
یک نماینده اصلاح طلب مجلس مشارکت گسترده مردم 
در انتخابات آینده را در گرو تعدد کاندیداها با انواع سلایق 
و  اجرایی  دستگاه های  که  کرد  امیدواری  ابراز  و  دانست 
نظارتی زمینه حضور همه سلایق را در انتخابات فراهم کنند. 
محمدرضا تابش در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: رهبر 
معظم انقلاب همواره در آستانه انتخابات بیانات تعیین کننده 
و راهشگایی دارند که خط و جهت را برای مردم مشخص 

می کند. ایشان دفعه قبل رأی مردم در انتخابات ریاست 
جمهوری را حق الناس دانستند و صیانت از آن را وظیفه 
هیأت های نظرات و اجرایی قلمداد کردند و فرمودند اگر 
کسی به نظام هم نقد دارد در انتخابات شرکت کند که پیامد 
آن حضور گسترده مردم در انتخابات ریاست جمهوری بود. 

وی افزود: در انتخابات گذشته مجموع فرمایشات رهبری 
به اضافه فعالیت احزاب و گروه ها و ...

اهمیت و جایگاه مجلس شورای اسلامی به عنوان یکی از سه رکن مردمسالاری و جمهوریت نظام از ابتدا برای بنیانگذار 
فقید انقلاب و نیز مردم آشکار بوده است؛ از همین رو بود امام خمینی از مجلس به عنوان نهادی در راس امور نام برد؛ قوه 
مقننه ای که اگر اسیر جناح گرایی و دولت محوری نشود، چشم امید موکلانش برای بهتر زیستن است. وکلایش اما اگر در 
دام قدرت طلبی بیافتند نه تنها التیام بخش زخم های مردم نخواهند بود بلکه با تصمیم های نادرست امید مردم را ناامید 
می کنند. در زمینه اهمیت انتخابات مجلس دوره دهم سخن فراوان است و مجال اندک. در اهمیت آن همین بس که مردم 
بازهم مانند انتخابات خرداد 1392 با حضور خود می توانند عقلانیت را بر فضای کشور حاکم و از طریق صندوق رای تندروها 

را از میدان به در کنند تا اعتدال مجال بیشتری برای ساماندهی اوضاع کشور بیابد...
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اصولگرایان همچنان درگیر پروژه دشوار ائتلاف سازی

آخرین آرایش انتخاباتی 
جریان های سیاسی 

اظهارات موسویان در تشریح 1۰ فرصت ایران با اجرای برجام؛ 

استاد سوزاندن فرصت ها هستیم 

بازى غیراخلاقی رسانه های مدعی ارزشمداری با بزرگان حوزه! 

برنامه تندروها برای بازی با آبروی یادگار امام

زمان واریز یارانه نقدی دیماه

تابش مطرح کرد:

مشارکت گسترده در انتخابات 
در گرو تعدد کاندیداها با سلایق متفاوت 
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رهبر معظم انقلاب اسلامی هنر را از اموری دانستند که فقه باید به آن بپردازد و 
گفتند: اسلام نه تنها هنر را قبول دارد بلکه به آن تشویق نیز می کند. 

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، بیانات حضرت 
آیت الله خامنه ای در دیدار دست اندرکاران همایش ملّی »فقه هنر« که در تاریخ 
21 دی 1394 برگزار شده بود، صبح چهارشنبه در مرکز همایشهای غدیر دفتر 
تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم، منتشر شد.حضرت آیت الله خامنه ای در 
این دیدار با اشاره به اهمیت موضوع هنر و اظهار خرسندی از ورود حوزه 
علمیه به مقوله فقه هنر، گفتند: هنر، امری مبارک و انسانی، زاییده ی 

تخیل قوی و ذوق وافی و جزء زندگی انسان است و در میان فقها و در حوزه های علمیه 
نیز همواره هنرمندان برجسته ای در شاخه شعر و ادب وجود داشته اند.رهبر انقلاب، 
»تحقیق، عمق یابی و تبیین فقه هنر برای جامعه« را کاری مبارک و لازم خواندند و 
خاطرنشان کردند: فقه، متکفّل همه امور زندگی بشر است و هنر نیز یکی از همین 
امور است که باید فقه به آن بپردازد.ایشان لازمه استنباط احکام و اظهارنظر فقهی در 
خصوص مقولات هنری را آشنایی فقیه با هنر و حد و مرزهای آن دانستند و افزودند: 
اسلام نه تنها هنر را قبول دارد بلکه به آن تشویق نیز می کند و نمونه های تاریخی آن، 

نشاندهنده همین توجه و تشویق است ...

رهبر معظم انقلاب در دیدار دست اندرکاران همایش ملی فقه هنر :

اسلام نه تنها هنر را قبول دارد بلکه به آن تشویق نیز می کند 
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روزنامه

 دستگاه مناقصه گزار:

دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

موضوع مناقصه:
امور طبخ و توزیع غذای سلف سرویس دانشگاه

مهلت مراجعه جهت اطلاع از شرایط مناقصه و دریافت اسناد:

از تاریخ 94/10/26 الی 94/11/05

مدارک لازم و نحوه دریافت اسناد مزایده:
مراجعه حضوری با اصل فیش واریز به مبلغ 500/000 ریال به حساب جاری 

0200200146006 سیبای ملی دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم )غیر استرداد( 

برای راهنمائی بیشتر به سایت www.ir.ac.iau.qom و دریافت فایل اسناد مناقصه، 

ضمنا هزینه درج آگهی به عهده برنده ی مناقصه می باشد.

زمان و محل دریافت اسناد:
درساعات اداری )8 صبح الی 16( قم – شهرک پردیسان – بلوار دانشگاه – 

مجتمع دانشگاهی آزاد اسلامی قم، ساختمان مرکزی- اداره حسابداری- دفتر 

کمیسیون معاملات.

تلفن: 02532804040 داخلی 145

مهلت و ارائه پاکت:
مهلت تحویل پاکات 10 روز پس از انتشار آگهی و محل تحویل آن دفتر حراست 

دانشگاه واقع در مجتمع دانشگاهی پردیسان، ساختمان مرکزی می باشد.

ضمنا حضور شرکت کنندگان در مناقصه در جلسه بازکردن پاکت های ارسالی 

الزامی است و عدم حضور شرکت کنندگان مانع از بازگشایی پاکات نخواهد شد و 

دانشگاه در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد.

دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

آگهی مناقصه عمومی

شنبه یا  یکشنبه
روز اجرای برجام

2

عراقچی:  راستی آزمایی آژانس تا جمعه تمام می شود

روز اجرای برجام توسط خانم موگرینی و آقای ظریف در بیانیه ای مشترک اعلام می شود

2

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم در نظر دارد املاکی با کاربری تجاری واقع در 

روستای ورجان را به شرح جدول ذیل از طریق مزایده عمومی به فروش برساند. متقاضیان می توانند 

از تاریخ 94/1۰/24 تا پایان واقع وقت اداری مورخ 94/11/1 همه روزه در ساعات اداری برای دریافت 

اسناد شرکت در مزایده به نشانی قم ، انتهای بلوار امین ، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11، ساختمان 

بیناد مسکن انقلاب اسلامی استان قم ، واحد  امور قراردادها مراجعه نمایند.

خلاصه شرایط مزایده:
1- لزوم خرید اسناد مزایده و ارائه سپرده تضمین شرکت در مزایده به مبلغ 10 درصد ارزش قیمت پایه 

کل ملک مورد نظر.
2- پیشنهادات فاقد سپرده ، مخدوش، مبهم ، و مشروط از درجه اعتبار ساقط و رعایت ضوابط شرکت 

در مزایده الزامی است.
3- زمین مورد نظر با مبایعه نامه واگذار گردد و انتقال سند پس از طی کلیه مراحل قانونی و به هزینه و 

بعهده ی متقاضی می باشد.
4- زمینهای فوق الذکر فاقد پروانه ساخت می باشد و صدور پروانه ساخت از طریق مراجع قانونی مربوطه 

و به هزینه و بعهده ی متقاضی می باشد.

آگهی مزایده عمومی 
املاک تجاری واقع در روستای ورجان

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

آگهی مزایده عمومی  )نوبت دوم(
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آزادی زندانیان ایرانی
 در آمریکا

منطقه در شرایط بسیار خطرناکی قرار دارد و یک اشتباه 
کوچک میتواند باعث بهم ریختن آن بشود و دودش توی 
چشم همه برود. باید خیلی پخته و با مسئولیت با تحولات 
درون و بیرونی منطقه برخورد نمود. از همه مقصر تر دولت 

آمریکا است که غیر مسئولانه و فقط برای منافع اقتصادی، فروش تسلیحاتی بی دلیل 
به حجم حضور نظامی خود در منطقه افزوده و از کشورهائی همچون عربستان و ترکیه 
که سیاست و روش آنها باعث بهم ریختگی منطقه شده است حمایت میکند. انفجار در 
استانبول و شرق عربستان و دستگیری ده نظامی آمریکائی در دو قایق نظامی که بین 
کویت و بحرین در رفت و آمد بوده و در اطراف جزیره فارسی در آبهای ایران توسط 
نیروهای نظامی ایران نشانه های کوچکی از وخامت این اوضاع است.اوضاعی که میتواند 
آبستن حوادث و شعله ور شدن آتش جنگ در داخل منطقه باشد. در این میان عربستان 
از حل مشکلات بین ایران و غرب ترسیده و در صدد اقدامات تخریبی در منطقه است. از 
سوی ما نیز یکی از مشکلات دردسر ساز در سیاست خارجی آنست که با مسائل منطقه 
احساسی برخورد نموده و معادلات جدید را با چهار چوب و اطلاعات و رویکرد قدیم 
تجزیه و تحلیل میکنیم و عکس العمل نشان میدهیم و میزان آسیب های ناشی از عدم 
روز آمدی سیاست و راهبرد را دست کم میگیریم. نگاهی به روند تاریخی تحولات و بالا و 
پائین رفتن سطح و کیفیت روابط دو کشور و مشکلاتی که عربستان با آن روبرو و بدنبال 
یک عامل تهدید فرضی برای انسجام درونی است، ایجاب می کند دور شدن تدریجی 
عربستان از ایران و تنشهای حاصله از اختلاف دو کشور در زمینه مسائل خاورمیانه به نحو 
مطلوب و همه جانبه ائی مدیریت و کنترل شوند تا مسائل بصورت حاد و غیر قابل کنترل 
در نیایند. عربستان بیش از انکه با ایران مشکل داشته باشد با غرب مسئله دارد و سیاست 
خارجی اش با آن زاویه پیدا کرده است. ما متاسفانه هنوز نتوانسته ایم از این نقار استفاده 
کرده و به تحولات درونی عربستان و طبعا" تغییرات کیفیت روابط منطقه و بین المللی 
اش و همچنین روابط بین عربستان با ایران و آمریکا بصورت استراتزیک نگاه کرده و عجله 
نکنیم. یعنی اجازه بدهیم سیر طبیعی تحولات در این کشور طی شود. بی تردید منطقه 
بحرانی و آبستن حوادثی است. باید با نگرش راهبردی به تحولات نگاه و برای آنها برنامه 
های عملیاتی و راهبردی داشته باشیم. هم باید به نقائص خود در سیاست خارجی اذعان و 
آنها را اصلاح کنیم و هم با صبوری اجازه بدهیم تحولات عربستان بدون سزارین و بصورت 

طبیعی صورت گیرد.
هم اکنون با دستگیری ملوانان آمریکایی تجربه خوبی از نحوه آزاد سازی ملوانان 
انگلیسی در سال 1385 در پیش روی خود داریم. به ضرس قاطع این نظامیان دستگیر 
شده با تجاوز به آبهای ایران مقصر محسوب شده وحال که ایران به این نتیجه رسید  که 
آنها را ازاد کند باید مابه ازای مطلوب سیاسی و انسانی و آزاد کردن ایرانیانی که در زندانهای 
آمریکا هستند را دریافت کنیم. یکی از اقداماتی که آمریکا باید بعنوان مابه ازای سیاسی برای 
این حسن نیت ایران انجام دهد دست برداشتن از امنیتی کردن علائق سیاست خارجی 
ایران، فهم تحولات و مشکلات منطقه و پذیرفتن نقش مثبت و سازنده ایران در منطقه 
است. در این راستا آزاد کردن ایرانیانی که در زندانهای آمریکا به سر میبرند مقدمه استحکام 
قدمهای بعدی بین دو کشور است. آزادی زندانیان ایرانی در زندانهای آمریکا هم اقدامی 
انسانی است و هم نشان دادن حسن نیت و از بین بردن زمینه های سوء تفاهم و فراهم 

کردن شرایط برای تعامل سازنده بین دو کشور است. انشاالله!

عراقچی: راستی آزمایی آژانس تا جمعه تمام می شود

شنبه یا یکشنبه؛ روز اجرای برجام
معاون وزیر امور خارجه با اشاره به تدوین شیوه نامه برچیده شدن تحریم ها گفت: شنبه 

یا یکشنبه بیانیه مشترک اجرای برجام توسط ظریف و موگرینی صادر خواهد شد.
سید عباس عراقچی بعداز ظهر روز گذشته  در این نشست علمی خانه اندیشمندان علوم 
انسانی با موضوع " مذاکرات هسته ای، نگاه از درون" گفت: شیوه نامه یا راهنمای برچیده 

شدن تحریم ها در آمریکا و اتحادیه اروپا با مشورت ایران هفته قبل تدوین و نهایی شد . 
 وی افزود: این شیوه نامه ، راهنمایی است که به طور مفصل و با جزییات کلاف پیچیده 
نظام تحریم ها را باز می کند و به سوالات مختلف درباره روش برداشته شدن تحریم ها 

پاسخ داده است .
عراقچی گفت: با پایان عمل طرفین به تعهدات ، از جمعه شرایط اجرای برجام فراهم 
است. معاون وزیر خارجه تصریح کرد: گزارش نهایی آژانس در تایید اجرای تعهدات ایران 

برای اجرای برجام روز جمعه این هفته منتشر خواهد شد.
وی افزود: طی روزهای جمعه تا یکشنبه آینده، آقای ظریف و خانم موگرینی با صدور 
بیانیه مشترک اجرای برجام را اعلام خواهند کرد  در حال برنامه ریزی تشریفات آن هستیم 
و شاید برنامه ای با حضور وزرای خارجه کشورها پیش بینی شود .عراقچی گفت: قدرت 
درونی و دستاوردهای هسته ای ایران ،گروه 1+5 را وادار کرد پای میز مذاکره بیاید، برجام 

امضا شود و آنها به تعهداتشان پایبند باشند .
وی درباره تفنگداران دستگیر شده آمریکایی هم گفت: این قدرت درونی ایران است 
که با قدرت شناور نظامی قدرت بزرگ نظامی جهانی را توقیف کردیم و پس از اطمینان 
از سهوی بودن ورود آنها به آبهای سرزمینی ، پرسنل آن را با قدرت آزاد کردیم؛ این اقتدار 
ماست .معاون وزیر خارجه گفت: تا این قدرت درونی حفظ شود برجام هم حفظ خواهد 
شد .عراقچی تاکید کرد: مولفه جدید در قدرت درونی ایران، بروز و ظهور قدرت دیپلماسی 
است که آخرین نمونه آن، موضوع شناور آمریکایی است که با دیپلماسی حل شد .وی افزود: 
ایران در مسیر قدرت فرامنطقه ای حرکت می کند؛ برجام برخی موانع اقتصادی را برطرف 

خواهد کرد و وزنه های تحریم را از پیش پای توسعه کشور بر می د ارد.
عراقچی گفت: اگر به مولفه های قدرت مانند منابع خدادادی، اکتسابی، گفتمان، اراده 
سیاسی، انگیزه قوی و ذهن راهبردی نظام ، بازوی بلند نفوذ منطقه ای را اضافه کنیم، 
در پسا برجام با قدرت بیشتر به سمت تبدیل شدن به قدرت بزرگ بین المللی حرکت 

می کنیم. 
عراقچی در پاسخ به سوالی در باره مازاد آب سنگین اراک اظهار داشت: طبق واقعیات، 
نیاز ما به آب سنگین محدود است . طبق برجام ما می توانیم 130 تن آب سنگین داشته 
باشیم که این دو برابر نیاز اراک است. از سوی دیگر کارخانه آب سنگین ما طبق برجام مازاد 
آب سنگین را عرضه خواهد کرد و ما برای فروش آن به بازارهای بین المللی تعهد کرده ایم 
اگر علاقه مند نیستند این مازاد در ایران بماند و اگر بخرند، ما آن را می فروشیم.وی گفت: 
الان موجودی آب سنگین ما 180 تن است که 40 تن بیشتر از نیاز ما است . ما این 40 
تن را برای فروش عرضه کرده ایم و آمریکایی ها برای خرید آن ابراز علاقه کرده اند که البته 

ترتیباتی اتخاذ می شود تا قبل از روز اجرا، تکلیف آن مشخص شود.
عراقچی ضمن تاکید بر لزوم اجرای تعهدات در قراردادها اظهار داشت: در سال 1975 
ایران و عراق قرارداد امضا کردند و تعهدات این قرارداد سرجای خود باقی است و ما امروز 
بزرگترین مدافع آن هستیم و اجازه نمی دهیم به آن خدشه ای وارد شود وی گفت: مهم 
نیست که 10 سال دیگر افراد هستند یا نه ، ما حتی به تعهدات قبل از انقلاب هم پایبند 
هستیم؛ بنابر این، تا وقتی که جمهوری اسلامی نقض برجام را مشاهده نکند تعهدات خود 

را انجام می دهد مگر اینکه دوطرف بخواهند آن را به هم بزنند.
رییس ستاد پیگیری برجام در باره اقدامات و لابی هایی که عربستانی ها برای مقابله 
با برجام انجام داده اند اظهار داشت: طبق اخباری که ما داشتیم عربستان سعودی مبالغ 
سنگینی در کنگره آمریکا خرج کردند تا نمایندگان را مجاب به دادن رای منفی به برجام 

بکنند به طوری که رییس جمهوری نتواند آن را وتو کند.
عراقچی ادامه داد : اخبار قطعی در باره میزان هزینه ها وجود دارد به طوری که برای 
هر نماینده سه میلیون دلار کنار گذاشته بودند که به هر دلیل موفق نشدند.معاون وزیر 
امورخارجه ادامه داد: صهیونیست ها هم طبق اعلام خودشان برای این کار 20 میلیون دلار 
اختصاص دادند تا نگذارند برجام به نتیجه برسد.وی همچنین در باره تاثیر تنش های بین 
ایران و عربستان بر اجرای برجام گفت: نه ما و نه طرف مقابل بنا نداریم که این تنش بر 
برجام تاثیر بگذارد ، اینکه آیا وقایع و اشغال سفارت با این هدف اتفاق افتاده است اطلاعی 

ندارم و باید نهادهای ذیربط نظر بدهند.
به گفته عراقچی، ابتدا شوکی وارد شد ولی این شوک رد شد و ما مصمم هستیم در چند 
روز آینده برجام را اجرا کنیم و اجازه نمی دهیم عوامل خارجی اراده خود را بر ما تحمیل 
کنند.معاون وزیر امورخارجه همچنین در باره اقدامات ایران برای خنثی کردن لابی های 
مخالفان توافق هسته ای گفت: واقعیت این است که ما در آمریکا لابی نداریم؛ با وجود اینکه 
جمعیت ایرانی مقیم آمریکا جمعیت معتبری است اما هیچ وقت از طرف ما ساماندهی 
نشده است. خود ایرانی ها بعضا کارهایی را انجام دادند و شاهد بودیم که تماس هایی با 
نمایندگان داشتند ولی کار متمرکزی که ما کردیم فضاسازی رسانه ای ما بود.وی با اشاره به 
عملکرد تیم مذاکره کننده هسته ای و محمد جواد ظریف اظهار داشت: با توجه به شناختی 
که وزیر امورخارجه از فضای سیاسی، روانی و رسانه ای آمریکا داشتند اقدام می کردند که 

آخرین نمونه آن مقاله ای بود که در نیویورک تایمز منتشر شد.
تا آخرین لحظه پایبند به برجام هستیم 

عراقچی با بیان اینکه این مقاله شاهکاری است که در رسانه های آمریکا منتشر شد 
و انعکاس آن حاوی نکاتی است، اظهار داشت: سرمقاله ها و مصاحبه ها با رسانه های 
آمریکایی خیلی تاثیر داشت.وی ادامه داد : نیوزویک مقاله اخیر آقای ظریف را بمباران 
سیاسی عربستان عنوان کرده و انعکاس مقاله و ادبیات آن بسیار مهم است.عراقچی 
خاطرنشان کرد: در طول مذاکرات، ما از شیوه های مختلف و جدید رسانه ای استفاده 
کردیم و توییت هایی که طرف ایرانی داشت فضای مذاکرات را عوض می کرد و می توان 
گفت جنگ رسانه ای بین هیات ما و هیات آمریکایی جریان داشت و دو طرف به دقت 

همدیگر را رصد می کردیم.
وی خاطرنشان کرد: توانایی های ما درون خودمان است و ما این مواد را وارد نکرده 
بودیم بلکه خودمان تولید کردیم و اراک را هم خودمان ساختیم.عراقچی در پاسخ به سوال 
دیگری خاطرنشان کرد: آنچه فسخ شدنی نیست منافع ملی کشور است. اگر روزی احساس 
کنیم همین برجام منافع ملی ما را به خطر انداخته، دلیلی ندارد به آن پایبند باشیم.وی 
گفت: ما تا آخرین لحظه پایبند به برجام هستیم در صورتی که منافع ملی و امنیت ملی 

کشور ما تامین شود.

یادداشت

اخبـار

تاکید  با  جمهور  ارشدرئیس  مشاور 
برای رونق کشور  بودجه  به  اتکا  براینکه 
درست نیست، گفت: بودجه دولت موتور 
توسعه نیست بلکه سیاست های دولت در 

این زمینه تعیین کننده است. 
از ظهر چهارشنبه  ترکان پیش  اکبر 
فرصت های  المللی  بین  همایش  در 
که  اصفهان  خلاق  شهر  سرمایه گذاری 
با تاکید بر اینکه حتی  در هتل عباسی 
اگر بودجه دولت بتواند طرح های عمرانی 
را تمام کند موتور رشد اقتصادی کشور 
نخواهد شد، ابراز داشت: این در حالی است 
که سیاست های دولت موتور توسعه کشور 

را به حرکت در خواهد آورد.
ترکان با بیان اینکه دولت با گشودن همکاری های بین 
المللی و تعامل سازنده با دنیای بیرون، صادرات، واردات 
فن آوری، تعامل در جذب سرمایه خارجی و تعامل در 
جذب سرمایه گذار خارجی می تواند موتور رشد کشور 
باشد، ادامه داد: در این راستا باید توجه داشته باشیم که 
سیاست دولت ترجیحا ورود سرمایه گذاران خارجی است 

و نسبت به این مسئله به شدت استقبال خواهد کرد.
وی با بیان اینکه با ورود سرمایه گذار خارجی مدیریت و 
فناوری را نیز وارد می کنیم، اضافه کرد: باید توجه داشته 
باشیم که ورود سرمایه خارجی بدون مدیریت و فناوری 
می تواند زمینه ایجاد بدهی جدید ارزی برای کشور را 
فراهم کند.مشاور ارشد رئیس جمهور در ادامه با اشاره 
به مراحل ورود جهان به عصر صنعت و عصر فراصنعت 

ابراز داشت: جهان با اختراع ماشین بخار 
در سال 1780 وارد دوره صنعتی شد و 
به مدت 200 سال در این دوره ماند و 
چهار عصر نساجی، فولاد و راه آهن، برق 
و پتروشیمی و خودرو را طی کرد و در 
حال حاضر در عصر فراصنعتی قرار دارد.

وی با بیان اینکه در حال حاضر دنیا وارد 
است،  شده  دیجیتال  فناوری های  عصر 
اضافه کرد: باید توجه داشت که بیش از 
53 درصد از صنایعی که 50 سال پیش 
بازوی اقتصاد و درآمد جهان بوده اند امروز 
یا ادغام شده و یا تغییر ساختار داده اند.

شهر  اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در  ترکان 
اصفهان نیز هر چهار عصر را طی کرده 
است به گونه ای که در سال 1316 قطب صنعت نساجی، 
در سال 1344 قطب تولید فولاد، طی چند سال اخیر 
نیز مرکز تولید قطعات خودرو بوده است، اضافه کرد: این 
در حالی است که اصفهان باید به عصر فرا صنعتی وارد 
شود و برنامه ریزان این شهر باید زمینه را برای ورود 

سرمایه گذاران به این عصر فراهم سازند.

نصرت الله تاجیک

مشاور ارشد رئیس جمهور:

بودجه دولت موتور توسعه کشور نیست

اخبار
تابش مطرح کرد 

مشارکت گسترده در انتخابات 
در گرو تعدد کاندیداها با سلایق متفاوت 

یک نماینده اصلاح طلب مجلس مشارکت گسترده مردم در انتخابات آینده را در گرو 
تعدد کاندیداها با انواع سلایق دانست و ابراز امیدواری کرد که دستگاه های اجرایی و نظارتی 

زمینه حضور همه سلایق را در انتخابات فراهم کنند. 

محمدرضا تابش در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب همواره در آستانه 
انتخابات بیانات تعیین کننده و راهشگایی دارند که خط و جهت را برای مردم مشخص 
می کند. ایشان دفعه قبل رأی مردم در انتخابات ریاست جمهوری را حق الناس دانستند و 
صیانت از آن را وظیفه هیأت های نظرات و اجرایی قلمداد کردند و فرمودند اگر کسی به 
نظام هم نقد دارد در انتخابات شرکت کند که پیامد آن حضور گسترده مردم در انتخابات 

ریاست جمهوری بود. 
وی افزود: در انتخابات گذشته مجموع فرمایشات رهبری به اضافه فعالیت احزاب و 
گروه ها و فعل و انفعالاتی که در عرصه سیاسی کشور انجام شد، باعث رونق گرفتن انتخابات 
شد، ایشان در سخنرانی اخیر خود یک پله بالاتر از قبل را مطرح کردند و گفتند اگر کسی 
منتقد نظام هست یا به خودمان انتقاد دارند برای حفظ و اعتلای نظام در فرآیند انتخابات 

مشارکت داشته باشند. 
نماینده مردم اردکان در مجلس ادامه داد: این جهت گیری و سمت گیری اصلی و 
اساسی ایشان است که همیشه برای دوام و بقای مردم سالاری حضور موثر مردم را در 
فرآنیدهای مختلف از جمله انتخابات لازم می دانند و بستر را فراهم می کنند و دعوت 
می کنند تا مردم به صورت گسترده در انتخابات حضور پیدا کنند که این مهمترین پیام 

منبعث از فرمایشات رهبری بود. 
تابش همچنین با راهگشا خواندن فرمایشات رهبری گفت: ایشان مثل همیشه راه را به 
مردم نشان دادند که هم در انتخابات خبرگان و هم در انتخابات مجلس افراد صالح، شایسته 

و کسانی که دل بسته به نظام و انقلاب هستند را انتخاب کنند. 
وی با ابراز امیدواری نسبت به مشارکت گسترده مردم در انتخابات پیش رو، تصریح کرد: 
این مشارکت گسترده عملی نخواهد شد جز اینکه ما تعدد کاندیداها با انواع سلایق را داشته 
باشیم، بنابراین مسئولین نظارتی و اجرایی باید این امر را مدنظر قرار دهند تا ان شاءالله با 
تعدد کاندیداها و فراهم کردن زمینه برای حضور همه سلایق، گروه ها و جناح ها افرادی 
که در هر دو طیف دلبسته به نظام، انقلاب و اعتلای کشورشان هستند و حرف رهبری را 
مطاع می دانند بتوانند در عرصه انتخابات خود را در معرض رأی و انتخاب مردم قرار دهند. 
این نماینده اصلاح طلب مجلس با تأکید بر اینکه جناح ها و گروه ها باید کاندیداهایی در 
تراز شأن و جایگاه ملت ایران را معرفی کنند، گفت: در این صورت مجلسی کارآمد، متدین و 
تخصصی تشکیل خواهد شد که می تواند در جهت حفظ ارزش ها و آرمان ها، برآورده کردن 
خواست های مردم و کم کردن فشارهای اقتصادی و اعتلای ایران عزیز توان و همت خود را 
مصروف بدارد و مجلس کلان نگر و ملی نگر باشد تا هم پای دولت حرکت های خود را سامان 
دهد، بین دولت و مجلس تعارض پیش نیاید و وقت و انرژی صرف تقابل نشود بلکه در سایه 

همکاری و همراهی بتوانند منشأ خیر و اثر برای ملت شریف ایران باشند. 

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

جمعه دستور لغو تحریم ها صادر می شود 
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید 

کرد: دستور لغو تحریم ها روز جمعه به صورت عملیاتی صادر می شود. 
منصور حقیقت پور در گفت و گو با خانه ملت در خصوص حضور بازرسان آژانس بین 
المللی انرژی اتمی گفت:  هم اکنون بارزسان آژانس در ایران و سایت های هسته ای حضور 
دارند. طبق برجام آنها برای بررسی تعهدات ایران در سه موضوع به ایران آمده اند.نماینده 
مردم اردبیل و نیر، نمین و سرین در مجلس نهم شورای اسلامی توضیح داد: بازرسان، 
فروش سوخت غنی شده، کاهش تعداد سانتریفیوژ ها و خروج قلب راکتور خنداب اراک را 
بررسی خواهند کرد که طبق اخبار رسیده اقدامات از سوی ایران انجام شده است.وی ادامه 
داد: طبق گفته آقای کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی کشور قبل راکتور اراک که 
بسیار مهم و حساس بوده نیز انجام شده است و به عبارتی ایران به تمام تعهدات خود عمل 
کرده و آژانس باید آن را تایید کند.نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: بنابراین جمعه دستور لغو تحریم ها به صورت عملیاتی 
صادر و طبق برجام عملیاتی می شود.به گزارش خانه ملت، پیش از این نیز وزیر امور خارجه 
آمریکا و چین از اجرای برجام در چند روز آینده خبر داده بودند.همچنین بهروز کمالوندی 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی از خروج قلب راکتور اراک و حضور تعداد زیادی از بازرسان 

آژانس در ایران خبر داده است.

مسعود پزشکیان: 

همه سلایق باید اجازه حضور 
در انتخابات را داشته باشند 

یک نماینده مجلس با اشاره به سخنان رهبری در جمع مردم قم و اظهارات ایشان 
مبنی بر این که حتی کسانی که نظام و رهبری را قبول ندارند پای صندوق ها بیایند، گفت:  

کسانی که معتقد به ولایتند برخورد با جامعه را بر اساس این نگاه شکل دهند. 

مسعود پزشکیان در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: وقتی ایشان گفتند همه سلایق 
می توانند بیایند، یعنی همه می توانند بیایند، ولی اگر در رفتار مجریان ما عکس این اتفاق 
بیفتد یعنی کسی را که فکر می کنیم کمی در ولایتش شک است نگذاریم کاندیدا شود آن 
وقت انتظار داریم طرفداران آن فرد رأی بدهند؟ او ادامه داد: وقتی نگاه به سلیقه و نماینده 
من وجود ندارد به چه کسی رأی بدهم؟ سلیقه من باید در صحنه باشد تا من بتوانم در 
صحنه حاضر شوم. نمی شود سلیقه من نباشد ولی بگویند بیا به سلیقه خودت رأی بده. این 
نقض غرض می شود؛ یعنی بین چیزی که مقام معظم رهبری خواسته اند و چیزی که ما 
عمل می کنیم تناقض وجود دارد. این نماینده مجلس با اشاره به محدودیت هایی که ممکن 
است برای برخی جریان ها و گروه ها در جامعه به وجود آید، گفت: در مقابل برخی نگاه ها، 
چنین نگاهی، نگاه بسیار بازی است. کسانی که معتقد به ولایت هستند باید این مسأله را 
بیشتر مورد توجه قرار دهند و برخورد با جامعه را بر اساس این نگاه شکل بدهند. یعنی 
اینطور نباشد که اگر کسی ما را قبول نداشته باشد، حق زندگی نداشته باشد یا استخدام 
نشود و نتواند درس بخواند یا نتواند جایی برود. اگر چنین نگاهی در جامعه به وجود آید 

می توانیم یک زندگی مسالمت آمیز با سلایق مختلف در داخل کشور داشته باشیم. 

وزیر خارجه عراق: 

اتهام حمایت ایران از تروریسم مضحک است 
 وزیر خارجه عراق با انتقاد از بیانیه پایانی اتحادیه عرب گفت که وارد کردن اتهام 

تروریستی علیه ایران خنده دار است. 
به گزارش ایلنا، »ابراهیم الجعفری« وزیر خارجه عراق در گفت وگو با شبکه خبری 
»المیادین« اعلام کرد، اتهام هایی که اتحادیه عرب علیه ایران مبنی بر حمایت این کشور از 
تروریسم مطرح کرد، حتی مادری که فرزندش مرده است را به خنده می اندازد. الجعفری 
با اعلام این که همه وزرای خارجه عضو اتحادیه عرب به جز لبنان و عراق با این بیانیه ضد 

ایرانی موافقت کرده اند، افزود تمامی انتقادات عراق درباره این بیانیه ثبت شده است.
وی متذکر شد، پیش از صدور بیانیه پایانی اتحادیه عرب فضایی منفی حاکم شده بود 
و من آنجا متوجه شدم که اعضای اتحادیه قصد محکومیت ایران را دارند. وزیر خارجه عراق 
در ادامه سخنانش تأکید کرد: حزب الله یک سازمان تروریستی نیست و ما در این مورد 
اختلاف نظری نداریم ولی از این که دولت لبنان به دست داشتن در اقدام های تروریستی 
متهم شده است، انتقاد می کنیم. الجعفری درباره بحران در روابط بغداد و آنکارا، گفت: 
»انگیزه های ترکیه در عراق هرچه که باشند، از نظر ما غیرقابل قبول است و ترکیه گزینه ای 
به جز عقب نشینی کامل ندارد». وی تاکید کرد که پافشاری بر تغییر دولت ها در مرحله 

نخست و سپس مبارزه با داعش یک برنامه و طرح اشتباه است.

پاسداران  سپاه  کل  عمومی  روابط 
انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای با اشاره به 
قطعیت غیر عمدی بودن ورود غیر قانونی 
و غیر مجاز شناورهای رزمی آمریکایی به 
آب های سرزمینی ایران در خلیج فارس، 
از آزادی تفنگداران دستگیر شده آمریکایی 

در آب های بین المللی خبر داد. 
در بخشی از این اطلاعیه آمده است: در 
پی ورود غیر قانونی و غیر مجاز دو فروند 
شناور رزمی آمریکایی به آب های سرزمینی 
جمهوری اسلامی ایران در خلیج فارس و 
در حوالی جزیزه فارسی در عصر روز )سه 
شنبه مورخ 22/10/94 ( این شناورها پس 
از تمکین اخطار شناورهای رزمی نیروی 
دریایی سپاه متوقف و سرنشینان آن که 
9 تفنگدار مرد و یک تفنگدار زن بودند، 
است:  افزوده  اطلاعیه  شدند.این  دستگیر 
همانگونه که در اطلاعیه های قبلی تصریح 
شده بود در هنگام توقیف این دو شناور 
رزمی، ناوگروه هواپیمابر »ترومن« آمریکا و 
ناوگروه هواپیمابر »شارل دو گل« فرانسه در 
آب های بین المللی منطقه حضور داشته 
اند و همزمان ناو گروه هواپیمابر امریکایی 
اقدام به تحرکات انفعالی و احساسی هوایی 
و دریایی نمود که با هوشمندی و مدیریت 
و  کنترل  سپاه  دریایی  نیروی  مقتدرانه 
ادامه  شد.در  تأمین  منطقه  در  آرامش 
این اطلاعیه با بیان اینکه »در شناورهای 
امریکایی سلاح های سبک و نیمه سنگین 
وجود داشته است« تصریح شده است: پس 
از انتقال و استقرار تفنگداران دستگیر شده 
در محل پایگاه نیروی دریایی سپاه، بررسی 
های لازم پیرامون چرایی و چگونگی ورود 
همزمان  و  گردید  آغاز  آنان  قانونی  غیر 
مقامات سیاسی آمریکا در تماس های مکرر 
با مقامات سیاسی کشورمان با غیر عمدی 
خواندن اقدام شناورهای رزمی خود، آزادی 
تفنگداران آمریکایی را در خواست کردند. 
این اطلاعیه می افزاید: پس از بررسی های 
فنی و عملیاتی در تعامل با مراجع ذیصلاح 
سیاسی و امنیت ملی کشور و مشخص شدن 
سهوی و غیر عمدی بودن ورود شناورهای 
رزمی آمریکا به آب های جمهوری اسلامی 
به رها  آنها، تصمیم  ایران و عذر خواهی 
سازی آنان گرفته شد.این اطلاعیه با تأکید 
بر اینکه »آمریکایی ها متعهد شدند که 
دچار اشتباهات مجدد نشوند« آورده است: 
تفنگداران دریایی دستگیر شده لحظاتی 
نیروی  رزمی  شناورهای  نظارت  با  قبل 
دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
آب های بین المللی رها شدند. در پایان این 
اطلاعیه تأکید شده است: رزمندگان غیور 
نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
به مانند گذشته در پهنای خلیج فارس و 

از سیادت  اقتدار و صلابت  با  تنگه هرمز 
دریایی و مرزهای آبی جمهوری اسلامی 

ایران دفاع خواهند کرد.
سرلشکر فیروزآبادی: 

درایت فرماندهان ایرانی نبود 
آمریکایی ها با مصیبت جدیدی 

مواجه می شدند 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره 
به حادثه روز سه شنبه شمال خلیج فارس 
گفت: خداوند در این حادثه به آمریکایی 
ها آموخت که تا چه حد در برابر نیروهای 
مقتدر جمهوری اسلامی آسیب پذیرند و اگر 
درایت و حسن نیت فرماندهان ما نبود امروز 
آنها با یک مصیبت جدید مواجه می شدند. 
سرلشکر فیروزآبادی با اشاره به توقیف دو 
فروند شناور آمریکایی در محدوده آب های 
سرزمینی کشورمان که در شمال خلیج 
فارس رخ داد، افزود: خداوند با حادثه روز 
گذشته در شمال خلیج فارس یک بار دیگر 
بیداری و دقت نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران را در برابر تحرکات آمریکایی 
ها در منطقه نشان داد و به آنها آموخت که 
تا چه حد در برابر نیروهای مقتدر جمهوری 
اسلامی آسیب پذیرند، و اگر درایت و حسن 
نیت فرماندهان ما نبود امروز آمریکایی ها با 

یک مصیبت جدید مواجه می شدند.
سرلشکر فیروزآبادی ادامه داد: آن دسته 
از نمایندگان کنگره آمریکا که هر روز برای 
ایران مشکل جدیدی طراحی می کنند 
ظاهرا اطلاعات درستی ندارند و با چشم 
بسته و دور از واقعیت ها به ضرر ملت آمریکا 
اقدام می کنند.رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح تصریح کرد: امیدوارم حادثه شمال 
اشتباه  آخرین  احتمالا  که  فارس  خلیج 
نیروهای آمریکایی در منطقه نیست، درسی 

برای سنگ اندازان در کنگره آمریکا باشد.
سردار فدوی: 

رفتار ما با تفنگداران آمریکایی 
اسلامی بود 

فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران 
جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه رفتار 

ما با تفنگداران آمریکایی اسلامی بود گفت 
آب های  در  نمی دانستند  واقعا  آن ها  که 

کشور ما هستند. 
بخش  با  گفت وگو  در  فدوی  سردار 
سیما   اول  شبکه   14 ساعت  خبری 
دیروزدر خصوص نوع رفتار با تفنگداران 
رفتار  این که  دلیل  به  گفت:  آمریکایی 
اسلام  مبنای  بر  و  اسلامی  آن ها  با  ما 
بود؛ بنابراین آن ها نیز نگرانی از رفتار ما 
نداشتند. در عین حال از همان ابتدا تصریح 
کردند که نمی دانستند در سرزمین ما به 
سر می برند. وی ادامه داد: بررسی های ما 
از سیستم های شناورهای آن ها نیز نشان 
در  نیست.  غیردرست  که حرف شان  داد 
حالی که در آرامش بودند، رفتار مناسبی با 
آن ها شد و از غذا و امکان اسکان خوبی 
برخوردار بودند. بچه های ما ترجیح دادند 
سر  به  آن  در  خودشان  که  جاهایی  از 
می برند و بهتر است، برای نگهداری از این 
تفنگداران آمریکایی استفاده شود. سردار 
فدوی همچنین خاطر نشان کرد: آن ها در 
نهایت با قبول اشتباه توسط خود آن ها و 
همچنین توسط دیپلمات های آمریکایی 
و اینکه سعی می کنند از بروز این اتفاق 
کردند  عذرخواهی  و  کنند  جلوگیری 
مسئولین تصمیم گرفتند آن ها لحظاتی 
پیش آزاد شوندو توسط شناورهای ما به 
ناو آمریکایی تحویل داده شدند و اکنون در 

اختیار ناوهای آمریکایی هستند. 
وی در پاسخ به پرسشی در خصوص 
کشورمان  های  آب  به  آن ها  ورود  علت 
مسافت  بحرین  تا  کویت  مسافت  گفت:  
که  کردند  عنوان  آن ها  و  است  زیادی 
ظاهرا  و  رفتند  می  بحرین  به  کویت  از 
هماهنگی مناسبی بین این شناورها و ناوبر 
این منطقه وجود نداشته و در حال طی 
کردن این منطقه بودند که البته نباید با 
چنین شناورهایی این مسافت را طی می 
نیز  آن ها  سیستم  بین  این  در  و  کردند 
مشکل پیدا کرده و ارتباطشان قطع شده 
و این موضوع مشخص بود. فرمانده نیروی 

دریایی سپاه پاسداران همچنین تاکید کرد: 
یکی از تفنگداران آمریکایی خانم بود که 
رفتار بسیار خاص تری با ایشان نشان داده 

شد. 
گفت وگوی  ادامه  در  فدوی  سردار 
شبکه  ساعت 14  خبری  بخش  با  خود 
یک سیماف اظهار کرد: شناور آمریکایی 
از جمله جی پی  امکانات موقعیت یاب  از 
اس برخوردار بوده ولی این سیستم دچار 
این  ایسنا  مشکل شده است. به گزارش 
مقام عالی رتبه در سپاه پاسداران در مورد 
واکنش رزم ناو آمریکایی در لحظات اولیه 
آیا  اینکه  و  آمریکایی  ملوانان  دستگیری 
کردن  آزاد  راستای  در  رزم ناو  این  اقدام 
این ملوان ها بوده است، گفت:  آمریکایی ها 
خاصه به خصوص نیروهای آنها که مربوط 
تجربه  هستند  آمریکا  دریایی  نیروی  به 
حضور در خلیج فارس را دارند و مطمئن 
هستند که در هیچ درگیری در منطقه 
نمی توانند  هرمز  تنگه  و  فارس  خلیج 
اینگونه  نتیجه  و  برسند  خود  اهداف  به 
درگیری ها انهدام ناو ها یا برکگشت بی ثمر 
ادامه داد: در 40  بود. فدوی  آنها خواهد 
دقیقه اول آمریکایی ها به خاطر فشار روانی 
که بر آنها بود در موقعیتی انجام وظیفه 
حرفه ای  دریایی  نیروی  یک  که  نکردند 
خاطر  به  احتمالًا  آنها  و  می دهد  انجام 
یا  قرار گرفته  توبیخ  اقدامشان مورد  این 
می گیرند. فرمانده نیروی دریایی سپاه با 
اشاره به موقعیت ژئوپلیتیک و استراتژیک 
خلیج فارس و تنگه هرمز و با اعتقاد به 
این  در  آمریکایی  نیروهای  اینکه حضور 
شده  ناامنی  ایجاد  باعث  همواره  منطقه 
است که نمونه آن در جنگ هشت ساله 
و جنگ خلیج فارس قابل مشاهده است، 
است که  این  اصلی  راه حل  تصریح کرد: 

آمریکایی ها این منطقه را ترک کنند. 
وی در بخش دیگری از اظهارات خود 
در این گفت و گوی خبری با بیان اینکه 
برای  پیام  اقدام قاطع سپاه پاسداران دو 
دنیا و آمریکایی ها داشت، افزود: این اقدام 
ایران را نشان  توانمندی نیروهای مسلح 
داد و اینکه اگر دیگر نیروهای منطقه به 
این نیرو پیوندند خود کشورهای منطقه 
توانایی آن را دارند که امنیت منطقه را 

تأمین کنند. 
وی ادامه داد: همچنین با توجه به این 
موضوع آمریکایی ها باید بفهمند که حضور 
آنها در منطقه نه تنها اهداف آنها را تأمین 
نمی کند بلکه باعث ایجاد ناامنی می شود 
و باید آمریکایی ها در این ارتباط تصمیمی 
بگیرند که هم در راستای منافع کل جهان 
باشد و خود این کشور هم به عنوان عضوی 

از جامعه جهانی از آن بهره ببرد. 

از  تفحص  و  تحقیق  کمیته  عضو   
ما  انتقاد  اجتماعی گفت:  تامین  سازمان 
داریم  انتظار  و  است  قضایی  سیستم  به 
که  شود  برخورد  متهمان  با  گونه ای  به 

تبعیضی صورت نگیرد. 
گفت وگو  در  دهدشتی  سیدحسین 
اخیر  نامه  به  اشاره  با  ایلنا،  با خبرنگار 
فراکنی  داشت:  اظهار  مرتضوی  سعید 
مواقعی  در  مرتضوی  همیشگی  شیوه 
و  می گیرد  قرار  فشار  تحت  که  است 
دادگاه  در  باید  که  است  این  ما  بحث 

پاسخگو باشد.
او ادامه داد: برخی از فرافکنی های اخیر 
مرتضوی در این نامه، بخشی از اتهام های 
جدیدی است که پس از بررسی اتهام های 
گذشته باید مورد بررسی قرار بگیرد، چراکه 
او در این نامه دو قوه قضاییه و مقننه را 
زیرسوال برده، اتهام هایی به نمایندگان وارد 

کرده است.
نماینده مردم آبادان در مجلس با بیان 
این که باید اجازه دهیم روند طبیعی دادگاه 
طی شود، یادآور شد: در صورت لزوم ما 
هم صحبت های بسیاری داریم و اگر نیاز 
به مدارک جدید باشد، در فرصت مقتضی 

ارائه خواهیم کرد.
او همچنین در پاسخ به سوالی درباره 
حضور در دادگاه به همراه بادیگارد مسلح 
و تکذیب این مسئله از سوی مرتضوی، 
گفت: کسانی که در دادگاه حضور داشتند، 
این مسئله را تایید می کنند و تکذیب آن 
ازسوی مرتضوی هم طبیعی است، با این 
وجود، انتقاد ما به سیستم قضایی است و 
انتظار داریم به گونه ای با متهمان برخورد 

شود که تبعیضی صورت نگیرد.
عضو کمیته تحقیق وتفحص از سازمان 
تامین اجتماعی اضافه کرد: شیوه مرتضوی 

این است که مدعی برخی مسائل شود و 
حتی در سفر کربلا هم با محافظ حضور 
یافته بود، البته اگر لازم باشد درباره دلیل 
سفر کربلای او هم صحبت خواهیم کرد 
ولی آن چه مسلم است این است که اگر 
کسی برای زیارت به کربلا برود، نیاز به 
این که عکس بگیرد و مکرر اعلام کند که به 
این سفر رفته یا با عراقی ها عکس یادگاری 

بگیرد، ضرورت ندارد.
دیگری  سوال  به  پاسخ  در  دهدشتی 
در  مرتضوی  توسط  احکام صادره  درباره 
دادگاه مطبوعات در دوران اصلاحات نیز 
گفت: بنابر حکم دادگاه، آقای مرتضوی با 
انفصال از خدمت و محرومیت از قضاوت 
روبرو شده و این حکم به این معنا است 
که او صلاحیت قضاوت را ندارد و باتوجه 
پرونده های  سریع  حد  از  بیش  روند  به 
مطبوعاتی که توسط مرتضوی صدور حکم 

شده، این ابهام وجود دارد که شاید بهتر 
به  تجدیدنظر  قضاوت ها  آن  درباره  است 

عمل آید.
نماینده مردم آبادان اضافه کرد: باتوجه 
به این که ممکن است در روند صدور حکم 
افراد ضایع  از  آن پرونده ها حقوق برخی 
پرونده های  مجدد  رسیدگی  شده باشد، 
مطبوعاتی آقای مرتضوی که بنابر ادعای 
او با جسارت بسیار تعیین تکلیف شده، 
ضروری است و باید هرچه سریع تر روشن 

شود.
ما  کرد:  تصریح  پایان  در  دهدشتی 
قصد داریم، به نوبت جلو برویم و آن چه 
درحال حاضر اهمیت دارد همین پرونده 
تامین اجتماعی آقای مرتضوی است و هر 
زمانی گزارش مبنی بر تخلف های دیگر 
مرتضوی به دستمان برسد، طبیعتاً ورود 

خواهیم کرد.

روابط عمومی کل سپاه در اطلاعیه ای اعلام کرد: 

تفنگداران آمریکایی آزاد شدند 

عضو کمیته تحقیق و تفحص از سازمان تامین اجتماعی: 

 قوه قضائیه در برخورد با متهمان تبعیض قائل نشود 

رهبر معظم انقلاب اسلامی هنر را از 
اموری دانستند که فقه باید به آن بپردازد 
و گفتند: اسلام نه تنها هنر را قبول دارد 

بلکه به آن تشویق نیز می کند. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر مقام معظم رهبری، بیانات حضرت 
دست  دیدار  در  ای  خامنه  الله  آیت 
اندرکاران همایش ملّی »فقه هنر« که 
در تاریخ 21 دی 1394 برگزار شده بود، 
صبح چهارشنبه در مرکز همایشهای 
غدیر دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم، منتشر شد.حضرت آیت الله خامنه 
اهمیت  به  اشاره  با  دیدار  این  در  ای 
موضوع هنر و اظهار خرسندی از ورود 
حوزه علمیه به مقوله فقه هنر، گفتند: 
هنر، امری مبارک و انسانی، زاییده ی 

تخیل قوی و ذوق وافی و جزء زندگی انسان است و در میان 
فقها و در حوزه های علمیه نیز همواره هنرمندان برجسته ای 
در شاخه شعر و ادب وجود داشته اند.رهبر انقلاب، »تحقیق، 
عمق یابی و تبیین فقه هنر برای جامعه« را کاری مبارک و 

لازم خواندند و خاطرنشان کردند: فقه، متکفّل همه امور زندگی 
بشر است و هنر نیز یکی از همین امور است که باید فقه به 
آن بپردازد.ایشان لازمه استنباط احکام و اظهارنظر فقهی در 
خصوص مقولات هنری را آشنایی فقیه با هنر و حد و مرزهای 
آن دانستند و افزودند: اسلام نه تنها هنر را قبول دارد بلکه به آن 

تشویق نیز می کند و نمونه های تاریخی 
آن، نشاندهنده همین توجه و تشویق 
است.حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره 
به آمیخته بودن هنر با جوامع بشری امروز 
و آثار مستقیم آن در فکر، روح و سبک 
زندگی انسان، گفتند: در خصوص برخی 
فتاوای معروف در مسائل هنری با دقت 
و عمق یابی می توان به حرفهای تازه و 
خصوص  در  انقلاب  رسید.رهبر  نویی 
الزامات نوآوری در فقه هنر تأکید کردند: 
باید مسأله »انضباط فقهی« به طور جدی 
مورد توجه باشد و بدون تأثیر گرفتن از 
جوّ عمومی، و با استفاده از اصول و روش 
به  مراجعه  فقهای شیعه در  استنباط 
کتاب و سنّت، در خصوص فقه هنر نیز 
به نتایجی رسید.ایشان همچنین با تقدیر 
از پایه گذاری سنت حسنه تفقه در هنر و برگزاری همایش فقه 
هنر، خطاب به دست اندرکاران این همایش تأکید کردند: این 
کار باید خیلی زودتر از اینها انجام می گرفت و اکنون که آغاز 

شده است، باید آن را بدون توقف دنبال کنید.

رهبر معظم انقلاب در دیدار دست اندرکاران همایش ملی فقه هنر :

اسلام نه تنها هنر را قبول دارد بلکه به آن تشویق نیز می کند 



بازنشستگان از طرح خرید کالا استقبال نکردند؟ 
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور با تشریح علل عدم استقبال 
بازنشستگان از طرح وام خرید کالا، پرداخت نقدی تسهیلات به بازنشستگان و مستمری 
بگیران را خواستار شد.  هادی ابوی با اشاره به آغاز اجرای طرح کارت اعتبار خرید کالا، اظهار 
کرد: این طرح در فاز اول برای کارمندان رسمی دولت و مستمری بگیران و بازنشستگان 
تامین اجتماعی پیش بینی شده تا از نظر مالی کمک شوند و تولیدات داخلی را خریداری 
کنند. اما برای آنکه به معیشت و بنیان خانواده ها کمک شود بهتر است که این رقم را به 
صورت نقدی اختصاص بدهند تا افراد بر اساس آنچه تمایل دارند خرید کنند نه اینکه 
فاکتورسازی شود.  به اعتقاد وی شیوه توزیع تسهیلات در این طرح محل اشکال است و 
شیوه فاکتورسازی اقتصاد را فلج می کند.  ابوی ادامه داد: فروشنده لوازم خانگی برای متقاضی 
یک فاکتور صادر می کند و او فاکتور را برای گرفتن تسهیلات ارائه می دهد بدون آنکه کالایی 
خریداری شده باشد و بعد از گرفتن وام، آن را به هزار زخم دیگر می زند به همین دلیل 
پیشنهاد ما این است که تسهیلات خرید کالا به صورت نقدی داده شود.  دبیرکل کانون 
عالی انجمن های صنفی کارگران کشور در ادامه با اشاره به عدم استقبال بازنشستگان از طرح 
مذکور، گفت: در این طرح گفته شده وام به کسانی تعلق می گیرد که سقف دریافتی آنها از 
یک میلیون و 500 هزار تومان تجاوز نکند در حالی که بخش اعظمی از مستمری بگیران 
و بازنشستگان حقوق زیر یک میلیون تومان دارند و کسی را نداریم که بالای سه میلیون 
تومان حقوق بازنشستگی بگیرد، از آن گذشته حقوق بازنشستگان کفاف خرج روزمره و 
هزینه های خوراک و درمان آنها را هم به سختی می دهد چه برسد به اینکه بخواهند اقساط 
سنگین وام را بازپرداخت کنند.  این مقام مسئول کارگری، مشکلات موجود در این طرح را 
ناشی از نبود آمار و اطلاعات دقیق از جامعه هدف دانست و گفت: در ابتدا از پرداخت وام 10 
میلیون تومانی کالا خبر دادند ولی این میزان آب رفت و اکنون مبلغ آن را به 6 میلیون تومان 
کاهش داده اند که این موضوع نیز موجب بی میلی متقاضیان دریافت وام شده است.  وی در 
پایان اخذ نظرات و پیشنهادات تشکل های کارگری و کانون های بازنشستگی قبل از توزیع 
تسهیلات را مورد تاکید قرار داد و گفت: یکی از پیشنهادات ما در بحث تقویت قدرت خرید و 
کمک به معیشت کارگران شاغل و بازنشسته، راه اندازی تعاونی های بازنشستگان بوده است 
که اعضای این تعاونی ها از طریق پرداخت حق عضویت های خود امکان خرید کالا توسط 

تعاونی و دسترسی به کالاهای مورد نیاز خود را فراهم می کنند. 

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,119,000یک مثقال طلا

950,870یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,280,000سکه بهار آزاد ی

9,280,000سکه امامی

4,700,000نیم سکه

2,550,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

 بزودی و در نوروز قرارداد کاری میلیون ها نفر به اتمام 
می رسد و برخی سال آینده به محل کار خود بر نخواهند 
گشت. هم اکنون۲0.۸میلیون نفر قرارداد موقت هستند 

و تنها 1.5میلیون نفر قرارداد دائم دارند. 
یکبار وزارت کار در سال جاری بخشنامه ای را خطاب 
به مشمولان قانون کار ابلاغ کرد که در آن عنوان شده 
بود هرگونه قرارداد زیریکسال در کارهای با ماهیت دائم 
ممنوع بوده و اگر هم چنین قراردادی بسته شود، به 

منزله یکسال در نظر گرفته می شود.
هرچند این بخشنامه یک هفته بیشتر دوام نیاورد 
و با فشار کارفرمایان لغو شد، اما نمایندگان کارگری 
می گویند راهی جز اجرای چنین برنامه هایی برای 
سروسامان دادن به اوضاع بسیار بد قراردادهای کاری 
نداریم. قراردادهایی که به دلیل نابسامانی و وجود راه های 
فراوان فرار و دور زدن قانون، بیش از ۹۳ درصد کل 
قراردادهای کاری در بازار کار ایران را به صورت موقت 

در آورده است.
کارشناسان می پرسند مگر می شود این فرض را 
پذیرفت که اقتصاد ایران در اوضاع بسیار بد و در شرایط 
ناگواری قرار دارد که بیشتر از ۹۳ درصد قراردادهای 
کاری آن باید به صورت موقت نهایتا یکساله منعقد شود؟ 
یعنی هیچ بنگاه و صنعتی در کشور نداریم که نسبت 
به آینده خود دورنمای روشنی حتی به صورت نسبی 

داشته باشد؟
آیا اقتصاد در حال ورشکستگی است؟ 

به نظر می رسد که اگر چنین وضعیتی را بپذیریم 
بسیار نگاه بدبینانه ای به اوضاع تولید و اقتصاد ایران 
خواهد بود و مسلما در شرایطی که کشور به دنبال اجرای 
یک توافق بزرگ سیاسی با جهان است هم پیام مثبتی 

را به سرمایه گذاران کشورهای دیگر مخابره نمی کند.
شاید ساده ترین برداشت سرمایه گذار خارجی از اوضاع 
قراردادهای کاری کشور این باشد که شرایط به نحوی 
است که حتی نمی توان تا یکماه آینده را پیش بینی 
کرد؛ بنابراین ریسک سرمایه گذاری در چنین اقتصادی 
بسیار مخاطره آمیز و همراه با هزینه های بالا خواهد بود.

اما واقعیت چنین نیست و هر چند بسیاری از بنگاه 
گوناگون  دلایل  به  کشور  تولیدی  های  بخش  و  ها 
افزایش یکباره قیمت تمام شده  از واردات بی رویه، 
تولید، قوانین غیرشفاف و دست و پاگیر و نوسانات 

قیمت ارز در وضعیت نامناسبی قرار داشته باشند، اما 
بسیاری نیز شرایط خوب و کاسبی مناسبی دارند و 
شرایط شان خوب است؛ بنابراین اینکه بالای ۹۳ درصد 
کل قراردادهای کاری کشور تا یکسال و به صورت کاملا 

موقت باشد، باید دلایل دیگری داشته باشد.
نمایندگان کارگران عقیده دارند، شرایط وفور نیروی 
متقاضی کار در ایران، وجود صدها هزار جوان تحصیل 
کرده دانشگاهی که در جستجوی کار هستند و فراهم 
بودن امکان سوء استفاده از اوضاع بیکاران؛ بسیاری را 
بر آن داشته تا در سایه نبود نظارت و ضعف دولت ها 
در سخت گیری اجرای قانون درباره قراردادهای کار به 
دلیل بروز تخلفات متعدد در شرکت های بدنه دولت، 
باعث شده تا حتی بنگاه های بزرگ نیز دست به امضای 
قراردادهای ماهیانه و فصلی بزنند در حالی که چند دهه 
از آغاز فعالیت آنها می گذرد و قصد تعطیلی کار را هم 

ندارند.
قراردادهای 29 روزه هم داریم

کارفرمایان فکر می کنند وقتی روزانه درخواست های 
فراوانی برای کار از سوی جوانان به دستشان می رسد، 
برای ۳0  نیرویی را  دیگر چه لزومی دارد مسئولیت 
سال بپذیرند و دست به استخدام بزنند، آنها حتی فکر 
می کنند شرایط باید به نحوی باشد که در هر لحظه که 
اراده کردند بتوانند افرادی را بدون هزینه اخراج و عده 

دیگری را جایگزین کنند.
هرچند اخراج نیروی کار نامناسب و بدون انگیزه، 
نیروی متخلف و افرادی که برخلاف قوائد و مقررات 
بنگاه ها و قانون کار قصد فعالیت دارند حق سرمایه گذار 
و کارفرما است؛ اما اینکه این طرز فکر چنان رواج یابد 
که استخدام ها کلا در بازار کار ۲1 میلیون نفری ایران 
به خاطره ها بپیوندند و حتی کارفرمایان حاضر به امضای 

قراردادهای سالیانه نیز دیگر نباشند، جای تامل و سوال 
دارد.

پذیرفت  بتوان  که  است  سخت  مسئله  این  درک 
کارخانه بزرگی با چندین خط تولید و صدها نیرو در 
حال فعالیت باشد، آنگاه به یکماه آینده خود نیز امیدوار 
نیست و ترجیح می دهد با نیروهای خود قرارداد ۲۹ 
روزه امضا کند. یعنی اینکه کارفرمایانی هستند که 
میلیاردها تومان سرمایه خود را در درگیر کاری کرده اند 

که حتی نمی دانند یکماه دیگر آن چه می شود!
اگر اینگونه است که واقعا درنگ نکنند و تا سرمایه شان 
نابود نشده آن را به بانک ها ببرند و بنشینند سود ماهیانه 
گرفته و روزگار بگذرانند؛ اگر غیر از این است که باید 
انتظار داشت ترتیبی از سوی دولت اتخاذ شود تا صدها 
هزار و میلیون ها قرارداد کاری شاغلان اصلاح و به ریل 

اصلی خود بازگردد.

موج اخراج های نوروزی کارگران
نمایندگان کارگری می گویند معنا ندارد فردی به 
مدت ۲0 سال در بنگاهی مشغول به کار است که با 
وی قرارداد موقت امضا می شود. قانون که چنین اجازه 
ای را به آن بنگاه نداده است و قطعا با رضایت شاغل هم 
نیست، پس چه پشتوانه ای باعث می شود تا کارفرما با 
خیالی آسوده چنین تخلف آشکاری را انجام دهد؟ آیا 
واقعا از فردی با چنین وضعیت شغلی انتظار بهره وری و 
خلاقیت در کار و احساس وابستگی به بنگاه می رود یا 
اینکه او مدام در فکر اخراج و از دست رفتن ناگهانی شغل 
و بیکار شدن و چگونگی شکایت از کارفرما در صورت 
بروز چنین وضعیتی و دریافت و حق و حقوق و سنوات 

و ... است؟
به گزارش مهر؛ حالا به روزهای پایانی سال نزدیک 
می شویم و بزودی قرارداد کاری صدها هزارنفر به اتمام 
خواهد رسید. برخی ممکن است در بهار سال آینده بیکار 
شده باشند و به خیل میلیونی بیکاران بپیوندند. بالاخره 
بزودی و در ماه های آینده، موجی از اتمام قراردادهای 
کاری و اخراج ها را در بازار کار ایران شاهد خواهیم بود. 
در عین حال، بخشی از ریزش و رویش جدید؛ همچنین 

جا به جایی ها در بازار کار عادی و لازم است.
رحمت الله پورموسی درباره وضعیت قراردادهای کاری 
و احتمال تدوین مدل های جدید قرارداد کار گفت: در 
پیگیری های انجام شده و صحبت هایی که با معاون 
که  شد  اعلام  گرفت،  صورت  کار  وزارت  کار  روابط 
وزارت کار به دنبال طرح های جدیدی برای ساماندهی 

قراردادهای کاری است.
کشور  کار  اسلامی  شوراهای  عالی  کانون  دبیرکل 
اظهارداشت: پیش بینی این است که قراردادها به نحوی 
ساماندهی شوند که علاوه بر جلب رضایت کارفرمایان، 
مشکلات کارگران را نیز حل کند. قراردادهای موقت در 
حال حاضر از اساسی ترین مسائل و مشکلات کارگران 

محسوب می شود.
پورموسی خاطرنشان کرد: بالاخره باید در شرایط فعلی 
بازار کار، اقدامی صورت گیرد که منجر به افزایش ضریب 
امنیت شغلی نیروی کار شود ضمن اینکه اطمینان خاطر 
لازم را هم به کارفرمایان بدهد. نمی توان شرایطی را 
ایجاد کرد که به سوء استفاده برای هر یک از طرفین 

منجر شود و اوضاع بدتر شود.

طراحی مدل جدید قرارداد کار؛

سونامی اخراج های نوروزی شاغلان

وام 25 میلیون تومانی، بازار را از رکود در آورد؟ 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: اگر این مبلغ به صنایع 
کوچک اختصاص داده می شد نه تنها موجب رونق آن می شد بلکه در ایجاد اشتغال و 

خروج از رکود بسیار تأثیرگذار بود.
علی علیلو عضو کمیسیون صنایع و معادن درخصوص تاثیر وام خودرو بر رکود بازار 
گفت: این وام   بر خروج بازار از رکود تأثیر چندانی نداشته است این درحالی است که قبل 

از پرداخت وام ما نظرات خود را مبنی بر بی تأثیر بودن آن بیان کردیم. 
وی با بیان اینکه این امر تنها در راستای خالی کردن انبار خودروسازان از خودرو صورت 
گرفت گفت: در حال حاضر بسیاری از صنایع کوچک نیمه تعطیل و یا به طور کامل 

تعطیل شده اند بنابراین این صنایع نیازمند تزریق این وام بودند.
 عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اگر این مبلغ به 
صنایع کوچک اختصاص داده می شد نه تنها موجب رونق آن می شد بلکه در ایجاد اشتغال 

و خروج از رکود نیز بسیار تأثیرگذار بود. 
وی به سهم اشتغال در صنعت خودرو اشاره کرد و گفت: این سهم بسیار بالاست اما بالاتر 
هم می تواند باشد و شرایط آن این است که خودروسازی به روز و طبق اصلاح وضعیت 

موجود پیش برود.
 عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی معتقد است اگر این صنعت رو 
به بهبود عمل کند به گونه ای که توان رقابت با خودروهای خارجی را داشته باشد به طوری 

که وارد بازارهای منطقه شود از لحاظ اشتغال زایی پویاتر عمل خواهد کرد.
 علیلو ادامه داد: اگر غیراز این عمل شود این صنعت نزول خواهد کرد و در نتیجه 

مزیت های آن از بین می رود. 

یک مقام مسئول در ستاد مبارزه با قاچاق کالا:

فروش داروی گیاهی در عطاری ها ممنوع است 
با توجه به ماهیت عطاری ها در فروش گیاهان دارویی، در بسیاری از عطاری ها شاهد 
فروش داروهای گیاهی هستیم که به گفته رییس کمیسیون برنامه ریزی، هماهنگی و 
نظارت بر مبارزه قاچاق کالا و ارز استان تهران فروش داروهای گیاهی توسط عطاری ها 
ممنوع است و عطاری هایی که اقدام به فروش داروی گیاهی می کنند، مرتکب تخلف 

می شوند. 
علی اکبر پوراحمدنژاد  اظهار کرد: مجوز عطاری ها فروش گیاهان دارویی است که در مجوز 
آنها قید شده است، چون در داروهای گیاهی فرآیندی روی گیاهان انجام می شود که این 

فرآیند نباید توسط عطاری ها صورت بگیرد. 
وی افزود: یکی از درمان های سنتی، استفاده از داروهای گیاهی است و برای اینکه مردم 
نسبت به این نوع درمان دل زده نشوند وزارت بهداشت اعلام کرده که فقط چند واحد، 

مجوز تولید دارو از محل گیاه را دارند و می توانند در این راستا اقدام کنند. 
داروخانه ها برای فروش داروهای گیاهی مشکلی ندارند

پوراحمدنژاد  درباره  فروش داروهای گیاهی در داروخانه ها نیز توضیح داد: داروخانه ها 
برای فروش داروهای گیاهی مشکلی ندارند کما این که بخش عمده ای از ویزیت  دکترها از 

داروهای شیمیایی به داروهای گیاهی تبدیل شده است. 
رییس کمیسیون برنامه ریزی، هماهنگی و نظارت بر مبارزه قاچاق کالا و ارز استان تهران 
در عین حال تاکید کرد: اتحادیه عطاری ها فقط مجوز فروش گیاهان دارویی را دارند و 
فروش داروهای گیاهی در داروخانه ها که به عنوان مبادی رسمی فروش دارو هستند، عملا 

وجود خارجی هم دارد که قانونی است. 
وی همچنین اظهار کرد: نظارت های لازم در این زمینه صورت می گیرد و بازرسان 

مربوطه نیز بازدیدهای خود را انجام داده و متخلفان را شناسایی می کنند. 

زمان حذف صفر از پول ملی فرا رسیده 
یک کارشناس اقتصادی گفت: در حالی که تورم به 10 درصد رسیده شرایط موجود 
بهترین زمان برای حذف صفر از پول ملی است به شرط آن که سایر عوامل فراهم 

باشد.
لطفعلی بخش کارشناس اقتصادی درخصوص حذف صفر از پول و پیامدهای آن بر 
اقتصاد کشور گفت: حذف صفر از پول ملی یکی از اقدامات اساسی است که می تواند در 

تسریع محاسبات، نگهداری پول و با ارزش شدن آن آثار مطلوبی برجای بگذارد.
 وی در خصوص پیامدهای منفی صفر از پول ملی نیز گفت: مهم ترین پیامد منفی این 
امر را می توان افزایش قیمت کالاهای مصرفی عنوان کرد و همچنین افزایش تورم از دیگر 

عوامل این اقدام خواهد بود.
 وی با اشاره به اینکه این اقدام برای اقشار ضعیف و کم درآمد جامعه آثار مطلوبی نخواهد 
داشت گفت: با حذف صفر از پول ملی حجم اسکناس و پول خرد کمتر می شود و این امر 

هزینه های دولت را کاهش خواهد داد. 
وی تصریح کرد: در حال حاضر که نرخ تورم به 10 درصد رسیده بهترین فرصت برای 

اجرای حذف صفر از پول ملی است به شرط آنکه سایر عوامل فراهم باشد.

یارانه نقدی 2۶ دی ماه واریز می شود
سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد: یارانه نقدی دی ماه امسال، ساعت ۲۴ شنبه بیست 

و ششم دی ماه به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود.
 سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد: پنجاه و نهمین مرحله پرداخت یارانه نقدی 
مربوط به دی ماه امسال، ساعت ۲۴ شنبه بیست و ششم دی ماه به حساب سرپرستان 

خانوار واریز می شود.
مبلغ یارانه دریافتی هر یک از مشمولان دریافت یارانه نقدی همانند ماه های گذشته 

۴55 هزار ریال است.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی چند روز پیش اعلام کرد که یارانه نقدی افراد بالای 1۸ 
سال فاقد کارت ملی از بهمن ماه امسال حذف خواهد شد و لازم است که این افراد باید تا 

بهمن ماه وضعیت کارت ملی خود را مشخص کنند.

 وجود شکاف معنادار در محاسبه دستمزد و پرداخت حقوق 
کارکنان در بین سازمانهای مختلف به عنوان یکی از مهمترین 
چالش های نظام اداری کشور در طول سالیان گذشته است 
که به نظر می رسد با تمهیدات در نظر گرفته شده در بودجه 
سال آینده و برنامه ششم توسعه تا حدودی ترمیم شده است. 
گر چه حدود شش سال از اجرای آزمایشی قانون مدیریت 
خدمات کشوری گذشته و امید می رفت تا با اجرای این 
قانون ناعدالتی ها و همچنین پرداخت های کلان و خارج 
از ضابطه حذف شود و کارکنان دولت با توجه به قابلیت، 
تجربه و تحصیلات از حقوقی یکسانی برخوردار شوند، اما 
اینگونه نشد و در سالهای اخیر همواره اختلاف در پرداخت 
حقوق و ناهماهنگی در نظام پرداخت ها در بین سازمانهای 
مختلف مطرح بوده است. به گونه ای که به اعتقاد برخی از 
کارشناسان با وجود اینکه اجرای قانون خدمات کشوری تا 
حدودی موجبات افزایش حقوق کارمندان را فراهم آورد، اما 

در جلوگیری از پرداختهای بی ضابطه ناتوان بود. 
اما با اتمام زمان اجرای آزمایشی قانون مدیریت خدمات 

کشوری و الزام دولت به ارائه لایحه دائمی شدن آن، آنطور 
و  مدیریت  سازمان  انسانی  توسعه  معاونت  مسئولان  که 
برنامه ریزی اعلام کرده بودند در لایحه قانون مدیریت خدمات 
کشوری پیشنهاد سازوکارهای هماهنگی نظام پرداخت پیش 
بینی شده است. ناهماهنگی ها و اختلافات حقوقی که البته 
قول بر طرف شدن آن و یکسان شدن نظام پرداخت حقوق 
کارکنان در نظام اداری در دولت فعلی و از سوی سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی به طور جدی تری مطرح شده بود و 
چندی پیش نوبخت-رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی- 
وعده داده بود که در اولین فرصت نسبت به ترمیم حقوق 
بازنشستگان و شاغلان به طور واقع بینانه ای اقدام خواهند 

کرد. 
این در حالی است که نوبخت اخیرا با اعلام برخی جزئیات 
از بودجه سال آینده و آنچه که در رابطه با تغییر در حقوق 
کارکنان در برنامه ششم مطرح کرده، خبرهای خوبی برای 
افزایش حقوق و تا حدودی متناسب سازی آن داشته است. 

وی که اعلام کرده در بودجه سال 1۳۹5 به عدالت توجه 

ویژه ای شده است ، حقوق کارکنان را مورد توجه قرار داد و 
گفته که سعی شده تا پرداخت های پرسنلی بر اساس توزیع 

عادلانه باشد. 
رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزی با اشاره به عدم تعادلی 
که در پرداخت های کارکنان دولت از گذشته وجود داشته 
و  توازن  این عدم  برای جبران  زمان  ترین  مناسب  است، 
برگرداندن تعادل در بودجه سال آینده اعلام کرد و گفت که 
هم برای شاغلین و هم برای بازنشستگان مبالغ قابل توجهی 

منابع قائل شده اند. 
وی با اشاره به اینکه بیش از یک میلیون نفر از بازنشستگان 
زیر 1.5 تومان دریافتی دارند افزود: ما ضمن اینکه برای همه 
کارکنان دولت به اندازه نرخ تورم افزایش 1۲ درصدی در 
نظر گرفته ایم برای آنهایی که زیر 1.5 میلیون دریافتی دارند 
متوسط بیش از ۲0 درصد اضافه کرده ایم و تصمیم داریم هر 

سال به همین ترتیب تا پایان برنامه ششم پیش برویم. 
نوبخت با این توضیح که برای شاغلین دریافت ها از دو 
محل حقوق ثابت و فوق العاده پرداخت حقوق انجام می شود، 
یادآور شد: بند )10( ماده 6۸ قانون به دولت اجازه می داد 
که تا 50 درصد حقوق ثابت را اضافه کند.اما بنا به هر دلیلی 
تا قبل از دولت یازدهم فقط چند دستگاه از این بند استفاده 
می کردند و بقیه از آن برخوردار نبودند که موجب عدم تعادل 
شد. از این رو در بودجه 1۳۹5 برای تمامی دستگاه ها که از 
این بند استفاده نمی کردند منابع کافی در نظر گرفته شده تا 
این عدم پرداخت ها جبران شود و دستگاه هایی هم که از این 
بند استفاده نمی کردند تا ۲5 درصد می توانند حقوق کارکنان 

خود را اضافه کنند. 
قدرت مانور در افزایش حقوق کارکنان در حالی در بودجه 
سال آینده افزایش یافته که البته پیش تر هم برخی سازمانها، 
حقوق کارکنان خود را بیشتر از میزان تعیین شده و مصوب 
در بودجه سالانه می دادند که عمدتا با رعایت عدالت بین 

سطوح مختلف کارکنان نبود.
 گرچه جزئیات بیشتری از این موضوع با انتشار لایحه 
برنامه ششم و بودجه -که در هفته آینده منتشر خواهد شد- 
مشخص می شود؛ اما باید با اجرایی شدن آن در مورد تاثیر 
پیشنهادات فعلی در هماهنگی نظام پرداخت حقوق کارکنان 

قضاوت کرد. 

 تا چندی پیش وقتی تعداد ناراضیان از دریافت پیامک های تبلیغاتی و ناخواسته اپراتورهای 
تلفن همراه بیشتر شد، مدیران اپراتورها برای این نارضایتی ها راه حلی در نظر گرفته و اعلام 
کردند که افرادی که به دریافت پیامک های تبلیغاتی تمایل ندارند می توانند این مسئله را با ارسال 

پیام به شماره کد مربوط به هر اپراتور اعلام کنند. 
این روزها محتوای پیامک های تبلیغاتی رنگ و بوی جدیدی به خود گرفته  و دیگر داستان 
به تبلیغ یک مارک یا مرکز خرید و تور گردشگری محدود نشده و محتوای تبلیغاتی از ارسال 
اطلاعات پزشکی، حقوقی و شرعی گرفته تا فال روز، ماه تولد و رنگ چشم را نیز شامل می شود. 
این بحران محتوایی در زمینه پیامک های تبلیغاتی باعث شد که در کنار موج رو به افزایش 
مشترکان ناراضی، وزارت ارتباطات نیز دست به کار شده و بارها در این مورد اعلام موضع کند. 

ماجرای نظارت بر پیامک های تبلیغاتی و توجه به حریم شخصی کاربران در این مورد از نزدیک 
به سه سال قبل آغاز شد. زمانی که سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی اعلام کرد که 
براساس مصوبه کمیته سازمان تنظیم مقررات، اپراتورها موظفند برای ارسال پیامک های انبوه از 
مشترکان خود اجازه بگیرند و به دنبال اجرای این مصوبه اپراتورهای تلفن همراه این موضوع را با 

ارسال پیامکی از مشترکان خود استعلام کرده اند. 
اما ارسال این پیامک ها در نهایت به حل مسئله نینجامید بلکه به گفته رگولاتوری به دلیل 
بی توجهی مشترکان به این پیامک بعدا برای هریک از اپراتورها کدی اعلام شد که در صورت 
عدم تمایل به دریافت تبلیغات پیامکی باید عدد مشخص شده را به آن کد ارسال کنند و این آغاز 

دردسر تازه برای ناراضیان از پیامک های متعدد تبلیغی شد. 
کسانی که اعلام کرده بودند تمایلی به دریافت تبلیغات از طریق پیامک ندارند به زودی 
متوجه شدند که پیامک هایی که از سازمان ها، شرکت ها و حتی بانک نیز دریافت می کردند 
به جرگه پیامک های مزاحم پیوسته و قطع خواهند شد. در همان زمان روابط عمومی همراه 
اول گفت: ما نمی توانیم محتوای پیامک ها را بررسی کنیم و بدانیم که از کدام سازمان و 
شرکت چه پیامکی برای مشترکین ارسال شده و بهترین راه حل درخواست مجدد دریافت 
پیامک های تبلیغاتی است.  اگرچه مدتی طول کشید تا این مشکل عمده در مورد انصراف 
از پیامک های تبلیغاتی برطرف شود اما بالاخره سازمان تنظیم مقررات اعلام کرد که مشکل 
سال های گذشته برطرف شده است و دیگر با قطع پیامک های تبلیغاتی برخی پیام های ضروری 
مانند پیام های بانکی و اداری قطع نخواهد شد.  البته همزمان با بالا گرفتن بحث و گفت وگوها 
درباره پیامک های تبلیغاتی و محتوای آن ها سامانه دریافت شکایت از سوی مرکز توسعه فناوری 
اطلاعات و رسانه های دیجیتال راه اندازی شد و شکایات را جمع آوری می کرد. مشترکان تلفن 
همراه می توانستند با ارسال پیامک به سامانه 10001۳1۴ شکایات خود از پیامک های دریافتی 
تبلیغاتی را ثبت کنند.  تا اینجا همه چیز برعهده مشترکان سیم کارت ها قرار داده شده بود که 
شکایات خود را اعلام کنند یا از دریافت پیامک تبلیغاتی انصراف دهند اما با تنوع بیشتر در 
محتوای تبلیغاتی این دسته از پیامک ها بالاخره سازمان تنظیم مقررات ارتباطات اعلام کرد که 
در این زمینه بررسی هایی صورت گرفته تا آیین نامه ای در وزارت فرهنگ و ارشاد تدوین شود. 

در ادامه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی موظف شد تا در راستای نظارت بر ارسال پیامک های 
انبوه، آیین نامه نظارت بر محتوای پیامک ها را تدوین کرده و به کمیسیون عالی ارتقاء تولید 
محتوای شورای عالی فضای مجازی پیشنهاد دهد. بنابراین اعلام شد که وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی آیین نامه ساماندهی خدمات پیامک های انبوه و ارزش افزوده را برای بررسی و تصویب 

در کمیسیون عالی ارتقای تولید محتوای مرکز ملی فضای مجازی کشور تهیه و تدوین کرد. 
پس از آن نیز اعلام شد که در اواخر شهریور ماه سال گذشته، کمیسیون عالی ارتقای محتوای 
مرکز ملی فضای مجازی آیین نامه ساماندهی پیامک های انبوه تبلیغاتی و پیامک های خدمات 

ارزش افزوده را پس از برگزاری جلسات کارشناسی فشرده تصویب کرد. 

در این آیین نامه چگونگی نظارت بر ارسال پیامک های انبوه تبلیغاتی و پیامکهای خدمات 
ارزش افزوده و ضوابط فعالیت اپراتورها و زیر مجموعه های آن اعم از فراهم کننده و تجمیع کننده 
محتوا تعیین شده است.  اما دامنه مزاحمتهای پیامکهای تبلیغاتی آنقدر گسترده شده که با اتخاذ 
این دسته از تصمیمات و اقدامات قائله پیامک های تبلیغاتی ختم نشد و تا جایی این دردسر 

پیامکی ادامه پیدا کرد که وزیر ارتباطات مستقیما درباره آن به اظهار نظر پرداخت. 
محمود واعظی در ابتدا موضع گیری روشنی در رابطه با پیامکهایی که گاهی اپراتورها ناخواسته 
برای مشترکان خود فرستاده و در قبال آنها هزینه ای برای کاربر در نظر می گیرند، انجام داده و 
تاکید کرد که هیچ شرکتی حق ندارد بدون رضایت مشترک پیامکی را برای او فرستاده و از کاربر 
هزینه دریافت کند.  وی در این باره گفته بود که این پیامکها وقت و ذهن مردم را درگیر می کند 
و بر همین اساس ما هم با آنها موافق نیستیم چرا که این روند جالبی نیست که یک مشترک 
برای رسیدن به پیامکهای شخصی چندین پیامک را بگردد تا به پیامکهای شخصی خود برسد.  
واعظی درباره پیامک های تبلیغاتی از تشکیل کمیته ای با حضور 10 دستگاه مختلف به ریاست 
وزارت فرهنگ و ارشاد خبر داد و اظهار کرد: این کمیته وظیفه نظارت بر محتوای پیامکها را 
دارد و این پیامکها ساماندهی شده تا در صورت تخلف به آنها تذکر داده شود.  وی در این باره 
خاطرنشان کرد: در چند ماه گذشته وزارت ارتباطات جلسات متعددی را در این زمینه داشت 
که در جلسه اخیر وزارتخانه با شورای عالی فضای مجازی آیین نامه و مباحثی برای تعرفه های 
پیامک های تبلیغاتی و ارزش افزوده در نظر گرفته شد و سیاست گذاری در این زمینه انجام شد.  
این موضوع به جایی رسید که وزیر ارتباطات را برای پاسخگویی به کمیسیون فرهنگی مجلس 
برد؛ خلاصه سوال از وزیر این بود که" چرا وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات شرایطی را فراهم 
نکرده است تا مشترکان تلفنی و شبکه های ارتباطی، قادر باشند تبلیغات دریافتی خود را به 
تفکیک ارسال کننده، فعال یا غیرفعال کنند و از اطلاع رسانی و تبلیغات مفید بهره مند شوند."  
در این زمینه اعلام شد که وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، در فاز اول در راستای حمایت از 
حقوق مشترکین به منظور حذف پیامک های انبوه، مصوبات 1۳۳ و 1۴7 در تاریخ ۲5/11/۹0 
و 5/6/۹1 را ارائه کرده است تا مشترکین بتوانند با ارسال کدهایی همه پیامک های تبلیغاتی 
خود را حذف کنند.  و بر اساس پاسخهای وزیر ارتباطات در جلسه کمیسیون فرهنگی، وزارت 
ارتباطات در شهریور ماه امسال از اپراتورها خواست تا سامانه ای را طراحی کنند تا مشترکان 
بتوانند پیامک های تبلیغاتی را مدیریت کنند؛ در این راستا اپراتورها نیز اقدامات لازم را انجام 
داده اند و این سامانه در آینده ای نزدیک بهره برداری می شود. البته لازم به ذکر است مشترکین 
با لحاظ کردن سرشماره پیامک های تبلیغاتی می توانند خودشان پیامک ها را مدیریت کنند. 

خبرهای خوش حقوقی برای کارمندان 

پیامک های تبلیغاتی مدیریت می شود؛

آخرین تصمیمات برای دردسر پیامک های تبلیغاتی 
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هفته دوم لیگ برتر فوتبال باشگاه های قم؛

 جنگ صدرنشین با جدی ترین تعقیب کننده
دیدارهای هفته دوم از دور برگشت فصل 1۳۹۴ لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم 
روزهای پایانی هفته جاری برگزار می شود و در مهمترین بازی هفته، تیم های اول و دوم 

جدول یعنی اتحاد و سفیر گفتمان به مصاف یکدیگر می روند.
در حالی که امسال در مسابقات لیگ برتر فوتبال بزرگسالان باشگاه های قم هشت تیم 
حضور دارند، با مشخص شدن برنامه بازی های هفته دوم از دور برگشت، چهار بازی امروز و 
جمعه هفته جاری برگزار می شود تا علاقمندان به فوتبال در تعطیلی بازی های تیم صبای 

قم، شاهد مسابقات لیگ برتر قم باشند.
 برنامه ریزی لازم برای انجام بازی های مطلوب و با کیفیت هفته نهم لیگ برتر فوتبال 
قم صورت گرفته و روز پنجشنبه بیست و چهارم دی  ماه دو مسابقه حساس در حضور 

علاقمندان به فوتبال و طرفداران تیم های لیگ برتری به انجام خواهد رسید.
امروز در ورزشگاه شهید حیدریان قم نخستین و حساس ترین مسابقه هفته نهم را 
تیم های اتحاد و سفیر گفتمان انجام می دهند، در شرایطی که هم اکنون تیم اتحاد با 
کسب ۲۲ امتیاز صدرنشین لیگ برتر فوتبال قم است و تیم 17 امتیاز در مکان دوم 

جدول جای دارد.
دیگر دیدار روز نخست از بازی های هفته نهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم 
امروز بیست و چهارم دی ماه بین تیم های پناه آفرین و استقلال برگزار می شود در حالی 
که هم اکنون استقلال با کسب 11 امتیاز در مکان پنجم است و پناه آفرین با کسب هشت 

امتیاز رده ششم را در اختیار دارد.
اما روز جمعه بیست و پنجم دی ماه دو دیدار دیگر هفته دوم از دور برگشت باز ی های 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های قم برگزار می شود و بر اساس برنامه ریزی هیئت فوتبال قم، 
هما تیم 1۳ امتیازی و سوم جدول به مصاف تیم سهیل چهار امتیازی رده هفتم خواهد 

رفت.
در نهایت آخرین بازی هفته دوم از دور برگشت لیگ برتر فوتبال باشگاه های قم بین 
تیم های هنگ و آبادگران برگزار می شود، در شرایطی که هنگ با کسب 11 امتیاز تیم 
چهارم جدول به شمار می رود و آبادگران که 10 امتیاز کمتر از هنگ دارد در مکان آخر 

جدول ایستاده است.
در جدول رده بندی رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم تیم اتحاد با کسب 
۲۲ امتیاز همچنان در صدر قرار دارد، تیم فوتبال سفیر گفتمان با کسب 17 امتیاز در 
مکان دوم جدول رده بندی ایستاده است و تیم فوتبال هما با کسب 1۳ امتیاز در جایگاه 

سوم باقی ماند.
تیم هنگ با کسب 11 امتیاز در مکان چهارم قرار گرفت، تیم استقلال با 11 امتیاز 
رتبه پنجم را در اختیار دارد، تیم فوتبال پناه آفرین قهرمان دو دوره قبل این مسابقات با 
هشت امتیاز در مکان ششم است، سهیل از تیم های ریشه دار و قدیمی فوتبال قم نیز با 

چهار امتیاز رتبه هفتم را در اختیار دارد و آبادگران با سه امتیاز آخرین تیم جدول است.
با توجه به اینکه تیم قهرمان رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم مجوز 
صعود به بازی های لیگ دسته سوم فوتبال باشگاه های کشور جام آزادگان را کسب 
می کند، لیگ برتر از اهمیت بالایی برخوردار است و تیم ها برای به دست آوردن مقام 

قهرمانی رقابت نزدیک و جذابی با یکدیگر دارند.

سوم بهمن ماه؛

صبای قم در جام شهداء 
به مصاف ذوب آهن اصفهان می رود

در شرایطی که رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور در تعطیلات نیم فصل به 
سر می برد، این روزها بسیاری از تیم های لیگ برتری در اردوی آماده سازی به سر می برند 

و آماده دور برگشت بازی های لیگ پانزدهم می شوند.
  تیم فوتبال صبای قم یکی از تیم هایی است که برای انجام یک اردوی آماده سازی 10 
روز راهی جزیره کیش شده است و تا روزهای پایانی دی در این جزیره حضور دارد اما 
بعد از بازگشت از این اردو در یک دوره مسابقات چهارجانبه به مصاف رقبای خود می رود.

 فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ قرار است یک دوره مسابقات چهارجانبه را با حضور 
تیم های مطرحی همچون صبای قم، ذوب آهن اصفهان، پرسپولیس تهران و سایپا تهران 
را به مناسبت گرامیداشت یاد و خاطره شهدای گرانقدر دفاع مقدس و انقلاب اسلامی 

برگزار کند. 
بر همین اساس چهار تیم مطرح حاضر در پانزدهمین دوره رقابت های فصل جاری 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور برای حضور در این تورنمنت دعوت شده اند و شاگردان 
علی دایی قصد دارند با حضور پرقدرت در این بازی ها، آمادگی خود را برای دیدارهای دور 

برگشت لیگ پانزدهم به رخ حریفان بکشانند.
 برنامه ریزی رقابت های فوتبال چهارجانبه جام شهدا صورت گرفته است و تیم فوتبال 
صبای قم بعد از انجام بازی هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور برابر تیم 
فوتبال ذوب آهن اصفهان این بار در نخستین دیدار خود از رقابت های فوتبال جام شهدا به 

مصاف این تیم اصفهانی می رود.
 شاگردان علی دایی در تیم صبای قم بعد از پایان اردوی 10 روز در جزیره کیش در 
جام شهداء با تیم های مطرح لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور پیش از شروع دور برگشت 
لیگ پانزدهم رقابت خواهند کرد و در شرایطی با ذوب آهن دیدار می کنند که در لیگ با 

این تیم به تساوی بدون گل رسیده اند. 
برگزاری بازی های جام شهدا در روزهای دوم تا ششم بهمن ماه سال جاری برنامه ریزی 
شده است و طبق برنامه در نخستین روز انجام این مسابقات روز جمعه دوم بهمن ماه 
تیم های فوتبال پرسپولیس تهران  و سایپا تهران به مصاف یکدیگر می روند و سپس روز 

شنبه سوم بهمن ماه صبای قم برابر ذوب آهن اصفهان صف آرایی می کند.
 همچنین روز دوشنبه پنجم بهمن ماه بازنده های روز نخست در تلاش برای کسب مقام 
سوم این دوره از رقابت های جام شهداء در دیدار رده بندی به مصاف یکدیگر می روند و 
روز چهارشنبه ششم بهمن ماه نیز برنده های روز نخست دیدار فینال را برگزار می کنند در 

حالی که مکان برگزاری این بازی ها ورزشگاه شهدای شهر قدس است.

گزارش/زهرا اسدی

 بی شک اهمیت و نقشی که ورزش در حفظ سلامتی جسم و روح 
شهروندان دارد و می تواند شادابی و طراوت را به همگان عرضه کند بر 
هیچکس پوشیده نیست. گرچه حیات انسان بسته به اکسیژن، آب و 
غذا است اما به واقع می توان ورزش را نیز یکی از مهمترین نیازهای 
اصلی بدن تعریف کنیم. ورزش به افزایش جریان خون در بدن کمک 
کرده و اکسیژن را به تمام سلول های بدن می رساند و از بسیاری امراض 

و بیماری ها جلوگیری می کند.
در این میان به نظر می رسد خوشبختانه در سال های اخیر طرح هایی 
از سوی سازمان های ورزشی برای افزایش میل و رغبت و جذب عموم 
به ورزش انجام شده است و بسیاری از بوستان ها و پارک ها به وسایل 
ورزشی مجهز شدند اما به نظر این اقدام تاکنون نتوانسته آنگونه که 
شایسته بوده به توسعه ورزش و ترغیب به امر ورزش کمک شایان 
توجهی کند و می توان به راحتی این مسئله را با حضور در پارک ها 
مشاهده کرد که اکثر افراد بدون توجه از کنار امکانات ورزشی می گذرند 
و حتی افرادی هم که از این وسایل استفاده می کنند گاه مورد تمسخر 
سایرین قرار می گیرند.بدون شک جذب و ترغیب مردم در ابتدای امر 
نیازمند فرهنگ سازی در این زمینه است و تنها با فرهنگ سازی و آگاه 
شدن مردم از اهمیت این امر می توان جایی برای حضور این مهم در 
برنامه های روزمره افراد تعیین کرد. قابل ذکر است که از سوی مسئولین 
امر نیز سیاست هایی برای افزایش رغبت مردم به ورزش کردن صورت 
گرفته است، سیاست هایی همچون برگزاری همایش های پیاده روی و 
اهدای جوایز و همچنین هشدارهایی در خصوص عواقب ورزش نکردن 
و بیماری هایی که می تواند در پی عدم توجه به ورزش گریبانگیر آحاد 
جامعه شود.اما با وجود این آنچه در میان مردم قم دلیل اصلی عدم 
توجه به ورزش است مشکلات سخت افزاری است که مسئولین نیز 
خود نسبت به آن آگاه هستند. متاسفانه در شهر قم وضعیت امکانات 
ورزشی خصوصا برای بانوان که مهمترین نقش را در تامین سلامتی 
جامعه برعهده دارند رضایت بخش نیست و سرانه فضای ورزشی برای 

این قشر بسیار محدود و اندک است.
معصومه ظهیری مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری قم بر این 
عقیده است که عدم استقبال بانوان استان از فعالیت های ورزشی به 
دلیل عدم امکانات و مشکلات سخت افزاری است و همچنین عدم 
فرهنگ سازی در میان این قشر از دلایل حضور کمرنگ بانوان در 
فعالیت های ورزشی است. اگر چه در شهر قم بوستان هایی برای ورزش 
بانوان تعبیه شده است اما به واقع این پارک ها یا از امکانات مناسب 
برخوردار نیستند و یا از لحاظ امنیتی نمی توانند نیازهای ورزشی بانوان 

را تامین کنند.
مریم حسینی از جمله بانوان ورزشکار شهر می گوید: گرچه برای 
ورزش بانوان پارک هایی آماده و مناسب سازی شده است اما باز هم با 

ورود به آنها نمی توان احساس امنیت کامل داشت.
وی بیان می کند: علاوه بر مسئله امنیت از دیگر مشکلات بانوان برای 
ورزش این است که جانمایی خوبی برای پارک ها صورت نگرفته و به 
دلیل فاصله و دوری پارک ها از بعضی مناطق و محله های شهر امکان 

حضور برای تمام بانوان وجود ندارد.
حسینی ادامه داد: به نظر ضروری است ابتدا با تامین زیرساخت ها و 
امکانات و از جمله تامین امنیت، در تمام نقاط و محله های شهر پارک ها 
و سالن های ورزشی ویژه بانوان تعبیه و آماده سازی شود چراکه یکی دو 

پارک هرگز نمی تواند کفاف نیازهای ورزشی بانوان را بدهد.
قابل ذکر است که با وجود اینکه سال ها از شکل گیری شورای عالی 
ورزش همگانی در تمام مراکز استان ها می گذرد اما همچنان در شهر 
قم موانع بسیاری در راستای رسیدن به اهداف ورزشی وجود دارد و به 
نظر حل این مشکل و رفع موانع نیازمند همکاری تمام مسئولان امر و 
چاره اندیشی برای این مهم است که خوشبختانه از سوی مسئولان در 

شهر قم اقداماتی در این خصوص در دست اجراست.
حسن عابدی مدیرکل ورزش و جوانان استان قم در این خصوص 
اظهار کرد: اداره کل ورزش و جوانان استان نسبت به برنامه های مدنظر 
وزارت ورزش توجه ویژه دارد و در راستای ورزش های همگانی و 

قهرمانی اقداماتی را در دستور کار قرار داده است.

وی با بیان اینکه در ابتدای امر ورزش همگانی مورد توجه این اداره 
است گفت: سلامت جامعه در گروی ایجاد فضایی برای ورزش های 

همگانی و همچنین شناسایی استعدادهای ورزش قهرمانی است.
عابدی با اشاره به وجود ورزشکاران ماهر و موفق در عرصه ملی و 
بین المللی در استان گفت: وضعیت ورزش قهرمانی در این استان بسیار 
مطلوب و مایه امید و خرسندی است.مدیرکل ورزش و جوانان استان 
قم اولویت فعلی این اداره را توسعه ورزش همگانی خواند و ادامه داد: 
برای همین امر افزایش و توسعه میزان پایگاه ها و ایستگاه های ورزش 

همگانی در قم را در دستور کار قرار دادیم.
وی افزود: از سوی شهرداری قم و با همکاری اداره کل آموزش و 
پرورش استان تعداد ۲0 ایستگاه ورزش همگانی در مکان های عمومی 

شهر راه اندازی شده است.
برگزاری  را  شهروندان  عموم  بین  ورزش  توسعه  راه  دیگر  وی 
همایش های همگانی عنوان کرد و افزود: قرار است این همایش ها در 

رشته های دو، پیاده روی، دوچرخه سواری و... برگزار شود.
حسین شریفی کارشناس تربیت بدنی و یکی از فعالان عرصه 
ورزشی نیز توسعه ورزش همگانی را با اهمیت تر از ورزش قهرمانی 
خواند و گفت: لازم است توسعه ورزش همگانی راهبرد اصلی اداره 

ورزش و جوانان استان باشد.

وی با بیان اینکه ایجاد شهری سالم و با نشاط تنها در صورتی مهیا 
می شود که شهروندانی ورزشکار داشته باشیم، ادامه داد: با توسعه و 
ترویج ورزش همگانی می توانیم در راستای تحقق این مهم گام برداریم.

شریفی فرهنگ سازی در مسیر گرایش مردم به ورزش را امری 
ضروری خواند و بیان کرد: متاسفانه امروزه شرایط شهرنشینی و 
ماشینی شدن امور، میزان ابتلا به انواع بیماری ها را سرعت بخشیده 
است و تنها با ترویج و توسعه ورزش می توان با این مشکل مقابله کرد.

وی تصریح کرد: در امر ورزش تنها توجه به برخی رشته ها و باشگاه ها 
شیوه درستی نیست بلکه ضروری است به دنبال بسترسازی برای فراهم 
ساختن تمام الزامات ورزشی در تمام رشته ها برای عموم مردم باشیم.

کارشناس تربیت بدنی ورزش همگانی را راهی برای توسعه ورزش 
قهرمانی دانست و افزود: با وضع سیاست های درست نسبت به ورزش 

همگانی می توان به ارتقاء و توسعه جامعه کمک کرد.
بر این اساس توسعه ورزش همگانی می تواند راهی برای رسیدن 
به ورزش قهرمانی باشد و راه ورود به عرصه های جهانی را تسهیل 
بخشد. خوشبختانه بسیاری از جوانان از جمله جوانان قمی روحیه و 
توان ورزشی بالایی را دارند که بر این سخن می توان از کثرت حضور 
ورزشکاران قمی در تمام میادین ورزشی ملی و بین المللی صحه 
گذاشت و امید است اکنون نیز با توسعه ورزش همگانی در شهر قم بر 
میزان ورزشکاران و قهرمانان این خطه افزوده شود و البته این مهم در 
صورت تامین زیرساخت ها و ملزومات از سوی مسئولان قابل دستیابی 
است که خوشبختانه توجه مسئولین استانی بر این امر مایه خرسندی 

است.
 سید مهدی صادقی استاندار قم ارتقای زیرساخت  های ورزشی در 
قم را ضروری دانست و عنوان کرد: تمام سازمان های اجرایی باید در 

گسترش فعالیت های ورزشی سهیم باشند.
وی با بیان اینکه استان قم می تواند برای حضور خود در مسابقات 
المپیک ریو ۲016 سهمیه ای را به دست آورد ادامه داد: ضروری است 
منابع مالی لازم برای ارتقاء زیرساخت های ورزشی در استان فراهم شود 
و از جایگاه قانونی یک درصد بودجه دستگاه ها در خصوص ورزش 

استفاده بهینه شود.
استاندار قم با اشاره به اینکه ورزش همگانی موجب طراوت و شادی 
جسم و روح می شود بیان کرد: با توجه به وضعیت سلامت در جامعه 
لازم است نسبت به این مهم بیش از گذشته توجه کرد و با برگزاری 
همایش های پیاده روی خانوادگی به افزایش انگیزه در مردم کمک کرد.

بنابراین باید گفت امروز برای حفظ و ارتقای سلامت و شادابی 
شهروندان باید توسعه امکانات سخت افزاری ورزش همگانی را به عنوان 
یک اولویت در دستور کار قرار داد و از سوی دیگر فرهنگ سازی برای 
گرایش بیش از پیش مردم به ورزش همگانی را به عنوان یک راهبرد 
مهم توسعه دهیم. بدون شک در این میان توجه به توسعه ورزش 

همگانی بانوان باید در راس اولویت ها باشد.

از فقدان های سخت افزاری تا نبود بسترهای فرهنگی؛ 

وحید  شمسایی:چالش های توسعه ورزش همگانی در قم

دوست دارم بازی خداحافظی ام قشنگ باشد

 بازیکن تیم فوتسال تاسیسات دریایی با بیان اینکه هفته آینده وضعیت مصدومیت و 
جراحی پایش مشخص می شود، گفت: دوست دارم بازی خداحافظی ام از فوتسال قشنگ 

باشد.
وحید شمسایی درباره اینکه عباس ترابیان رئیس کمیته فنی فوتسال اعلام کرده باید 
برای خداحافظی اش از فوتسال با یکی از سه تیم برتر دنیا دیدار دوستانه برگزار شود، 
اظهار کرد: آقای ترابیان به من محبت دارد. همینطور صادق درودگر که گفته است برای 
خداحافظی من برنامه ریزی مدون کرده است ولی هنوز وضعیت آسیب دیدگی ام مشخص 
نیست . وی افزود: تا دوشنبه هفته بعد فیزیوتراپی می کنم و آن موقع مشخص می شود که 
آیا باید پایم را جراحی کنم یا خیر. اگر هم جراحی کنم باید نوع عمل و طول دوره درمان را 

در نظر بگیرم ولی باید از محبتی که همه دوستان به من دارند تشکر کنم.
سرمربی - بازیکن تاسیسات خاطرنشان کرد: در هر حال دوست دارم اگر تصمیم به 
خداحافظی گرفتم، مراسم خداحافظی ام قشنگ و کامل باشد. هیچ وقت یادم نمی رود 
وقتی رضا حیدریان می خواست از فوتسال خداحافظی کند، اسپانیا را دعوت کردند ولی 
برنامه خداحافظی اش مختصر بود. دوست دارم مراسم خداحافظی من قشنگ باشد تا برای 
بازیکنان آینده هم همین اتفاق رخ بدهد. شمسایی در ادامه درباره برنامه اعلام شده از سوی 
کمیته فوتسال برای مسابقات فصل آینده لیگ برتر، اظهار کرد: سال آینده هم جام جهانی 
را داریم و هم جام باشگاه های آسیا. معتقدم نه تیم ملی باید متضرر شود و نه باشگاه ها. باید 
به کمیته فوتسال و مسئولان سازمان لیگ خسته نباشید گفت ولی واقعیت این است که 
باید جوری برنامه ریزی شود که به لیگ لطمه نخورد. ضمن اینکه جام باشگاه های آسیا 
هم در مردادماه برگزار می شود؛ یعنی در روزهایی که قرار است جام باشگاه های آسیا برگزار 
شود. وی ادامه داد: به نظرم اگر بازی ها انجام شود و بعد بازیکنان وارد جام جهانی یا جام 
باشگاه های آسیا شونند، بهتر است. ما خودمان نتیجه این کار را دیدیم. یعنی بعد از برگزاری 

چند مسابقه در لیگ راهی جام باشگاه ها شدیم که این موضوع به ما کمک زیادی کرد.
سرمربی تیم تاسیسات درباره تعطیلی 50 روزه میان فصل هم گفت: چاره دیگری نیست. 

می دانیم که سال آینده جام جهانی را داریم و حضور در این مسابقات خیلی مهم است.
شمسایی در پایان در پاسخ به سئوالی مبنی بر وضعیت ادامه همکاری اش با تیم 
تاسیسات و اینکه آیا شرط خاصی برای تمدید قراردادش دارد یا خیر، تاکید کرد: تاسیسات 
باشگاه بسیار بزرگی است. قرارداد من تمام شده و دست مسئولان باشگاه هم باز است تا هر 
تصمیمی که دوست دارند بگیرند. شرطی هم مطرح نکرده ام چون باشگاه باید اول بگوید 

که مرا می خواهد یا خیر.

پس از پایان اعتصاب بازیکنان؛

ملوان راهی اردوی کیش شد
پس از اتمام اعتصاب بازیکنان ملوان، این تیم دیروز صبح  راهی اردوی یک هفته ای 

کیش شد.
 تیم فوتبال ملوان طبق برنامه ریزی های قبلی این باشگاه، صبح دیروز راهی کیش شد 
تا اردوی یک هفته ای خود را در این جزیره برگزار کند. در روزهای گذشته بازیکنان این 
تیم به دلیل مشکلات مالی از حضور در تمرینات ممانعت می کردند اما پس از گفت و گوی 
روز گذشته با حمید استیلی، حاضر به همراهی تیم شده اند. ملوان در این اردو با تیم های 
لگ برتری که در کیش حضور دارند مصاف خواهد کرد. کاروان تیم ملوان با اتوبوس ساعت 

یازده بندر انزلی را به سمت تهران ترک کردند و از تهران به سمت کیش خواهند رفت.
تمامی کادر فنی و بازیکنان ملوان در این اردو حاضر هستند.

همچنین یک بازیکن خارجی برای بررسی به تمرینات این تیم اضافه می شود و در 
صورت جلب رضایت استیلی با این تیم قرارداد می بندد.

اردوی ملوان در شرایطی برگزار می شود، که چند روز قبل این تیم از لیگ برتر کناره گیری 
کرد اما به نظر می رسد ملوانی ها احتمالا به لیگ بازمی گردند.

علیدوستی: 

تیم امید تجربه دارد و اسیر حاشیه سازی 
قطری ها نمی شود

سرمربی تیم فوتبال نوجوانان کشورمان تأکید کرد که تیم امید ایران در بازی با قطر اسیر 
حاشیه سازی احتمالی آنها نخواهد شد.

حمید علیدوستی ابتدا در خصوص برد تیم فوتبال امید کشورمان مقابل سوریه اظهار 
داشت: پیروزی در مسابقه اول گام بزرگی برای ایران بود و مطمئناً تیمی که از همه طرف 
تحت فشار قرار دارد، می تواند با چنین بردهایی، شرایط خود را بهتر کند. خوشبختانه گام 
اول را محکم برداشتیم و 70 درصد راه صعود را طی کردیم. امیدوارم که در بازی با قطر 

هم نتیجه خوبی بگیریم.
وی ادامه داد: معمولاً بازی با کشورهای عربی شرایط خاص خودش را دارد. آنها ممکن 
است حاشیه درست کنند، ولی تیم ما از لحاظ بازیکن و کادر فنی آنقدر باتجربه است 
که اسیر حاشیه سازی قطری ها نشود. امیدوارم که در این بازی هم سه امتیاز را بگیریم، 
هرچند که کار ما سخت است، چون از شرایط میزبانی استفاده می کند.سرمربی تیم فوتبال 
نوجوانان کشورمان همچنین در مورد اینکه کدام تیم در لیگ برتر شانس قهرمانی دارد، 
گفت: به نظر من استقلال و پرسپولیس شانس های اصلی قهرمانی هستند. البته چند تیم 
دیگر مثل ذوب آهن، استقلال خوزستان و تراکتورسازی هم می توانند خودشان را به عنوان 

یک مدعی مطرح کنند، ولی دو تیم بزرگ پایتخت مدعیان جدی هستند.

فرصت 7۲ ساعته نفت به سرخپوشان؛

پیشنهاد معاوضه بیرانوند
 با یکی از بازیکنان پرسپولیس

مدیرعامل باشگاه نفت تهران گفت: به صورت شفاهی پیشنهاد معاوضه بیرانوند با یکی 
از بازیکنان پرسپولیس را دادم.

 منصور قنبرزاده در خصوص اینکه طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس در یک برنامه 
رادیویی اعلام کرده منتظر پاسخ مسئولان باشگاه نفت تهران در مورد انتقال بیرانوند 
هستند، گفت: پیرو مذاکره ای که با سرپرست باشگاه پرسپولیس داشتم، به صورت شفاهی 
پیشنهاد معاوضه بیرانوند با یکی از بازیکنان پرسپولیس را دادم که تا 7۲ ساعت آینده منتظر 
پاسخ ایشان هستیم.وی ادامه داد: در حال حاضر حرفه ای نیست نام بازیکن مد نظر خود 
را فاش کنیم چون به احتمال زیاد این موضوع بر روی انگیزه آن بازیکن در تمرینات تیم 

پرسپولیس تاثیر گذاشته و برای آن باشگاه ایجاد چالش خواهد کرد.

به دلیل مشخص نبودن وضعیت همکاری؛

دستیاران امیر قلعه نویی به تهران برگشتند!
دو دستیار سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی به علت کم توجهی هایی که به آنها شده 

است راهی تهران شدند.
با وجود تلاش برای سرو سامان گرفتن، تیم تراکتورسازی همچنان شرایط خوبی ندارد 
و با اینکه چند بازیکن به ایین تیم پیوسته اند اما از نظم و انضباط و مدیریت دقیق در این 
باشگاه خبری نیست.این بی انضباطی ها تا جایی جلو رفته که روز گذشته دو مربی این تیم 
تبریز را به مقصد تهران ترک کردند. دلیل این جدایی بی نظمی و بی توجهی به وضعیت 
آنها بود. ستار همدانی و ایمان عالمی در حالی تبریز را به مقصد تهران ترک کرده اند که 
نه قراردادشان به طور کامل عقد شده و نه پیش قراردادی گرفته اند و نه در تبریز در جای 

مناسبی اسکان داده شده اند.

یک بازیکن دیگر در قطر ماند؛
شجاعی در تمرینات الغرافه حاضر شد

مسعود شجاعی هافبک تیم فوتبال الغرافه که شایعه حضورش در استقلال مطرح شده 
بود، در تمرینات این تیم قطری حضور یافت و به شایعات پایان داد.

 مسعود شجاعی یکی از لژیونرهای ایرانی شاغل در لیگ قطر بود که گفته می شد به 
خاطر نارضایتی مسئولان باشگاه الغرافه، از این تیم جدا می شود ولی سرمربی پرتغالی تیم 

الغرافه خواهان ادامه همکاری با شجاعی بود.
در همین ارتباط اخباری مبنی بر مذاکره باشگاه استقلال با شجاعی هم در رسانه ها مطرح 
شد و حتی پرویز مظلومی سرمربی استقلال از این موضوع استقبال کرد ولی شجاعی دو 

روز بعد از صحبت های مظلومی به امارات رفت و در اردوی تیم الغرافه حضور یافت.

رییس کمیته  فنی و توسعه فوتسال و فو تبا ل ساحلی معتقد است اگر وحید شمسایی 
تصمیم به خداحافظی بگیرد باید در بازی تدارکاتی با یکی از تیم های اروپایی مراسمی برای 

خداحافظی او برگزار کنیم که در شأنش باشد.
عباس ترابیان درباره قهرمانی تاسیسات دریایی در لیگ برتر فوتسال، اظها ر کرد: من در 
مصاحبه قبلی ام پیش بینی کرده بودم که تاسیسات دریایی قهرمان لیگ خواهد شد. علت این 
موفقیت این است که تاسیسات دریایی در انتخاب بازیکنان کلیدی اش خوب عمل کرده است 

و بیشترین تعداد ملی پوش را در اختیار دارد.
او ا دا مه  داد: کادرفنی تیم تاسیسات دریایی عملکرد ارزنده و بر نامه ریزی خوبی داشتند و 
مسابقات را با عقلانیت دنبال کردند. البته سکته های کوچکی هم در کار به وجود آمد که 
طبیعی هم بود، چون در همه باشگاه ها امکان دارد مشکلاتی به وجود آید. از همه مهم تر  
مدیریت بسیار خوبی پشت باشگاه تاسیسات دریایی است. مدیریت هزینه این باشگاه عالی 
بود. مجموع این عوامل باعث شده اطمینان خاطر در بین بازیکنان این تیم به چشم بخورد. 
به علت بر نامه ریزی و مدیریت خوب باشگاه تاسیسات دریایی نسبت به دیگر باشگاه های 
فوتسال دغدغه های کمتری داشت. با توجه به همه این عوامل به نظر می رسید که تاسیسات 

قهرمان شود.
رییس کمیته  فنی و توسعه فوتسال با اشاره به احتمال میزبانی ایران در مسابقات قهرمانی 
باشگاه های آسیا، گفت: امیدوارم که تاسیسات دریایی بتواند یک بار دیگر قهرمان آسیا شود. 
فدراسیون فو تبا ل هم برای میزبانی این مسابقات اقدامات لازم را کرده و اگر قرار است که 
مسابقات در ایران باشد باید این بار قبل از این که فدراسیون های دیگر سراغ استادیوم آزادی 
بروند، فدراسیون فو تبا ل برای برگزاری مسابقات قهرمانی باشگاه های آسیا در استادیوم آزادی 
اقدامات لازم را انجام دهد تا دوباره مجبور نشویم که یک تیم تهرانی را به شهر دیگری ببریم 

و با هزینه های چند برابر مسابقات را انجام دهیم.
ترابیان درباره احتمال خداحافظی شمسایی از فوتسال، خاطر نشان کرد: هر بازیکنی زمانی 
خداحافظی می کند. ما بازیکنان بزرگی داشته ایم که وقتی خودشان تشخیص داده اند زمان 
مناسب است، خداحافظی کرده اند. وحید هم با توجه به هوش و ذکاوتی که دارد وقت شناسی 
را خوب بلد است و می داند که کی زمانش رسیده که تمرکزش را روی مربیگری بگذارد و از 

بازی کردن خداحافظی کند. البته این موضوع را من قبلا پدرانه و در قالب نصحیت به او گفته 
بودم. اگر چه او خود این موارد را خوب تشخیص می دهد.

او تاکید کرد: بسیاری از کشورهای دیگر فوتسال ما را با وحید شمسایی می شناسند. در 
نتیجه  حیف است که به شکل غیر ارزنده ای خداحافظی وحید از فوتسال انجام شود. به اعتقاد 
من ما باید در یک مسابقه پرشور مثلا بازی با برزیل، اسپانیا یا ایتالیا و در آن بازی و با مراسمی 

در شان شمسایی این خداحافظی انجام شود.
رییس کمیته  فنی و توسعه فوتسال در مورد این که روابط عمومی فدراسیون در مصاحبه ای 
اعلام کرده بود که کمیته  فنی اسامی بازیکنان تیم  ملی را در اتوماسیون فدراسیون برای روابط 
عمومی فرستاده بود، گفت: خیر. کمیته  فنی اصلا لیست بازیکن را نمی دهد، لیست را شخص 
سرمربی به بخش اداری کمیته  فوتسال می دهد و آنها اقدام می کنند و این موضوع اصلا ربطی 

به کمیته  فنی ندارد. 

علیرضا  می گوید حضور  پرسپولیس  باشگاه  سرپرست 
بیرانوند دروازه بان تیم فوتبال نفت در تیم پرسپولیس هنوز 

منتفی نشده است. 
علی اکبر طاهری درباره تصمیم شورای شهر برای واگذاری 
ورزشگاه شهید کاظمی به باشگاه پرسپولیس، اظهار کرد: 
حدود یک ماه پیش بود که مزاحم شهردار دو منطقه شدیم 
و بازدیدی از دو ورزشگاه امام رضا و شهید کاظمی داشتیم. 
در همین ارتباط رایزنی کردیم و نامه ای را به شهردار تهران 
فرستادیم. باید از علیرضا دبیر رئیس شورای شهر تشکر کنم 
که لطف داشت تا این دو مجموعه ورزشی را به استقلال و 
پرسپولیس بدهند.  یکسری مراحل قانونی برای واگذاری و 
بهره برداری از این ورزشگاه نیاز است که باید این مراحل 

طی شود.
 سرپرست پرسپولیس درباره اینکه گفته می شود قرار بود 
ابتدا ورزشگاه شهید کاظمی ابتدا به استقلال داده شود، افزود: 
این بحث واگذاری که انجام نشده است و مراحلش باید طی 
شود. ما خواسته ای داریم که باید برآورده شود. مجموعه باید 
برای بهره برداری سهل الوصول باشد. البته هر تصمیمی 

بگیرند ما تابع هستیم.
 طاهری درباره اینکه دبیر گفته بود احتمال این ورزشگاه ها 

مادام العمر به استقلال و پرسپولیس واگذار خواهد شد، گفت: 
باید از شورای شهر و شهرداری تهران تشکر کنم. داشتن این 
ورزشگاه ها برای پرسپولیس مفید است و امیدوارم واگذاری 

آن عملی شود.
فوتبال  تیم  در  دروازه بان  وضعیت  در خصوص  وی   
پرسپولیس، یادآور شد: باید این مطلب را با تعامل کادر 
برای  خارجی  و  داخلی  گزینه های  ببریم.  پیش  فنی 
دروازه بانی مطرح هستند که داریم آنرا دنبال می کنیم. 
دیروز هم با برانکو جلسه داشتم  که اسامی گزینه های 
مورد نظر مشخص شد. امیدوارم آنچه به نفع باشگاه است، 

رخ بدهد.
 طاهری در خصوص منتفی شدن حضور علیرضا بیرانوند 
در تیم پرسپولیس و نارضایتی او در اردوی ترکیه با تیم نفت، 
تصریح کرد: علاقه ای به شایعات ندارم. باشگاه نفت اختیار 
بازیکن خودش را دارد و شرایطی را برای انتقال بازیکنانش 
معین کند. هرچند انتقال بیرانوند به صورت قرضی با اهداف 
ما همخوانی نداشت. هدف ما جذب دائمی بیرانوند بود که 
اگر میسر شود آنرا دنبال می کنیم. وی در پایان گفت: حضور 
بیرانوند در پرسپولیس هنوز منتفی نیست و ما منتظریم. اگر 

انجام شود حتما آنرا اعلام خواهیم کرد.

سرمربی نفت تهران می گوید حرکاتی که دروازه بان تیمش در تمرینات انجام می دهد، به 
نوعی بی احترامی به حساب می آید. 

علیرضا منصوریان این روزها با چالش تازه ای در نفت تهران روبرو شده است؛ چالشی به نام 
علیرضا بیرانوند. او که در اینستاگرامش اعلام کرد کسانی را که نگذاشتند پرسپولیسی شود، 
نمی بخشد. بیرانوند رفتارهایی می کند که حتی باعث تعجب بازیکنان نفت تهران شده است. 
در این بین، علیرضا منصوریان سرمربی زردها فعلا با رفتارهای او ساخته اما ادامه این شرایط 

بی شک به ضرر خود بیرانوند خواهند بود.
منصوریان درباره وضعیت بیرانوند و اخبارهایی که درباره قهر او شنیده می شود، می گوید: 
»من مشکلی با رفتن بیرانوند به پرسپولیس ندارم. امیدوارم متوجه شود من درباره چه چیزی 
حرف می زنم. اصلا مشکلی ندارم بیرانوند به پرسپولیس، استقلال یا هر تیم دیگری برود. 
همانطور که قبلا هم گفتم، او از نظر روحی و روانی فعلا آمادگی حضور در این تیم را ندارد.«

منصوریان ادامه می دهد: »می دانم بیرانوند از این موضوع ناراحت است ولی من احساساتی 
نمی شوم. اگر وضعیت پایدار اخلاقی و خوبی را در بیرانوند می دیدم، کوچکترین مخالفتی 
با انتقال بیرانوند نمی کردم و حتی خودم او را به پرسپولیس می فرستادم. مگر من امسال به 

استقلال و پرسپولیس بازیکن ندادم؟ شرایط را آن موقع طوری دیدم که با الان فرق دارد.«
منصوریان با اشاره به شرایطی که بیرانوند دارد، توضیح می دهد: »به اعضای کادر فنی هم 
گفتم. علیرضا مثل بچه ای است که جلوی خود را نمی بیند. ما باید از او مواظبت کنیم. چه 

بسا این مراقبت ویژه ما حتی یک خدمت به خانواده اش باشد.«
بیرانوند این روزها رفتارهایی در تمرین نفت دارد که گویا باعث ناراحتی بازیکنان هم شده 
است. منصوریان در این باره می گوید: »بیرانوند دوست دارد از نفت برود، این را با حرکات 
و کارهایی که در نفت انجام می دهد، نشان داده. او با این حرکات حتی به تیم، مدیر فنی، 
سرپرست و رئیس باشگاه بی احترامی کرده است. من از مردم خواهش می کنم که به قضیه 
بیرانوند، احساسی نگاه نکنند. هر اتفاقی که بیفتد، من وظیفه معلمی ام را برای علیرضا انجام 

می دهم. اصلا هم این بحث ها درست نیست که ما بحث قرمز و آبی دارم.«
سرمربی نفت تهران که نگران آینده بیرانوند است، توضیح می دهد: »علی مثل پسر کوچکی 
است که باید کمک کنیم تصمیمی عقلانی بگیرد. من نگران آینده او هستم. مگر کمال 
کامیابی نیا و امین حاج محمدی از نفت به پرسپولیس و استقلال نرفتند؟ این باعث افتخار 
برای خود ما هم بود. شاید به مزاج خیلی ها خوش نیاید که نگذاریم بیرانوند برود ولی کسانی 
که اخلاق مدارند، می داند دلیلش چیست. دوست ندارم فردا مشکلی برای علیرضا پیش 

بیایند.« 

ترابیان: 
بازی خداحافظی شمسایی باید با یکی از سه تیم اول دنیا باشد

سرپرست باشگاه پرسپولیس:
حضور بیرانوند در پرسپولیس منتفی نشده است

منصوریان: 
مشکلی با رفتن بیرانوند به پرسپولیس ندارم



علمی و سلامت

با رعایت این نکات
 از پیری زودرس جلوگیری کنید 

یک پژوهشگر و متخصص طب سنتی اظهار داشت: شادابی و نشاط پوست و بدن انسان 
تابع مجموعه ای از رفتارها است، که باید رعایت شوند.

حاج محمدخانی گفت: تا زمانی که در تغذیه ما گوشت کمتری استفاده شود و گیاهان 
و سبزیجات بیشتری مصرف کنیم، باعث می شود که ما دچار پیری دیررس بشویم.  وی 
گفت: البته به طور صددرصد، گیاهی وجود ندارد که کاملاً از پیری جلوگیری کند اما 
استفاده از موادی مثل روغن زیتون، عسل، گلابی، سیب و ... که در فرهنگ اسلامی و 
باستانی ما هم ذکر شده است.  این پژوهشگر طب سنتی ادامه داد: عدم استفاده از سبوس 
و عدم توجه به آن می تواند در ابتلا به پیری مؤثر باشد که در درمان بیماری های کبدی 
مشهور است، همچنین استفاده از جوانه هایی مثل جوانه گندم می تواند در حل بسیاری از 
مشکلات به ما کمک کند و سبب تقویت عمومی بدن و ایجاد نشاط در افراد گردد.  وی 
خاطرنشان کرد: شادابی و نشاط پوست و بدن انسان تابع مجموعه ای از رفتارها است که 
باید رعایت شوند، یعنی زمانی که فرد همه مواد غذایی را هم رعایت کند، اگر در هوای 
آلوده و محیط ناسالم زندگی کند، این اقلیم ناسالم خود به خود شادابی و نشاط پوست را 
از بین می برد و به نوعی پیری زودرس را به همراه می آورد.  وی گفت: در روش های نوین 
سلامتی، جهت افزایش شادی و نشاط به سه ماده اصلی اشاره می شود؛ از جمله مواد سفید 
مثل پروتئین ها، چربی ها و لیپوها، مواد نشاسته ای و هیدروکربن ها که برخی از آنان می تواند 
از طریق گیاهان تأمین بشود و برخی هم از طریق حیوانات البته، چربی هایی که از طریق 

حیوانات به دست می آیند، چربی های اشباع شده و خطرناکی هستند.
با این گیاهان به جنگ دیابت بروید 

وی در ادامه عنوان کرد: مصرف برخی از گیاهان می تواند در کاهش قندخون در افراد 
سالم دیابتی مؤثر باشد و دیابت از منظر طب سنتی یک سوء مزاج گرم کبدی است، وقتی 
که براساس برخی واکنش ها حرارت کبد بالا می رود، فشاری که بر کلیه وارد می شود باعث 
می شود مقدار آب با مایعات که در کلیه است بر اثر این حرارت دفع بشود و در بدن زنگ 

خطر نیاز به آب زده شود، این سیر دورانی را دولاب کلیوی یا دیابت نامیده می شود.
 وی گفت: در طب سنتی براساس مزاج افراد و وضعیت آنان نگاه متفاوت است و هرکس 
براساس نوع مزاج می تواند از برخی مواد استفاده کند یا نکند، برای برخی افراد که مزاج 
سرد دارند، یک نوع مواد و دارو پیشنهاد می شود و برای افراد گرم مزاج داروهای دیگر تجویز 
می شود.  حاج محمدخانی ادامه داد: به طور کلی برخی از موادی وجود دارند که برای 
کاهش قند خون دیابت می توان استفاده کرد، از جمله خیار، توت خشک، نارنج، گلابی، برگ 
درخت توت، آب انارترش، سیر و پیاز، کاهو، شنبلیه، تخم شنبلیه، تمرهندی که بسیار مفید 
هستند.  وی بیان کرد: همچنین گیاهانی مثل رازیانه که به صورت جوشانده و عرق استفاده 
می شود، آب غوره، تخم گشنیز، سنبل سفید، تخم کاهو، در مزاج هایی که گرم هستند، 
بیشتر جوابگو هستند، البته افراد نباید سردی، شوری را با هم بخورند، همچنین گیاهانی 
مثل کلیوره یا مریم گلی، تخم شلغم، آویشن، برگ زیتون، برگ درخت گردو که تازه نباشد، 
ترشک و برخی گیاهان دیگر نیز در کاهش دیابت مؤثر هستند.  این پژوهشگر طب سنتی 
در پایان گفت: بهترین نکته در درمان دیابت پرداختن به ورزش به صورت روزانه ۴0 دقیقه 
که ابتدا به صورت آرام و سپس سریع انجام بگیرد است، پرهیز از مصرف زیاد گوشت و مواد 
نشاسته ای و رعایت آداب و اصول خوردن مواد غذایی است تا مزاج دچار سردرگمی نشود.

مخملک را جدی بگیرید 
یک متخصص بیماری های کودکان در همدان مخملک را نوعی بیماری عفونی عنوان 

کرد که باید جدی تلقی شود. 
دکتر محمدصادق صبا با بیان اینکه مخملک یک بیماری عفونی است که در کودکان و 
نوجوانان زیر 15 سال شایع است، افزود: عامل بروز این بیماری میکروب استرپتوکوک است 
که از راه گلو یا پوست وارد بدن کودک شده و علائمی را ایجاد می کند.  وی تصریح کرد: 
گلو درد چرکی هنگام بلع، تب، بی حالی و خستگی، بی اشتهایی، تورم لوزه ها و مشاهده 
یک پره چرکی بر روی لوزه ها از علائم مخملک در کودکان است.  صبا عنوان کرد: همزمان 
با تب کودک که ۳ تا ۴ روز به طول می انجامد، دانه های قرمز رنگ کوچک و برجسته بر 
روی بدن بیمار ظاهر می شود که در صورت لمس شبیه به مخمل است و بدین ترتیب به 
آن مخملک می گویند.  وی با بیان اینکه بیماری مخملک مسری است، افزود: این بیماری 
از طریق تماس مستقیم با کودک، تنفس بیمار و استفاده از لیوان و قاشق مشترک به 
افراد سالم انتقال می یابد.  این متخصص بیماری های کودکان گفت: در صورت بروز علائم 
در کودک حتما باید به پزشک مراجعه شود تا پزشک از طریق معاینه گلوی بیمار برای 
او داروی مناسب را تجویز کند.  وی افزود: پزشک با تشخیص مخملک اقدام به تجویز 
آنتی بیوتیک یا پنی سیلین می کند که باید در ساعات معین مورد استفاده بیمار قرار گیرد.  
صبا اظهار کرد: مخملک در صورت درمان، بیماری خطرناکی محسوب نمی شود اما اگر 
درمان نشود منجر به بروز بیماری های کلیوی در فرد می شود.  وی در خصوص نوع تغذیه 
در بیماران مبتلا به مخملک توصیه کرد: کودک می تواند از غذاهای معمولی استفاده کند، 
اما علاوه بر آن غذاهای گرم، سوپ و شیر گرم برای او مفید است. درعین حال باید از 

مصرف غذاهای تند، محرک و ادویه دار خودداری کند. 

آجیل را در فریزر نگهداری نکنید 
یک متخصص طب سنتی  بیان کرد: نگهداری آجیل در فریزر موجب تولید ماده ای 

خطرناک به نام قارج آفلاتوکسین می شود.
دکتر حسینی گفت: آجیل و مغزها منبعی غنی از پروتئین ها، ویتامین ها و املاح معدنی 
هستند و به دلیل انرژی زیادی که این مغزها تولید می کنند به افرادی که می خواهند لاغر 
شوند، توصیه نمی گردد.  وی ادامه داد: از دیدگاه طب سنتی آجیل هایی مناسب هستند که با 
پوست سختشان نگهداری شوند )پوست سخت آن ها باعث می شود خواصشان حفظ شود(.  
دکتر حسینی با اشاره به جدا کردن پوست مغزها تصریح کرد: برخی از خانواده ها مغزها را 
از پوست خود جدا می کنند و در فریزر نگهداری می کنند، در حالی که در این صورت علاوه 
بر این که خواص آن ها از بین می رود، باعث تولید ماده ای خطرناک به نام قارج آفلاتوکسین 
می شود.   وی بیان کرد: با وجود خواص مفید مغزهاف مردم باید توجه کنند که از مصرف 
بالای آن ها خودداری نمایند، چون علاوه بر افزایش وزن، باعث اختلال در سیستم گوارشی 
و درد معده می شود، از این رو سقف مجاز خوردن آجیل و مغزها 10 عدد در روز است.  این 
متخصص طب سنتی خاطرنشان کرد: آجیل نباید بوی کهنگی دهد و مصرف آجیل خام بهتر 
از بو داده یا نمکی بودن آن است چون در آجیل خام ویتامین های مثل A و E از بین نمی رود. 

فواید باورنکردنی مصرف این نوشیدنی
 قبل از ورزش 

یکی از نوشیدنی های پرطرفدار می تواند اثرات منحصربه فردی در ایجاد توان و قوای بدنی 
جهت انجام ورزش ایجاد کند.

کارشناسان دریافته اند مصرف قهوه می تواند میزان اثربخشی تمرینات ورزشی را در افراد 
به حد محسوسی افزایش دهد.  گفتنی است، تحقیقات جدید نشان داده است که مصرف 
کافئین می تواند سبب بهبود تمرینات ورزشی در افراد شود.  بررسی ها نشان می دهند، 
مصرف قهوه به ویژه برای انجام تمرینات ورزشی چون دومیدانی می تواند بسیار مؤثر باشد. 
کارشناسان با بررسی رژیم غذایی ورزشکاران رشته های دوچرخه سواری و دو دریافته اند، 
میزان قدرت ورزشکاران پس از مصرف قهوه افزایش چشمگیری پیدا کرده است.  این نتایج 
حاصل تحقیقات محققان دانشگاه جورجیا است. کارشناسان علت را در وجود کافئین عنوان 
کرده اند که سبب افزایش استقامت بدنی ورزشکاران می شود.  پژوهشگران البته نوع، میزان 
و عطر قهوه مصرفی را در بروز استقامت ورزشکاران متفاوت اندازه گیری کرده اند. در عین 
حال کارشناسان هشدار می دهند مصرف قهوه توسط ورزشکاران باید تحت نظر و مشاوره 
متخصصان تغذیه صورت گیرد، به ویژه اگر قهوه به صورت آماده استفاده شود و یا فرد 
دیگری آن را تهیه کرده باشد که در این صورت فرد ورزشکاران اطلاع درستی در خصوص 
میزان کافئین دریافتی توسط بدن خود نخواهد داشت.   براساس گزارشات، کافئین به عنوان 
یک ماده محرک در برخی رشته ها و مسابقات جزو مواد نیروزا و دوپینگی محسوب می شود. 

مصرف این میوه ها برای کودکان
 زیر یک سال ممنوع است 

یک متخصص تغذیه  بیان کرد: برخی از میوه ها به دلیل آلرژیک بودن، نباید به کودکان به 
ویژه زیر یکسال داده شود، چرا که ممکن است مشکلاتی را برای آنها ایجاد کند.

دکتر جعفریان گفت: پرتقال، کیوی، توت فرنگی از میوه های دارای علائم آلرژیک هستند 
و خربزه، موز و طالبی هم می توانند علائم آلرژیک را به صورت خفیف در کودکان ایجاد 
کنند و کودک ممکن است با خوردن هر یک از این میوه ها از خود واکنش و آلرژی نشان 
دهد.  وی ادامه داد: این موضوع به سیستم ایمنی کودک مرتبط می شود و به همین دلیل 
هرچه سیستم ایمنی بدن کودک ضعیف تر باشد، ممکن است به میوه آلرژی  بیشتری نشان 
دهد.  جعفریان در خصوص علائم آلرژیک عنوان کرد: نشانه ها از حالت خفیف تا شدید در 
فرد متغییر است و ممکن است به صورت التهاب، تغییر رنگ در گونه و پوست، آبریزش 

بینی، چشم و حتی مشکلات تنفسی و شوک در موقعیت حاد و شدیدتر باشد.
 این متخصص تغذیه در پایان خاطرنشان کرد: والدین باید به موضوع آلرژیک بودن میوه 
در کودکان دقت کنند تا هنگامی که یک نوع از میوه را برای نخستین بار به کودکشان 
می دهند، از این مشکل پیشگیری کنند. همچنین کیوی، پرتقال و توت فرنگی نباید به 
کودکان زیر یک سال داده شود، چون علائم آلرژیک آن ها بسیار بالا است. برای کودکان 
زیر 6 ماه هم مصرف میوه ممنوع است و پس از آن در هر ماه میوه ای خاص در برنامه 

غذایی باید گنجانده شود.
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یک دوربین امنیتی هوشمند با قابلیت منحصر به فردی ساخته شده است.
این دوربین امنیتی موتور دار است و در هنگام کار کردن بی صدا عمل می کند و می تواند 

بطور ۳60 درجه فضا را پوشش دهد ضمن اینکه می تواند 1۸0 درجه خم شود.
همچنین این دوربین دارای یک لنز شیشه ای با زاویه 110 درجه میدان دید افقی است علاوه 
بر این دوربین هوشمند Foscam R۲ از قابلیت دید در شب بر خوردار است و با استفاده از 
اشعه مادون قرمز می تواند برد 7 متر را داشته باشد که این ویژگی باعث وضوح تصاویر در روز 

و شب می شود.
از دیگر ویژگیهای این دوربین امنیتی هوشمند متصل شدن به گوشی های هوشمند است 
و در صورت مشاهده هر گونه چیز مشکوک می تواند به کاربر خود پیام هشدار ارسال می کند.

همچنین این دوربین هوشمند می تواند در وضعیت افقی و عمودی قرار بگیرد و با گرفتن 
برنامه فقط در جهت های مشخصی تصویربرداری داشته باشد، برای مثال فقط نگاه به دو جهت، 

درب و پنجره و یا بالعکس.

گزارش فوری کم آبی و چربی سوزی بدن با دستگاه های پوشیدنی جدید

طراحی سلول های خورشیدی با بازدهی بالاتر 
محققان دانشگاه صنعتی شریف با همکاری پژوهشگرانی 
از انستیتو مهندسی و پژوهش مواد سنگاپور موفق شدند با 
ایجاد تغییراتی در مقیاس نانو بر روی اجزای تشکیل دهنده  
سلول های خورشیدی حساس به رنگ، میزان بازدهی تبدیل 

انرژی خورشیدی به الکتریکی آنها را افزایش دهند.
با توجه به اهمیت استفاده از انرژی خورشیدی به عنوان 
در خصوص ساخت  مطالعه  و  تحقیق  پاک،  انرژی  یک 
سلول های خورشیدی و تجاری سازی آن ها رو به افزایش 
است. از مشکلات موجود در زمینه  تولید انبوه سلول های 

خورشیدی، بازدهی پایین و هزینه  بالای آن هاست.
مهندس مهسا جلالی مجری طرح، با اشاره به اینکه به 
کمک روش های جدید تولید و ایجاد تغییراتی در ساختار 
سلول های خورشیدی می توان بر این مشکلات غلبه کرد، 
عنوان کرد: »هدف از انجام این کار تحقیقاتی، طراحی و تولید 
سلول خورشیدی نانوساختار با بازدهی بالا از طریق مهندسی 

کردن لایه های تشکیل دهنده  این سلول ها بوده است.«
نوین در ساخت  از راه های  این محقق، یکی  به گفته  
سلول های خورشیدی نانوساختار، طراحی و ساخت سلول 
یک  کردن  اضافه  یعنی  لایه،  دو  صورت  به  خورشیدی 
لایه  پراکنده کننده  نور علاوه بر لایه  اولیه  حاوی نانوذرات 
تغییر  طریق  از  نیز  طرح  این  در  است.  اکسیدتیتانیوم 
نانوساختار اکسیدتیتانیوم به کار رفته در لایه  پراکنده کننده، 
سطح مؤثر این لایه افزایش یافته است. بنابراین میزان جذب 
رنگ و نور در این سلول ها و در نتیجه راندمان کلی آن ها 

افزایش یافت.
وی در ادامه به توضیح اثرگذاری تغییر در ساختار لایه  

پراکنده کننده نور پرداخت و عنوان کرد: »لایه  پراکنده 
کننده که اغلب دارای ساختار یک بعدی همچون نانومیله ها 
و نانولوله هاست، منجر به پراکنده شدن و در نتیجه افزایش 
طول مسیر نور ورودی می شود اما نقطه ضعف این طراحی 
جدید )ساختن سلول خورشیدی به صورت دولایه( کاهش 
سطح مؤثر و جذب رنگ و در نتیجه کاهش راندمان سلول 
خورشیدی است که در این تحقیق ضمن حفظ ساختار 
یک بعدی، با ایجاد سطوح ترک شکل کنترل شده بر روی 
سطح نانومیله ها، سطح مؤثر و در نتیجه میزان جذب رنگ و 

راندمان سلول خورشیدی افزایش یافته است.«
به گفته وی، بدین ترتیب ضمن حفظ مزیت اصلی نانومیله  
اکسید تیتانیوم در لایه  پراکنده کننده  نور، بر مشکل آن ها که 

کاهش سطح مؤثر است، غلبه شده است.
این محقق افزود: نتایج این طرح در صنایع تولید برق 
با استفاده از فناوری خورشیدی نانوساختار و همچنین در 

صنایع وابسته به تولید انرژی پاک قابل استفاده است.
جلالی در خصوص نحوه  ساخت و بررسی این سلول ها 
اظهار کرد: با استفاده از روش هیدروترمال، نانومیله های دارای 
سطوح ترک شکل که بسیار شبیه ذغال در حال سوختن 
هستند، تولید شد. در واقع استفاده از غلظت مناسبی از 
اتیلن گلیکول، دما، زمان و تعداد دفعات بهینه در فرآیند 
هیدروترمال مانع رشد کامل کریستال شده و سطوح شبیه 
ترکی را بر روی سطح نانومیله ایجاد کرد. این نانومیله ها 
در مقایسه با نانومیله های معمولی سطح مؤثر و خاصیت 
پراکنده کنندگی نور بسیار بالاتری داشته و در نتیجه سبب 

افزایش قابل توجه راندمان سلول خورشیدی می شوند.«

نتایج این مطالعات نشان داده  که با استفاده از این فرایند و 
ایجاد عیوب ترک شکل بر روی نانو میله های موجود در لایه 
پراکنده کننده  نور، سطح مؤثر و در نتیجه میزان جذب رنگ 
به مقدار ۲0 درصد و بازده سلول خورشیدی به میزان 10 

درصد افزایش می یابد.
این تحقیقات حاصل همکاری دکتر خطیب الاسلام صدر 
نژاد – عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف- دکتر 
نسترن ریاحی نوری- مدیر گروه مواد غیرفلزی پژوهشگاه 
نیرو- مهسا جلالی- دانش آموخته رشته مهندسی مواد- و 
روزبه سیاوش موخر- دانشجوی دکترای مهندسی مواد 

دانشگاه صنعتی شریف- و محققان سنگاپوری است. 

تزریق انسولین با کمک تلفن هوشمند!
محققان آمریکایی یک سیستم جدید ابداع کرده اند که بطور خودکار و بدون دردسر با کمک 
تلفن همراه به درمان دیابت نوع یک کمک کرده و نیاز به سوراخ کردن انگشت و تزریقات دستی 

انسولین را از بین می برد.
ترکیبی از سیستم تلفن هوشمند با یک حسگر کوچک و پمپ پوشیدنی انسولین می تواند 
بجای پانکراس عمل کرده و با نظارت خودکار بر سطوح قند خون، انسولین مورد نیاز را منتقل 

کند .
محققان مرکز فناوری دیابتی در دانشگاه ویرجینیا به مدت شش سال بر روی این پانکراس 
مصنوعی خاص کار کرده اند. این سیستم با حسگر قند خون به اندازه یک فلش کار می کند که 

در نقاط مختلف بدن از جمله بازوها، پا یا شکم قابل استفاده است.
این حسگر هر پنج دقیقه یک بار سطوح قند خون را خوانده و بطور بی سیم نتایج را به یک 

برنامه طراحی شده خاص بر روی یک تلفن هوشمند آندروید در نزدیکی گزارش می دهد.
الگوریتم برنامه، به تحلیل داده ها پرداخته و بطور بی سیم یک پمپ انسولین پوشیدنی دقیق را 
که می توان بر روی کمربند یا سایر بخشهای لباس متصل کرد، کنترل می کند. این پمپ دارای 

یک سوزن بسیار کوچک بوده که انسولین را به جریان خون وارد می سازد.
این سیستم در حالت کلی شبیه به یک ترموستات خانگی عمل کرده که بطور خودکار دما 

را سنجیده و برای مطابقت با هدف از پیش تعیین شده تنظیم می کند.
هدف نهایی محققان، خودکار و بی دردسر ساختن مدیریت دیابت نوع یک و تسهیل زندگی 

روزمه 1.۲5 میلیون نفر مبتلا است.
این سیستم در سال جاری وارد دو مرحله نهایی کارآزمایی های بالینی بین المللی می شود که 

در کلینیک های مختلف در آمریکا، فرانسه، ایتالیا و هلند انجام خواهند شد. 

دوربین امنیتی تیزبین به بازار آمد

فناوری های پوشیدنی که گامها را شمرده یا ضربان قلب را 
پیگیری می کنند، اکنون بسیار رایج هستند اما دستگاه های 
جدید بهداشتی با شیوه های نوین به درون بدن توجه کرده و 
همه چیز از جذب آب گرفته تا سطوح هموگلوبین پیگیری 

می کنند.
دستگاهی موسوم به B60 که توسط شرکت Nobo در 
ویسکانسین ساخته شده، یک دستگاه پوشیدنی نظارت بر 
جذب آب است که در نمایشگاه الکترونیک ۲016 ارائه شده 
بود. این دستگاه که می توان آن را دور مچ دست یا پا بست، 
بر سطوح جذب آب بدن نظارت کرده و زمانی که کاربر دچار 

کم آبی شد، فورا اطلاع رسانی می کند.
ابزار B60 با ارسال طول موج های مختلف نور به بدن کار 
کرده و سپس میزان نور جذب شده را اندازه گیری می کند. 
هر چه میزان آب در خون بیشتر باشد، نور بیشتری جذب 

می شود.
این محصول اکنون در مرحله پیش ساخت قرار داشته و 

ابتدا به چند تیم ورزشی ارائه خواهد شد.
در آینده می توان از این دستگاه برای بیماران بستری یا 
افرادی مانند آتش نشانان که در محیط سخت به سر می برند 

بهره برد.
دیگر فناوری پوشیدنی به نمایش در آمده در این نمایشگاه،   

 Cercacor نام دارد و توسط شرکت آمریکاییEmber
ساخته شده که یک فناوری پیگیری هموگلوبین غیرتهاجمی 
در ورزشکاران است. این دستگاه به یکی از انگشتان وصل 
پروتئین  برای سنجش سطوح  نور  موج  از طول  و  شده 

هموگلوبین در خون استفاده می کند.
سطوح هموگلوبین معمولا از حدود 11 الی 16 گرم در 
دسی لیتر خون است اما این سطوح در یک نفر می تواند به 
دلیل ورزش، رژیم یا ارتفاع تغییر کند. برای مثال ورزشکاران 
برتر معمولا در ارتفاعات که سطوح اکسیژن کمتری دارد، 
ورزش می کنند تا تولید هموگلوبین خونشان بیشتر شود. 
فناوری Ember که از طریق بلوتوث به تلفن همراه وصل 
می شود، به ورزشکاران اجازه می دهد تا بر سطوح هموگلوبین 
خون خود در طول مدت تمرینات نظارت کنند. قیمت این 
دستگاه در حال حاضر بالا بوده و 500 دلار عرضه شده است.

افرادی که خواهان نظارت سریع بر سلامت خود هستند، 
از دستگاه MOCAheart استفاده کنند که  می توانند 
علاوه بر سنجش ضربان قلب و سطوح اکسیژن، می تواند 
سرعت جریان خون را نیز با اسکن انگشت شست دست 

بسنجد.
سرعت خون با فشار خون مرتبط است و هر چه سرعت 
خون سریعتر باشد، فشار خون نیز بالاتر خواهد بود. البته 

دستگاه MOCAheart که به اندازه یک قوطی کبریت 
به عنوان یک  آمریکا  و داروی  است، توسط سازمان غذا 
دستگاه پزشکی تائید نشده و سازندگان تاکید کرده اند این 

فناوری جایگزین آزمایشات پزشکی نخواهد بود. 
این دستگاه بطور مستقیم به خوانش فشار خون نمی پردازد 
بلکه در عوض شاخصی از یک تا پنج را بر اساس جریان خون 
ارائه می کند. این شاخص که MOCA نام دارد، در مقیاس 
یک به نمایش پایین ترین میزان، دو، میزان ایده آل، سه، در 

حال افزایش، چهار، بالا و پنج ،خیلی بالا می پردازد. 
این شاخص را می توان با گذشت زمان مورد پیگیری قرار 
داد تا تغییرات ناشی از رژیم غذایی یا ورزش بر روی آن 
سنجیده شود. همچنین این اطلاعات را می توان با سایرین 
از جمله پزشک مرتبط به اشتراک گذاشت. قیمت این ابزار 

اکنون 11۹ دلار اعلام شده است.
 در نهایت دستگاه LEVL نیز که در نمایشگاه الکترونیک 
مصرفی ۲016 ارائه شد، می تواند با بررسی تنفس فرد از 
افراد چربی  که  زمانی  بدهد.  خبر  وی  بدن  چربی سوزی 
می سوزانند، مولکولی موسوم به استون در تنفس آزاد می شود 
که دستگاه LEVL قادر به اندازه گیری آن است. کاربران 
می توانند از شاخصی بین یک تا شش، بر روی دستگاه بهره 

ببرند که عدد چهار به بالا نشان دهنده چربی سوزی است. 

دلایلی که صبحانه 
شما را لاغر و سالم نگه می دارد

همه ی افرادی که نگران سلامتی ما هستند از پزشک گرفته تا مادرها و غیره هر روز بر 
خوردن صبحانه تأکید می کنند. واقعیت این است که صبحانه مهمترین وعده ی غذایی 
روزانه است. البته یک دلیل خوب دیگر نیز برای صبحانه خوردن وجود دارد و آن حفظ 
تناسب اندام است.  اگر به تناسب اندامتان اهمیت می دهید و می خواهید لاغر و سالم بمانید 
بدانید که خوردن صبحانه ی سالم شما را به هدفتان نزدیکتر می کند. در این مطلب شما را 
با 6 دلیل مهمی که این وعده ی غذایی به لاغری و تناسب اندام کمک می کند بیشتر آشنا 

می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
چرا صبحانه مهمترین وعده ی غذایی روزانه محسوب می شود؟

می توانید بدنتان را مانند اجاقی تصور کنید که برای روشن ماندن نیاز به هیزم دارد. 
صبحانه نیز همان نقش هیزم را دارد. این وعده ی غذایی اولین وعده ی غذایی بعد از 
روزه ی شبانه بوده و از اهمیت بالایی برخوردار است. صبحانه برای تحریک متابولیسم بدن 
لازم است تا سوزاندن کالری های دریافتی و انرژی های مصرفی در طول روز کنترل شوند. 
متخصصان تغذیه ی دانشگاه Edith Cowan به این نتیجه رسیده اند افرادی که روز خود 

را با صبحانه ای سالم شروع می کنند تغذیه ی سالم تری دارند.
صبحانه برای تحریک سوخت و ساز بدن

اگر همان مثال اجاق را در نظر بگیریم و یا این که بدن را به یک ماشین تشبیه کنیم 
صبحانه همان بنزین است و صرف نظر کردن از آن اختلالاتی در عملکرد این ماشین خواهد 
داشت. نتایج پژوهش های دانشگاه هاروارد نشان می دهد افرادی که از صبحانه صرفنظر 
می کنند علاوه بر این که از دریافت میزان زیادی ویتامین و مواد مغذی ضروری مانند فیبرها 
محروم می مانند بلکه متابولیسم یا همان سوخت ساز بدنشان نیز در وضعیت شبانه قرار می 
گیرد. یعنی استارت سوخت و ساز زده نمی شود و بدن مجبور می شود تمام روز را به حالت 

ناشتا سپری کند. این وضعیت به نفع بدن نخواهد بود.
صبحانه برای تنظیم قند خون بدن

صرف نظر کردن از صبحانه ارتباط زیادی با اشتها دارد. نخوردن صبحانه باعث کاهش 
تدریجی قند خون می شود و این مسئله فرد را بیشتر به سمت ریزه خواری به خصوص 
خوردن شیرینیجات می کشاند. همین مسئله نیز دزد انرژی است. محققان دانشگاه ناتینگهام 
ثابت کرده اند افرادی که صبحانه نمی خورند در طول روز میل بیشتری به خوردن غذاهای 
شیرین و چرب دارند. این مسئله نیز میزان انرژی را کاهش می دهد. نتایج بررسی های 
همین محققان نشان می دهند افرادی که از مصرف صبحانه صرفنظر می کنند مواد غذایی 
ناسالم تری  را برای مصرف انتخاب می کنند و در وعده ی ناهار نیز حجم بیشتری غذا می 

خورند؛ یعنی بیشتر از افرادی که صبحشان را با خوردن صبحانه آغاز کرده اند.
صبحانه چگونه زمینه ی لاغری را فراهم می سازد؟

محققان معتقدند افرادی که صبحانه نمی خورند چاق تر هستند. محققان مایوکلینیک 
به این نتیجه رسیده اند افرادی که از خیر صبحانه می گذرند به سمت مصرف مواد غذایی 

پرکالری تر و پرحجم تر می روند و در نتیجه زمینه ی چاقی آن ها فراهم می شود. 
 به گفته ی محققان این افراد مواد غذایی سرشار از کالری، چربی های ترانس و قند 
بیشتری مصرف می کنند تا با سرعت بیشتری گرسنگی آن ها را برطرف کند. این افراد 
معمولاً از مشتری های دائم فست فودها و قنادی ها هستند و همین مسئله در عملکرد 

انسولین اختلال ایجاد کرده و وضعیت ذخیره ی چربی در بدن را تشدید می کند.
صبحانه برای افزایش انرژی و تمرکز

به عقیده ی محققان صبحانه نه تنها برای افراد بزرگسال مهم است بلکه برای کودکان در 
حال رشد نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار است.  این محققان ثابت کرده اند کودکانی که 
روز خود را با صبحانه ای سالم و مغذی شروع می کنند عملکرد بهتری در مدرسه دارند. به 
عقیده ی این محققان کودکانی که صبحانه ی کامل می خورند انرژی بیشتری برای بازی 
دارند و قدرت تمرکز، یادگیری و حل مسائل آن ها بالاتر است. این کودکان در انجام کارهایی 

که نیاز به هماهنگی دست و چشم دارد نیز بهتر عمل می کنند.
افرادی که صبحانه می خورند سالم تر هستند

احتمالاً بارها شنیده اید که صبحانه را باید مانند یک پادشاه خورد. اگر جزو افرادی هستید 
که صبح ناشتا از منزل بیرون می زنند بهتر است از همین فردا صبحانه خوری را شروع 
کنید. محققان Web MD دلایل زیادی را برای خوردن صبحانه ی کامل عنوان کرده اند. 
به عنوان مثال افرادی که صبحانه صرف می کنند عمر بیشتری داشته و در سلامت بالاتری 
به سر می برند. این افراد همچنین کمتر در معرض بیماری های قلبی مزمن مربوط به چاقی 
)مانند دیابت( و اضافه وزن قرار می گیرند. صبحانه خورها کمتر مریض می شوند؛ چون میل 

زیادی به مصرف غذاهای سالم تر دارند و همچنین میزان کلسترول خونشان کمتر است.

  گاهی می توان با کمترین ضرر و آسیبی به بدن برخی 
بیماری ها را درمان کرد. وقتی گلوی تان چرک می کند چه کار 
می کنید؟ دست به دامان کدام  یک از داروهای شیمیایی 
مخصوص عفونت و سرماخوردگی می شوید؟  برای درمان 
جوش های چرکی چه؟ از کدام داروهای موضعی یا خوراکی 
شیمیایی استفاده می کنید؟ آیا می دانید برخی عفونت های 
سطحی را می توان با گیاهان دارویی درمان کرد، البته فقط 
کافی است مشکل اصلی را ریشه یابی کنیم. دکتر سعید 
صانعی  مشاور گیاه درمانی ۹ گیاه دارویی را معرفی می کند 
که هر کدام اگر درست و بجا استفاده شوند، قادرند عفونت را 

از بدن شما دور کنند. 
عفونت ها چطور سراغتان می آید؟

عفونت ها به چند طریق وارد بدن می شوند، برخی آنها در 
بافت های بدنی وجود دارند اما منتظر فرصت هستند که با 
ضعف سیستم ایمنی بدن، این فرصت را به دست  آورند و به 
طرق مختلف خود را نمایان  کنند. اما برخی عفونت ها از طریق 
پوست وارد بدن می شوند. به عنوان مثال با یک ضربه یا یک 

خراش از محیط وارد بافت بدن فرد می شوند.
 عفونت را ضربه فنی کنید

دسته دیگر عفونت ها فرصت طلب نام دارند که منتظر 
کنند،  نمایان  را  بتوانند خود  تا  مناسبی هستند  شرایط 
مثل بیماری ایدز و بیماری های دیگر. در اکثر اوقات درمان 
عفونت های فرصت طلب سخت تر از عفونت های دیگر است. 
با این حال برای ازبین بردن عفونت های قوی باید به پزشک 
مراجعه کرد، اما برخی عفونت ها سطحی هستند و می توان 
با کمک برخی گیاهان دارویی از بروز و رشد آنها جلوگیری 
کرد. با این حال اگر از نوع عفونت خود خبر ندارید بهتر است 
قبل از مصرف این گیاهان دارویی با پزشک مشورت داشته 
باشید. همچنین مصرف این داروها نباید بیشتر از 10روز ادامه 
پیدا کند و اگر بهبودی بعد از این مدت حاصل نشد، باید به 

پزشک مراجعه کنید.
  آنتی بیوتیک های گیاهی که باید بشناسید

  1. پنیرک
پنیرک گیاهی است که در طب سنتی خواص بی شماری 
اما  بهینه می شود.  استفاده های  آن  و گل  برگ  از  و  دارد 
است  کافی  فقط  است،  زبانزد  آن  آنتی بیوتیکی  خاصیت 
۴0 گرم گیاه پنیرک را به همرا یک لیتر آب جوش به مدت 
10 دقیقه بگذاریم تا دم بکشد. یک فنجان از این دمکرده 
را روزی سه بار بنوشید تا عفونت های  ادراری، برونشیت و 

عفونت های سرخک و مخملک ازبین بروند.   
2. گل پامچال

اسهال های عفونی اکثرا ناشی از عفونت های معده و روده 
است. با این حال اسهال های عفونی، برونشیت و بیماری 
ذات الریه را می توان با دمکرده گل پامچال تا حدودی درمان 
کرد. برای دم کردن گل پامچال ۲0گرم از این گیاه را به همراه 
یک لیتر آب دم کنید. فقط دقت داشته باشید که بیشتر از 
10 دقیقه دم نکشد و بعد از 10 دقیقه دمنوش را صاف کرده 
و بنوشید. این دمکرده را روزی سه بار به اندازه یک فنجان 

بنوشید تا ترتیب اثر داشته باشد.  
 3. بادرنجبویه

بادرنجبویه گیاهی است که می توان به عنوان یک دمکرده 
گیاه  این  کرد.  استفاده  میکروب  از  بدن  پاک سازی  برای 
قادر است اکثر عفونت های بدنی را از بین ببرد، حتی گاهی 
اوقات شما خبر ندارید که در بدن تان چه می گذرد، اما اگر 
در هوایی آلوده یا در محیطی قرار گرفته بودید که ممکن 
است میکروب یا ویروس به شما انتقال پیدا کند؛ در این 
مواقع توصیه می شود ۴0 گرم بادرنجبویه را به مدت 15دقیقه 
به همراه آب جوش بگذارید تا دم بکشد و سپس آن را بنوشید 

تا عفونت های احتمالی از بین بروند. برای تاثیرگذاری بهتر این 
دمنوش توصیه می شود روزی سه بار در روز به اندازه یک 

فنجان نوشیده شود.   
   4. بابا آدم

وقتی اسم جوش به میان می آید خیلی از افراد یاد دوران 
بلوغ می افتند، اما برخی جوش ها چرکی هستند و ممکن است 
هر جای بدن ظاهر شوند و حتی سن و سال هم برای شان 
اهمیت نداشته باشد. برای درمان جوش های چرکی و عفونی 
باید از آنتی بیوتیک های قوی استفاده کرد. در طب سنتی 
توصیه می شود از دمکرده بابادم استفاده شود. ۸0 گرم ریشه 
بابادم را به همراه یک لیتر آب جوش دم کنید. مدت زمان دم 
کشیدن ۲0 دقیقه است و بعد از آن روزی سه بار در روز  برای 

درمان جوش های چرکی دمکرده را بنوشید.   
  5. اکالیپتوس

برای عفونت های مجاری تنفسی اولین پیشنهاد یا گیاهی که 
اکثر افراد از آن یاد می کنند، برگ اکالیپتوس است که بیشتر 
به صورت بخور از آن استفاده می شود. درصورتی که علاوه بر 
بخور این برگ ، توصیه می شود هر وقت به مشکل عفونت های 
مجاری تنفسی دچار شدید 50گرم برگ این گیاه را با یک 
لیتر آب دم کنید و بعد از 10 دقیقه دم کشیدن روزی سه تا 
چهار بار به مقدار یک فنجان از این گیاه را بنوشید. خیلی از 
افراد فکر می کنند بخور این گیاه در اولویت است در صورتی که 
اگر سینوزیت یا ریه های تان چرکی شده اند، بهتر است در کنار 

بخور دم کرده برگ اکالیپتوس را هم فراموش نکنید .    
   6. انجیر زرد شیرازی

50گرم انجیر زرد شیرازی ) انجیر خشک در آجیل  ها(  را 
به همراه نیم کیلو شیر به مدت 15 دقیقه می گذاریم تا بجوشد. 
این جوشانده برای گلودردهای چرکی، آن  ژین ها، عفونت و 
زخم های داخل دهان بسیار مناسب است. برای تاثیرگذاری 
باید روزی سه فنجان از این جوشانده را میل کنید. همچنین 
اگر دندان تان دچار عفونت شد و درد بسیاری داشت، توصیه 
می شود در کنار مراجعه به دندانپزشک، در صورت نیاز  گیاه 
آنغوزه را روی دندان بگذارید. البته برای استفاده از این گیاه 
نیازی به دم کردن یا جوشاندن آن نیست، چرا که این گیاه 
حالت صمغ دارد و فقط کافی است روی دندان عفونی قرار 

بگیرد. 
حتی میخک هم برای درمان عفونت های دندانی نقش 
موثری دارد. این گیاه را به دو صورت می توان استفاده کرد، 
هم روی دندان قرار داد و هم آن را جوشاند و نوشید. برای دم 
کردن میخک، کافی است یک قاشق مربا خوری میخک را با 

یک لیوان آب بین ۴ الی 5دقیقه بجوشانید. بعد از این مرحله 
جوشانده را در دهان بچرخانید و خالی کنید. کافی است این 

کار را بین سه تا چهار بار انجام دهید.     
 7. چای سبز

گلو درد یکی از بدترین مراحل سرماخوردگی است که 
اکثر افراد دست به هرکاری می زنند تا از شر آن خلاص 
شوند. بعضی ها سراغ قرص های چرک  خشک کن می روند و 
برخی دیگر سعی می کنند با آب نمک و آب  جوش یا حتی 
آب نبات های گلودرد این مشکل را درمان کنند. اما در طب 
سنتی توصیه می شود افرادی که گلو دردهای چرکی دارند 
چای سبز بنوشند.  به این نحو که یک قاشق غذاخوری چای 
سبز را در یک لیوان آب می ریزیم تا به مدت 10دقیقه خیس 
بخورد. نکته اینجاست که برای درمان گلودردهای چرکی 
نباید چای سبز را به صورت روتین دم کرد ) یعنی روی کتری 
دم نمی کشد(. حتی می توانید به جای آب نمک، چای سبز 
را غرغره کنید. از تفاله آن هم می توانید به شکل کمپرس 
برای درمان عفونت های چرکی پوستی مثل کورک ها استفاده 

کنید.      
  8. تره جوشانده شده در شیر

زخم های چرکی درمان شان به مراقبت و دقت بیشتری  نیاز 
دارد. برای درمان این نوع زخم ها می توان از پمادهای موضعی 
یا داروهای خوراکی استفاده کرد. در طب سنتی اگر زخم ها 
زیاد عفونی و خطرناک نباشند، توصیه می شود از عصاره  تره 
در شیر استفاده شود. به این روش که تره را در شیر بپزید و 
سپس از شیر جدا کنید و تره پخته شده را روی زخم بگذارید. 
بعد از چند ساعت باید ضماد تره را از روی زخم بردارید و 
محل زخم را تمیز و پانسمان کنید، چراکه تره چرک را به 
خود می گیرد و باید تعویض شود. اگر این کار را روزی یک بار 
انجام دهید، در مدت کوتاهی چرک از زخم خارج می شود.       

 9. پونه
ریه یکی از مهم ترین اعضای بدن است که بزرگ ترین 
وظیفه آن مبارزه با هوای آلوده است، اما ریه ها از عفونت ها 
در امان نیستند به همین دلیل برخی عفونت های سطحی را 
می توان با کمک آنتی بیوتیک ها درمان کرد. اگر قصد ندارید 
از آنتی بیوتیک های شیمیایی استفاده کنید، طب سنتی راه 
دیگری به شما پیشنهاد می کند. برای ضدعفونی کردن ریه 
از عفونت می توانید از دم کرده پونه استفاده کنید. یک قاشق  
چای خوری پونه را به همراه یک لیوان آب جوش بگذارید 
بین 10 تا 15 دقیقه دم بکشد و سپس صاف کرده آن را همراه 

با عسل روزی سه بار میل کنید.        

آنتی بیوتیک های گیاهی که باید بشناسید
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حشراتی با دید 3 بعدی
تیم تحقیقاتی دانشگاه Newcastle انگلیس، اثبات کرد که فال بین ها از بینایی سه بعدی در هر چشم خود بر خوردار 

هستند .
در بررسی های انجام گرفته توسط محققین دانشگاه Newcastle انگلیس بر روی گونه ای حشره با نام فال بین ، 

مشخص شد که این حشره دارای قدرت بینایی سه بعدی است.
در همین حال آخوندک ها علیرغم مغز کوچکی که دارند، دارای قوه بینایی پیچیده ای هستند که این قدرت را به آنها 

می دهد تا طعمه های خود را با مهارت خارق العاده ای شکار کنند . 
 Newcastle همچنین به منظور مشخص شدن قدرت بینایی ۲ بعدی یا ۳ بعدی فال بین ها، تیم تحقیقاتی دانشگاه
انگلیس فیلمی را برای این حشره پخش کرد. در این فیلم محققین عینک مخصوصی همراه با لنزهای آبی و سبز که از قبل 
ساخته بودند بر روی چشمان آخوندک قرار داند. سپس فیلمی از حشرات سه بعدی و ۲ بعدی جلوی چشمان او پخش 

کردند و متوجه شدند که این حشره بطرز چشمگیری سعی در گرفتن حشرات سه بعدی می کرد.



اجتماعی ۶

وابستگی خطرناک کودکان به والدین
کودکان زیادی هستند که در دوره ای از زندگی به والدین خود وابستگی پیدا می کنند. 
این وابستگی اگر به شکل افراطی نبوده و تعادل خود را از دست ندهد، گاهی بسیار خوب و 
بجا هم هست اما کودکان و نوجوانانی که بیش ازحد تعادل، به والدین خود وابسته هستند 

ممکن است در آینده با مشکلات گسترده روبه رو می شوند.
پسری 1۴ ساله می گوید: از دستم خودم خسته شدم، از لحاظ عاطفی خیلی زود به 
دیگران وابسته می شوم و به آن ها عادت می کنم طوری که بعد از اینکه از آن ها دور 

می شوم دچار افسردگی می شوم. چه کار کنم؟
اضطراب عامل اصلی این وابستگی هاست. در واقع زیر نقاب شخصیت وابسته، اضطراب 
بالایی وجود دارد. به همین علت فرد وابسته می خواهد برای پنهان کردن یا کنترل این 
اضطراب به فرد دیگری متکی باشد تا در پناه این اتکا در تصمیم گیری و دیگر نیازهای 
عاطفی و اجتماعی، اضطراب خود را کنترل کند. فرد وابسته نمی تواند به تنهایی پروژه های 
شخصی اش را شروع کند چون اضطراب باعث می شود اعتماد به نفس خود را از دست 
بدهد. بنابراین او مدام خودش را مورد قضاوت قرار می دهد یا از آن ترس دارد که دیگران 
درباره او چه قضاوتی می کنند. این ترس باعث می شود برای شروع هر کاری به دیگری 

متکی باشد.
وابستگی و سن آن

اغلب کودکان قبل از ورود به سه سالگی نوعی وابستگی به والدین را تجربه می کنند. 
معمولا وابستگی که پاسخی برای اضطراب جدایی است از 6 تا 7ماهگی شروع می شود، 
درسن 10تا 1۸ماهگی به اوج خود می رسد و معمولا در ۲۴ماهگی از شدت این حالات 
کاسته می شود. نوع برخورد والدین با مسئله اضطراب جدایی و وابستگی بسیار مهم است.

نشانه های یک وابستگی کودکانه
اغلب این افراد دچار نوعی عدم اعتماد به نفس نسبت به توانایی های خود هستند. 
نمی توانند به تنهایی تصمیم بگیرند و معمولا سلطه پذیر بوده و منتظرند تا دیگران به آنها 
بگویند چه کنند و چه راهی در پیش گیرند و طبعا موقعیت های پیشرفت و رشد خود 
را به این خاطر از دست می دهند. این افراد اغلب گوشه گیر و منزوی می شوند و در 
ارتباط با دیگر همسالان خود دچار مشکل شده و همین مسئله سبب وابستگی بیشتر آنها 
به والدینشان می شود، هرگز نمی توانند بدون احساس ترس تنها بمانند و هنگام حضور 
در مدرسه یا هر مکانی که والدین در کنارشان نباشند، احساس عدم امنیت و بی پناهی 
می کنند، از پذیرفتن مسئولیت فرار می کنند و در انجام کارهای شخصی و روزمره خود 
ناتوان هستند. این مسئله اگر به شکل بیمارگونه ادامه پیدا کند عوارض جانبی آن چندان 

خوشایند نیست.
آیا شما مقصرید؟

حتما از خود می پرسید که چه رفتاری کودک را به سمت وابستگی افراطی به والدین 
سوق می دهد؟ والدینی که دائما در حال انجام وظایف و کارهای شخصی کودک به بهانه 
کمک به او و دلسوزی هستند، نخستین کسانی هستند که در این مسیر به ضرر کودکشان 
عمل می کنند. ترس از اشتباه بچه ها و آسیب دیدن آنها و محبت و دلسوزی افراطی و... 

سبب می شود که والدین گاه به جای فرزندشان تصمیم هم بگیرند. 
نقطه مقابل این والدین، پدر و مادرانی هستند که به روش زورگویی و استبداد، بچه ها 
را تربیت می کنند. کودکان تربیت یافته در چنین محیط های مستبدی اغلب دچار 
شخصیتی ضعیف بوده و مطیع و فرمانبردار دیگران هستند یا در مواردی دیگر خود نیز 
دچار همان نوع استبداد شده و به اطرافیان خود زور می گویند و یا ممکن است به دیگرانی 

بیرون از خانواده وابسته شوند مثل معلم ها و مدیرها و... .
در خانواده های تک فرزند نیز نوعی وابستگی دوطرفه و افراط گونه بین والدین و فرزند 
به وجود می آید که تمامی توجهات و حساسیت ها روی تک فرزنداست. این کودکان نیز 

اغلب حامل اختلال های رفتاری ناشی از وابستگی هستند.
معلم من کو؟

دانش آموزان تحت تأثیر رفتار معلمانشان قرار می گیرند؛ این مسئله ای بسیار طبیعی 
است و گاه به لحاظ نقش الگویی معلم در فراگیری و آموزش رفتار مناسب، بسیار هم مؤثر 
واقع می شود. این حالت کودک- وابستگی بیش ازحد به دیگری- بدین معناست که 
کودک یا نوجوان چنان خود را مجذوب طرف مقابل می بیند که زندگی بدون او برایش به 
معنای نابودی است. در این حالت شادمانی و انگیزه و غم و هیجان کودک، وابسته به بود 

و نبود دوست یا مربی مهد یا معلم است.
تبلت من کجاست؟

کودکی که حاضر نیست دقیقه ای تلویزیون را خاموش ببیند یا بدون تبلت خوابش 
نمی برد و از دور شدن گوشی همراهش احساس اضطراب می کند، دچار وابستگی و اعتیاد 
به فناوری است. همه می دانیم که دیر یا زود، کودک با این وسایل و فناوری ها آشنا خواهد 
شد و حتی می دانیم که چه سودهایی هم برای کودک دارد اما آگاه باشید که استفاده 

بیش ازحد و اعتیاد به آنها نیز می تواند سبب بروز اختلالات رفتاری در کودک شود.
چه کنیم؟

خبر خوب این است که این اختلال کاملا قابل درمان بوده و راههایی برای برون رفت از 
این مشکل وجود دارد. قدم به قدم با ما همراه باشید:

یک تنهایی دو دقیقه ای
در نخستین قدم باید جدایی های مقطعی، در حد ۲ یا5 دقیقه را تجربه کنید. اگر 
والدینی هستید که تمام مدت کودک تان به شما چسبیده است، از نزدیکان یا اقوام 
بخواهید که زمان کوتاهی را در یک اتاق با کودک تنها بمانند. شما برای کودک تان توضیح 
دهید که 5دقیقه او را با آن شخص تنها می گذارید و بعد از 5 دقیقه برمی گردید. روشن 
است که در مراحل اولیه، کار سخت پیش می رود اما به مرور زمان کودک عادت می کند. 

نکته قابل توجه در این روش این است که شما هرگز نباید دیر کنید.
تهدید نکنید

هرگز با کودکی که دارای اختلال وابستگی و اضطراب جدایی است، با خشونت رفتار 
نکنید و او را با شدت فیزیکی یا عاطفی از خود دور نکنید. هرگونه فریاد و جار و جنجالی 
او را بیمار و افسرده و گوشه گیرتر می کند. مراحل جدایی و بازیابی استقلال را به مرور و 
با صبر و حوصله انجام دهید، کودک را ناگهانی و برای مدت زمان زیاد از خود جدا و رها 
نسازید. جایگزین های دوست داشتنی برایش درنظر بگیرید؛ به طور مثال او را با دوستان 
و همسالان و اسباب بازی های موردعلاقه اش تنها بگذارید. هرگز کودک را تهدید به 
ترک کردن نکنید بلکه با جملاتی که حس اعتماد و امنیت به او می دهد دلگرمش کنید. 

قایم باشک بازی کنید
بازی های مؤثر را امتحان کنید؛ به طور مثال می توانید با کودکان کم و سن و سال 
تر بازی قایم باشک را اجرا کنید. او در این بازی یاد می گیرد که شما پس از غیبت باز 
می گردید و دوباره با او خواهید بود. برای اینکه بهتر با احساسات منفی کودک که در مورد 
عدم حضور شما دارد آشنا شوید از او بخواهید که یک نقاشی از آنچه هنگام جدایی از 
شما حس می کند، بکشد و بعد آن را برایتان توضیح دهد. در این روش او احساسش را 
با شما شریک خواهد شد. پس شما نیز در این تجربه به او یادآور شوید که احساسش را 
درک می کنید. مسئولیت های ریز و کوچک به او بسپارید و در ازای انجام هرکدام از آنها 
او را تشویق کنید و نشان دهید که چقدر خوشحالید که او از پس کارهای خود برمی آید. 
هرگز او را به دلیل اضطراب و عدم توانایی ارتباط مؤثر با دیگران سرزنش و شماتت نکنید. 

در عین حال حواستان باشد که کودکتان را با دیگر بچه ها مقایسه نکنید.

دردسر های مهربانی!
اگر با کسی روبه رو شدید که مدام نگران حال و وضع شما و اطرافیانش است و لحظه ای  

هم به نیازهای خود توجهی نمی کند، تعجب نکنید، زیرا او کسی است که در عالم 
روان شناسی به یاری رسان و مهر ورز شناخته شده است.

در اصل این افراد با چنین خصوصیتی فکر می کنند وجودشان زمانی ارزش پیدا می کند 
که به دیگران کمک کنند و هستی شان را در راه دیگران فدا کنند.

محبت و عشق ورزیدن به دیگران بالاترین ایده آل شان است و بسیار بخشنده و مهربان 
هستند. معمولا برونگرا هستند و در اجتماع حضور فعالی دارند. هرگز تاریخ تولد عزیزان و 
دوستان و حتی همکارهای خود را فراموش نمی کنند. بیشتر مواقع آنها را می بینید که به 
خاطر کمک به کسی، حتی غریبه ها، ساعت ها وقت باارزش خود را صرف می کنند و خم 
به ابرو نمی آورند. از خودگذشتگی را وظیفه خودشان می دانند. آنها بسیار گرم، صمیمی و 
با احساس هستند و برای روابط شخصی شان ارزش زیادی قائل می شوند. اگر کسی کاری 
را بخواهد بیاموزد و آنها آن مهارت را داشته باشند، بدون هیچ ناراحتی تجربه های خود را 
در اختیار او قرار می دهند و از هیچ کمکی در این زمینه دریغ نمی کنند. اهل عمل هستند 
و در کمک به دیگران لحظه ای را از دست نمی دهند. درواقع این افراد با یاری رساندن 
به دیگران در تلاش هستند احساس مهم بودن کنند. به خود توجه نمی کنند تا حس 
کنند بسیار بااخلاق هستند و اگر کسی بااخلاق بودن آنها را مورد تردید قرار دهد، بسیار 

می رنجند و از تحملشان خارج است. 
ویژگی های مثبت افراد مهرورز

هرگز در این افراد خودخواهی نمی بینید. آنها هیچ گاه به دنبال منافع شخصی نیستند 
و برای رسیدن به منفعتی زیر پای کسی را خالی نمی کنند. فروتنی یکی از ویژگی های 
ذاتی شان است و بسیار نوع دوست هستند. همیشه آسایش دیگران را به رفاه خود ترجیح 
می دهند. دلسوز و غمخوار اطرافیان خود بوده و نگران وضع آنها هستند. اگر کسی قصد 
انجام کاری را داشته باشد، بلافاصله در مقام حمایت ظاهر می شوند و او را بسیار تشویق 
می کنند. می توانند توانایی ها و ویژگی های خوب دیگران را ببینند و اگر کوچک ترین 

محبتی به آنها شود بسیار حق شناس و سپاسگزار هستند.
ویژگی های منفی

افراد یاری رسان و مهرورز نیاز دارند دیگران به آنها نیاز داشته باشند. اگرچه به دیگران 
عشق می ورزند، اما کاملا هم بدون انگیزه بعدی نیست. در حقیقت می خواهند دیگران 
آنها را به خاطر محبت هایشان دوست بدارند و از آنها سپاسگزار باشند. فرد مهرورز تصور 
می کند همیشه حق با اوست، بویژه وقتی در جمع نزدیکان خود باشد، چراکه معتقد است 
او رفاه خود را برای دیگران و به خاطر آنها فدا می کند و نیازهای دیگران را به نیازهای خود 
ارجح می داند، بنابراین آنها به او مدیون هستند و باید هرچه او می گوید، بپذیرند. این افراد 
بیشتر مواقع در برابر دیگران رفتار ارباب منشی دارند و می خواهند همه چیز را کنترل کنند.

در این مقاله ما دوازده راهکار آورده ایم که به شما 
کمک می کنند، در هر شغلی هستید و در محیطی 
که کار می کنید ، شاد باشید و در عین حال پیشرفت 

هم بکنید. 
بی انگیزگی، خستگی یا حتی استرس... از جمله 
سختی ها یا مشکلاتی هستند که گریبان بیشتر 
پشت  اغلب  علائم  این  است.  گرفته  را  کارمندان 
می  انجام  را  کار  این  من  همچون-"چرا  سوالاتی 
دهم؟"-،-"آیا من در جامعه نقش مفیدی دارم؟-و... 
پنهان شده است. پاسخ های که ما به این سوالات می 
دهیم، به نظر درست می رسند اما در باطن ممکن 
است نادرست باشند و در نتیجه کیفیت زندگی را 
پایین می آورند.   1-به منظور موفق شدن،علت 

نارضایتی تان را در خودتان جستجو کنید. 
به منظور تغییر روحیه، قبل از هر چیز باید علت 
نارضایتی خودتان را بفهمید. پیدا کردن راه حل برای 
مشکلی که به خوبی شناخته شده نیست، بسیار دشوار 
است. از خودتان بپرسید که چه چیزی را در موقعیت 
کاری حالتان دوست ندارید. آیا مشکل در درآمدتان 
است یا نوع کارتان؟ شما می توانید با شناخت موانع 
و با قرار دادن آن ها در کنار اولویت هایتان، و خامت 
اوضاع را بررسی و قضاوت کنید. بعد از انجام دادن این 
بررسی، پیدا کردن راه حل و اجرا ساختن آن راحت تر 
می شود. شاید راه حل تغییر شغل، تصمیم گیری در 
مورد مسئولیت های جدید باشد؛ حتی احتمال دارد 

ناچار شوید محل کارتان را عوض کنید.

 2. برای خودتان هدف تعیین کنید.
 از خودتان بپرسید که در چه زمینه و حرفه ای 
می توانید، مفید باشید. این مساله روزه به روز اهمیت 
بیشتری در زندگی روزانه ما پیدا کرده است. اینکه 
حرفه ما با اهداف ما همخوانی داشته باشند بر میزان 
درآمد و موقعیت شغلی مقدم است. بسیار اهمیت دارد 
که کاری که انجام می دهیم برای ما لذت بخش باشد 
و فقط در این صورت است که ما می توانیم در حرفه 
خود موفق باشیم. بنابراین ضروری است که موقعیت 
کاری اکنون شما با ارزش های شما سازگار باشد. اگر 
شغلتان این شرایط ندارد،چه کاری برای سازگار کردن 
آن با خواسته هایتان می توانید انجام دهید؟ همیشه 
راهی برای تغییر اوضاع وجود دارد، حتی اگر به معنای 

تغییر شغل و زمینه کاری شما باشد. 
تا  ببینید  آموزش  زمینه حرفه خود  در   .3

پیشرفت کنید.
 آموزش یکی از راه های ارتقای وضعیت شغلی 
است. اگر احساس می کنید مدتی است که در یک 
سطح مانده اید و پیشرفت نمی کنید، مهارت های 
جدیدی بیاموزید و به سمت پیشرفت و ارتقای شغلی 
یک  در  ماندن  باقی  سال  چند  از  بردارید.بعد  گام 
پست،تغییر ایجاد کردن اجتناب ناپذیر است. این به 
شما بستگی دارد که کمی همت کنید و تخصص و 

تجزیه خود را بهبود ببخشید.
تخصصی  صورت  به  را  خودتان  حرفه   .4  

آموزش دهید.  

آموزش صحیح در زمینه های ما ، می تواند به 
شکوفایی کاری را به ارمغان بیاورد. در نتیجه در حرفه 
خود متخصص می شویم. از طرفی یک متخصص 
می تواند دانش خود را به دیگران نیز منتقل کند. این 
رویکرد بسیار پر ارزش، می تواند ارتقای شغلی شما را 
به همراه داشته باشد: به این طریق شما می توانید با 
دیدگاه های مختلف ) حتی از طریق کارآموزی که در 

حال آموزش است ( در رابطه به شغلتان آشنا شوید.
  از طرفی در هنگام آموزش دادن، به جنبه های 
مختلف کارتان مسلط تر می شوید. اغلب موسسات 
زمینه  در  پیشکسوتان  های  تجربه  از  کمی  فقط 
آموزش استفاده می کنند؛ در حالیکه آن ها آموزگاران 
عالی برای کارمندان هستند. اگر از انجام دادن حرفه 
خود خسته شده اید، به استقبال این چالش بروید و 
سعی کنید کارتان را به دیگران آموزش بدهید؛ آنچه 
که علاقه شما را نسبت به حرفه تان دوباره برخواهد 

گرداند. 
5. خودتان لحظاتی لذت بخش را در کارتان 

خلق کنید. 
 بندرت پیش می آید که ما فقط کارهای مورد 
علاقه مان را در حرفه خود انجام دهیم. اگر وظایف شما 
خسته کننده هستند، با این حال شما مختارید که 
وقت های آزاد خود را مدیریت کنید. شما می توانید 
زمان هایی را به انجام دادن کارهای مورد علاقه تان 
اختصاص بدهید. اگر فردی شصت درصد از زمانش 
را احساس مثبت و چهل درصد احساس منفی داشته 

باشد، انسانی شاد در نظر گرفته می شود. شما باید 
تقویم و برنامه کاری خودتان را طوری تنظیم که بین 

لحظات شاد و غیر شادتان تعادل برقرار باشد. 
 6. روابط خود را با دیگران بهبود ببخشید.

 زندگی شغلی معمولا آشنایی با افراد مختلفی را 
در محیط کار برا شما به همراه دارد. روابطتان را با 
همکارتان بهبود ببخشید و محیطی شاد و پر انگیزه 
برای ادامه فعالیت خلق کنید. به حرفهای همکاران 
خود گوش بدهید و با آن ها صحبت کنید. یک محیط 
دوستانه احساسات مثبتی را در شما ایجاد می کند. 
ما دقت کنید که تا چه حد به همکاران خود نزدیک 
می شوید. سعی کنید روابط را در حدی نگهدارید که 

به استقلال شما ضربه وارد نشود. 
 7. نپذیرید که همیشه اوضاع بر وفق مراد ما 

نیست.
 رضایت شغلی همچنین به این معناست که بپذیریم 
اوضاع همیشه مطابق میل ما پیش نمی رود. لازم 
است که انتخاب و واقع نگر باشید. از خودتان بپرسید 
که بین درآمد، منافع کاری، شرایط کاری و جو بین 
همکاران و ... کدام یک برایتان از همه مهمتر است. بعد 
از این بررسی در خواهید یافت که اوضاع آنچنان که 

شما فکر می کردید، هم بد نیست.
   با وجود این اگر به این نتیجه رسید که موقعیت 
پاسخ  شما  نیازهای  به  عنوان  هیچ  به  تان  شغلی 
نمی گوید، می توانید به عوض کردن حرفه تان نیز 
بیاندیشید. در نظر داشته باشید که قرار نیست فقط 
در محیط کارتان پیشرفت کنید. بسیاری از احساسات 
مثبت ما از محیط غیر کاری نشات می گیرند. به جای 
غر زدن درباره سختی کارتان، تمرکزتان را بر روی این 
بگذارید که بعد از تمام شدن کارتان و در آخر هفته ها 

چه لحظات شادی در انتظار شماست.
 8. به خودتان احترام بگذارید.

 ترس از ناامیدی، ترس از کارفرما یا هر تر س 
دیگری در محیط کار سبب می شود که بخواهید از 
درگیری اجتناب کنید و هرگز نخواهید به همکارانتان 
بگویید. بنابراین در زیر خروارها  یا مشتری ها "نه" 
کار فرو می ریزید و به جای می رسید که وظایفی را 
انجام دهید که هیچ علاقه ای به آن ها ندارید. هر 
چه بیشتر به دنبال راضی کردن دیگران باشید بیشتر 
شکست می خورید. مراقب این باشید که این نوع رابطه 
خطرناک است. شما باید به خودتان احترام بگذارید و 
گاهی به دیگران "نه" بگویید. اگر با توجیه، استدلال و 
منطقی خواسته دیگران رد کنید، هیچکس از شما 

ناراحت یا عصبانی نمی شود. 
 9. به دنبال تنوع و نوآوری در کارتان باشید.

 هر گاه کار شما سنگین شود، خستگی در انتظارتان 
خواهد بود. اگر علاقه ای به پیشرفت ندارید و دائما 
کارهای تکراری انجام می دهید، شاید زمان آن فرا 
رسیده که با چالش های جدید روبرو شوید. البته این 

مساله لزوما به  این معنا نیست که محل کار خود را 
عوض کنید. شما می توانید با ما فوق خودتان صحبت 
کنید یا به کارگزینی مراجعه و خواسته خود را در 

جهت پیشرفت و تغییر مطرح کنید.
  گاه تغییراتی ساده و کوچکی همچون تغییر نوع 
وسیله نقلیه ای که برای آمدن به محل کار استفاده 
می کنید ، تغییر عادات کاری، می تواند یکنواختی 
بیشتر  ببرند.  بین  از  را  زندگیتان  در  آمده  بوجود 
فعالیت کنید و به دنبال گرفتن پرونده های جدید و 
روبرو شدن با چالش های جدید باشید. تنوع در کار، 
توجه شما را بیشتر می کند و باعث می شود با علاقه 

بیشتری کار کنید. 
 10. خانواده و دوستان خود را فراموش نکنید.

 حتی اگر در کارتان موفق هستید، ضروری است که 
زندگی خصوصی موفقی همراه باشد. فراموش نکنید 
که شغل فقط ابزاری برای گذران زندگی است و نه 
تمام. تعادل به این دو به شما کمک می کند همواره 
در مسیر پیشرفت گام بردارید و در نتیجه هر گاه در 
شغل تان پیشرفت کنید بر زندگی تان اثر مثبت دارد 

و بلعکس. 
  حداقل هفته ای یک یا دو بار کمی زودتر محل کار 
خود را ترک کنید و با خانواده و دوستان خود به تفریح 
بپردازید. این کار به شما کمک می کند از استرس 
های روزمره رها شوید. گاهی بعد از یک دوره کاری 
سخت، مسافرتی کوتاه دو یا سه روزه در پایان هفته 
می تواند، آرامش بخش باشد این فقط یک پاداش 

ساده است. 
  11. روح سالم در بدن سالم است. 

 برای موفقیت و پیشرفت، داشتن سلامت جسمی و 
روحی ضروری است. در شرایط سخت کاری و فکری، 
ورزش کمک می کند که اکسیژن کافی به مغز برسد. 
ساعات منظم خواب، تغذیه مناسب نیز در آرامش و 
شادی شما ضروری هستند. به تغذیه خودتان در محل 
کار بیشتر دقت کنید. مصرف قهوه برای بیدار ماندن 

می تواند برای سلامت شما بسیار مضر باشد. 
 12. تمامی احتمالات و گزینه ها را در نظر 

بگیرید. 
 گاهی تنها راه شاد بودن و راضی بودن شما از 
پیچیده  روابط  است.  کارتان  تغییر محل  شغلتان، 
با مافوق، مورد علاقه نبودن وظایف شغلی یا درآمد 
پایین، نارضایتی شما را به همراه دارند و گاه شرایطی 
طوری پیش می روند که امکان تغییر آن ها وجود 
ندارد. زمانی که متوجه شوید نمی توانید کاری برای 
بهتر کردن اوضاع انجام دهید، آخرین راه حل باقیمانده 
عوض کردن محل کارتان است. شاید این کار با دوره 
ای از بیکاری همراه باشد، اما مطمئنا از فرسودگی 
شغلی بهتر است. نگران نباشید، شرایط می تواند تغییر 
کند و شما حرفه مورد علاقه تان را خواهید یافت. 

کافیست به این مساله ایمان داشته باشید.

از کارم راضی ام؛ پس شادم 

فرمانده انتظامي استان البرز  خبرداد:

دستگیري 311 سارق و 128 فروشنده مواد مخدر
فرمانده انتظامي استان البرز از اجراي طرح پاکسازي در منطقه جرم خیز ملک آباد و مهدي 

آباد و دستگیري ۳11 سارق و 1۲۸ فروشنده و توزیع کننده مواد مخدر خبر داد .
سردار کامراني صالح در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، با اعلام این خبر گفت: 
منطقه مهدي آباد و ملک آباد و شهرک ابریشم در شهرستان ساوجبلاغ از جمله مناطق جرم 
خیز استان البرز است که حل مسائل امنیتي آن اخیرا به عنوان یکي از دغدغه هاي مسئولان 
این شهرستان و ساکنان این مناطق ، به ویژه پلیس تبدیل شده بود . وي افزود: با وجود اجراي 
طرح هاي پاکسازي متعددي در این مناطق ، اما به علت کمبود زیر ساخت هاي شهري مناسب 
، ارزان بودن مسکن در این منطقه ، وجود قریب به ۳00 تبعه خارجي )مجاز و غیر مجاز( ، وجود 
واحدهاي نیمه کاره مخروبه ،خانه هاي رها شده ، تنوع قومیتي منطقه که نزاع و درگیري هاي 
متعددي را میان ساکنان آن رقم مي زند و مهاجرپذیري آن ، نتیجه اي که همان ایجاد امنیت 
پایدار و رضایت اهالي بود حاصل نشد . سردار کامراني صالح گفت: با توجه به اهمیت ارائه راهکاري 
اساسي در حل معضل منطقه ،موضوع در شوراي تامین استان مطرح و با اجراي جلسات متعددي 
با فرماندار، شهردار و هیات امناي مناطق ملک آباد و مهدي آباد تصمیمات خوب و اثر بخشي در 
این رابطه اتخاذ شد. وي افزود : با بکارگیري توان نیروهاي یگان امداد ،کلانتري ها ، پلیس مبارزه 
با مواد مخدر و پلیس امنیت عمومي و چندین ماه کار اطلاعاتي و حمایت مسئولان و مشارکت 
اهالي منطقه، نقاط آسیب پذیر شناسایي شدند. فرمانده انتظامي البرز یادآور شد: این مناطق از 
جمله بافت هاي فرسوده که محل تجمع معتادان و سکونت گاه هاي بدون صاحب اما مامن امني 
براي پاتوق اراذل و اوباش و مواد فروشان شده بود طي چندین عملیات منسجم و ضربتي در قالب 
اجراي 10 طرح نقطه اي و حجمي پاکسازي شد. این مقام انتظامي ابراز داشت: در اجراي این 
طرح ها ۳11 سارق که عمدتا سابقه دار بوده و در قالب چندین باند اقدام به سرقت از خانه هاي 
ویلایي و باغ ها مي کردند دستگیر و ۳۲1 فقره اموال مسروقه کشف شد. وي دستگیري 1۲۸ 
فروشنده و توزیع کننده مواد مخدر را که به صورت باندي و خرده فروشي اقدام به فروش مواد مي 
کردند ، جمع آوري ۲۹۴ معتاد کارتن خواب و تحویل آنها به مراکز مجاز ترک اعتیاد را از دیگر 
نتایج این طرح برشمرد. سردار کامراني صالح خاطر نشان کرد : از این تعداد معتاد دستگیر شده 
100 نفر زن بودند که پس از انتقال به مراکز بازپروري و رها شدن از دام اعتیاد و بدست آوردن 

سلامتي کامل خود در آینده نزدیک به آغوش گرم خانواده باز خواهند گشت. 

فرمانده انتظامی تکاب :

هفت قاچاقچی اشیای عتیقه
 در تکاب به دام افتادند 

فرمانده انتظامی تکاب گفت: هفت قاچاقچی با بیش از ۸00 قطعه شی عتیقه و تاریخی با 
تلاش ماموران نیروی انتظامی این شهرستان شناسایی و دستگیر شدند. 

سرهنگ رضا ظهیریان روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: این قاچاقچیان، اشیاء 
عتیقه را در ۲ خودروی سواری پژو جاسازی کرده و قصد انتقال به شهرهای دیگر را داشتند که 
با هوشیاری ماموران نیروی انتظامی در یکی از مسیرهای مواصلاتی شهرستان تکاب شناسایی 
و دستگیر شدند. وی اضافه کرد: ماموران نیروی انتظامی تکاب پس از دریافت گزارش هایی 
مبنی بر معامله اشیای عتیقه بلافاصله وارد عمل شده و با انجام تحقیقات لازم این قاچاقچیان را 
شناسایی و به دام انداختند.  سرهنگ ظهیریان گفت: از این قاچاقچیان ۸۸5 قطعه شی عتیقه و 
قدیمی از جمله سه قطعه سکه قدیمی، 6 عدد مهر عتیقه، یک قطعه کمربند و یک عدد جعبه 
کوچک از جنس سنگ صابون کشف شد. وی اظهار کرد: طبق نظر کارشناسان میراث فرهنگی 
قدمت این اشیای عتیقه به هزاره اول قبل از میلاد باز می گردد. سرهنگ ظهیریان گفت: این 
قاچاقچیان در حالی دستگیر شدند که در یکی از جاده های اصلی در حال حرکت با ۲ دستگاه 
خودرو بودند که ابتدا به هشدارها و دستور توقف ماموران پلیس بی توجهی کرده و به حرکت 
خود ادامه دادند اما ماموران نیروی انتظامی تکاب با شگردهای خاص و رعایت جوانب احتیاط 

اقدام به متوقف کردن و سپس دستگیری آنها کردند. 

فرمانده یگان امداد پلیس تهران  خبرداد:

دستگیری سارق مسلح 
حین فرار در ولنجک تهران 

فرمانده یگان امداد پلیس تهران با اشاره به اینکه پلیس کوهستان موفق به دستگیری سارق 
منزلی حین فرار در خیابان مقدس اردبیلی شد، گفت: از متهم یک قبضه سلاح کلت کمری و 

گاز اشک آور کشف و ضبط شده است. 
به گزارش پایگاه خبری پلیس، سردار حسن عرب سرخی افزود: عصر روز گذشته ماموران 
گشت پلیس کوهستان هنگام گشت زنی در خیابان مقدس اردبیلی مشاهده کردند تعدادی از 
شهروندان فردی را تعقیب می کنند.وی تصریح کرد: ماموران بلافاصله برای بررسی موضوع وارد 
عمل شده و به تعقیب مرد جوان پرداختند که متهم بدون توجه به اخطار پلیس قصد فرار از 
محل را داشت که با اقدام به موقع پلیس دستگیر شد. سردار عرب سرخی به اظهارات یکی از 
شهروندان اشاره کرد و گفت: این شهروند سارق مسلح را در حالی که مشغول وارسی درب منزل 
یکی از همسایگان بوده مشاهده و سپس سارق را تعقیب کرده است.فرمانده یگان امداد پایتخت 
افزود: در بازرسی از متهم که بهنام نام داشت یک قبضه سلاح کلت کمری ،یک جفت دستکش 
،یک عدد کلاه مشکی و یک اسپری اشک آور کشف شده است. سردار عرب سرخی با اشاره به 
اینکه متهم از سارقان سابقه دار بوده و چندین بار به اتهام سرقت دستگیر شده است، تصریح 
کرد: ماموران متهم را به همراه اموال مکشوفه برای بررسی بیشتر در خصوص جرایم احتمالی به 

کلانتری 16۳ولنجک انتقال دادند.

آتش در جنگل های آستارا مهار شد 

فرمانده انتظامي خراسان رضوي خبرداد:

 دستگیری گرداننده باند سرقت هاي به عنف 

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری آستارا از مهار آتش سوزی هفت هزار متر مربع از 
اراضی جنگلی این شهرستان خبر داد. 

سرخوش کرم زاده روز چهارشنبه در مصاحبه با خبرنگار ایرنا گفت: به دنبال بی احتیاطی 
رهگذران و همچنین وزش باد گرم، بخش عمده ای از جنگل های روستای سیج از توابع 
بخش مرکزی آستارا غروب روز گذشته )سه شنبه( طعمه آتش شد.  وی با اشاره به اینکه 
به علت سخت گذر بودن منطقه امکان ورود خودروهای آتش نشانی به محل حادثه وجود 
نداشت ، افزود : 15 نفر از ماموران یگان حفاظت منابع طبیعی با کمک ماموران پاسگاه 
مرزبانی حیران آستارا و اهالی محل، با وسایلی مانند بیل و خاک آتش را مهار کردند. رئیس 

اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان آستارا با بیان اینکه مهار این آتش سوزی شش 
ساعت به طول انجامید ، گفت: در این حادثه حدود ۲00 اصله نهال از گونه های ارزشمند 
جنگلی و چندین درخت کهنسال در آتش سوخت. کرم زاده افزود: تحقیقات و بررسی های 
لازم در رابطه با شناسایی عاملان آتش سوزی هفت هزار متر مربع از جنگل های آستارا ادامه 
دارد.رئیس اداره منابع طبیعی آستارا همچنین از شهروندان ، میهمانان و گردشگرانی که 
طبیعت را برای گذراندن دوران تفریح و گردش انتخاب می کند، خواست در هنگام ورود به 
مناطق جنگلی، تا حد امکان از روشن کردن آتش، خودداری و در صورت نیاز پس از اطمینان 

از خاموش شدن کامل آتش، محل را ترک کنند.

فرمانده انتظامي خراسان رضوي  گفت :جوان ۲0 ساله اي 
که از عاملان اصلي سرقت هاي به عنف شبانه در مشهد بود 

شناسایي و دستگیر شد.
سرداربهمن امیري مقدم در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبري پلیس،گفت:در پي گزارش چند فقره سرقت هاي به 
عنف توسط چند جوان،تحقیقات پلیس براي پیگیري سریع 
موضوع آغاز شد. وي افزود:در حالي که بررسي هاي پلیسي 
براي پیگیري پرونده سرقت ها ادامه داشت یکي از شهروندان 
با فوریت هاي پلیسي 110 اظهار داشت چهار  در تماس 
جوان،شبانه به منزل مسکوني اش واقع در منطقه طرق  مشهد 
حمله ور شده و با تهدید سلاح سرد اقدام به سرقت طلاها 
و وجوه نقد و کارت هاي اعتباري صاحبخانه کرده و متواري 
شدند. سردار امیري مقدم خاطر نشان کرد:با توجه به اهمیت 
موضوع، دستورات لازم براي پیگیري سریع این پرونده صادر و 
فرماندهي انتظامي مشهد ماموریت یافت عملیات شناسایي و 
دستگیري عاملان این سرقت را در دستور کار خود قرار دهد. 

فرمانده انتظامي خراسان رضوي اظهار داشت: بررسي هاي تیم 
هاي دایره آگاهي کلانتري طرق مشهد در این ماموریت ضربتي 
با توجه به سرنخ هایي که پلیس در دست داشت نشان مي داد 
سارقان همان عاملان سرقت هاي به عنف شبانه بوده اند که 
مرتکب سرقت به عنف از خانه مسکوني شده اند. وي گفت:با 
روشن شدن این موضوع،پلیس در پیگیري علمي این پرونده، 
سرکرده باند سرقت هاي شرورانه را شناسایي و تحت تعقیب 
قرار داد. سردار بهمن امیري مقدم ادامه داد:این متهم که در 
مخفیگاه خود مشغول استراحت بود توسط ماموران کلانتري 
طرق دستگیر و از سوي مالباختگان مورد شناسایي قرار گرفت 
و جستجوهاي گسترده براي دستگیري سه همدست فراري 
او ادامه دارد. فرمانده انتظامي خراسان رضوي با اشاره به این 
مطلب که تحقیقات گسترده پلیسي درباره این پرونده ادامه 
دارد،تاکید کرد:پلیس خراسان رضوي به افرادي که عامل 
ناامني و شرارت هستند اجازه جولان و به هم زدن نظم و 

آرامش شهروندان را نمي دهد. 

جانشین فرمانده انتظامي استان زنجان  عنوان کرد :

 کلاهبرداري دو میلیاردي به بهانه خرید محصولات کشاورزي

فرمانده انتظامي استان یزد خبرداد:

 کشف 50 تن ظروف آشپزخانه قاچاق در یزد

فرمانده انتظامي استان کرمان  اعلام کرد:

کشف 8۶۶ کیلو تریاک از وانت نیسان 

فرمانده انتظامي شهرستان سنندج؛

انفجار گاز ، مرگ زني 58 ساله را رقم زد

جانشین فرمانده انتظامي استان زنجان از دستگیري متهمي خبر داد که به بهانه خرید 
محصولات کشاورزي و دامي بیش از دو میلیارد ریال کلاهبرداري کرده بود.

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس،  سرهنگ مراد جعفري گفت: به دنبال شکایت 
یکي از شهروندان شهرستان سلطانیه مبني بر اینکه فردي به بهانه خرید محصولات 
کشاورزي و دامي از وي کلاهبرداري کرده است رسیدگي به موضوع در دستور کار ماموران 
آگاهي این شهرستان قرار گرفت. وي افزود: در تحقیقات صورت گرفته مشخص شد فردي 
به نام "ر- ب" از چند مورد واحد صنفي و یک دامدار، با شیوه هایي خاص و چرب زباني 

و همچنین جلب نظر طعمه هاي خود با ارائه چک هایي که با جعل و ارائه اسناد جعلي 
از بانک هاي کشاورزي و پست بانک دریافت کرده بود، مبلغي بیش از دو میلیارد ریال 

کلاهبرداري کرده است.
 جعفري گفت: متهم پس از شناسایي دستگیر و براي ادامه تحقیقات به پلیس آگاهي 
منتقل شد. جانشین فرماندهي انتظامي استان زنجان با اعلام اینکه متهم به این شیوه به 
کلاهبرداري اعتراف کرد از شهروندان خواست در فروش محصولات کشاورزي و دامي خود 

دقت کرده و به افراد ناشناس اطمینان نکنند. 

فرمانده انتظامي استان یزد گفت: ماموران مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز پلیس آگاهي در بازرسي از یک انبار در شهر یزد، 
50 تن انواع ظروف آشپزخانه را به ارزش ۳0 میلیارد ریال 

کشف کردند.
سردار ایرج کاکاوند در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبري پلیس، با اعلام این خبر افزود: در راستاي مبارزه 
با قاچاقچیان کالا و ارز، مقابله با واردکنندگان کالاهاي 
تولیدکنندگان  از  حمایت  همچنین  و  قاچاق  خارجي 
داخلي، ماموران پلیس استان ، خبري را مبني بر فعالیت 

فردي در امر واردات کالاهاي خارجي قاچاق دریافت کردند. 
وي، ضمن اشاره به انجام هماهنگي قضائي، خاطرنشان کرد: 
ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي، فعالیت 
این متهم را زیر نظر گرفته تا اینکه متوجه شدند وي یک 
محموله سنگین از ظروف آشپزخانه خارجي را بدون مجوز 

گمرکي به استان وارد و در یک انبار دپو کرده است.
 سردار کاکاوند گفت: ماموران پلیس در بازرسي از انبار 
موردنظر،50 تن انواع لوازم آشپزخانه قاچاق شامل ظروف 
"چیني"، "شیشه اي"، "آرکوپال" و ... را کشف و یک متهم 

را در این راستا دستگیر کردند. این مقام ارشد انتظامي 
استان، ارزش برآورد شده این محموله کشف شده را ۳0 
میلیارد ریال بیان کرد و افزود: کالاهاي قاچاق کشف شده 

تحویل گمرک شد. 
فرمانده انتظامي استان یزد در پایان یادآور شد: متهم 
کالاهاي قاچاق را از جنوب کشور و بدون مجوز گمرکي 
به استان یزد وارد و قصد توزیع در بازار یزد را داشت که 
با تلاش ماموران پلیس این استان دستگیر و به دادسرا 

معرفي شد.

فرمانده انتظامي استان از کشف ۸66 کیلوگرم تریاک از وانت نیسان و دستگیري یک نفر 
قاچاقچي در عملیات شب گذشته پلیس کرمان خبر داد.

سردار رضا بني اسدي در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: در پي اقدامات 
اطلاعلاتي، ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از عبور  قاچاقچیان مسلح مواد مخدر 
از مسیر کرمان مطلع و به همراه پلیس رودبار جنوب، کهنوج، عنبرآبادو قلعه گنج مسیر 

تردد سوداگران مرگ را شناسایي کردند.
وي در ادامه افزود: در این راستا ماموران، محورهاي مواصلاتي منتهي به شهرستان را 
مورد رصد قرار دادند و در همین حین به یک دستگاه وانت سایپا آبي رنگ مشکوک شده 

و به آن دستور ایست دادند. فرمانده انتظامي استان گفت: سرنشینان خودرو به محض 
مشاهده ماموران به سمت آنها تیراندازي کردند و قصد فرار داشتند که پس از تعقیب و 

گریز خودروي قاچاقچیان متوقف شد. 
وي اظهار داشت: پس از بازرسي از خودروي مذکور ۸66 کیلو و ۲00 گرم تریاک کشف 
و خودرو به همراه مواد کشف شده و یک نفر متهم براي سیر مراحل قانوني به مراجع قانوني 
تحویل داده شد. سردار بني اسدي در پایان از عموم شهروندان خواست در صورت مشاهده 
هر گونه فعالیت افراد مشکوک ، مراتب را در اسرع وقت از طریق سامانه فوریت هاي پلیسي 

110 اعلام کنند تا نسبت به دستگیري سوداگران مرگ اقدام شود.

فرمانده انتظامي شهرستان سنندج از مرگ زني 5۸ 
ساله به علت انفجار گاز خبر داد .

 سرهنگ  سیاوش زیستیدر گفت و گو با خبرنگار 
پایگاه خبري پلیس اظهار داشت: ماموران کلانتري 15 
سنندج روز گذشته در پي کسب خبري مبني بر وقوع 

انفجار گاز در محله اسلام آباد به محل مورد نظر اعزام 
شدند.

 وي ادامه داد: ماموران در بررسي هاي اولیه دریافتند 
زني 5۸ ساله در اثر شدت انفجار گاز فوت کرده و مردي 

۳0 ساله نیز از ناحیه سر و صورت زخمي شده است .

فرمانده انتظامي سنندج گفت: کارشناسان آتش نشاني 
علت حادثه را انفجار ناشي از نشت و تجمع گاز در منزل 
مسکوني مذکور تشخیص دادند که در این سانحه منزل 
مسکوني یاد شده به صورت کامل تخریب و خساراتي نیز 

به منازل همجوار وارد شده است 
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اهمیت و جایگاه مجلس شورای اسلامی به عنوان یکی از سه 
رکن مردمسالاری و جمهوریت نظام از ابتدا برای بنیانگذار فقید 
انقلاب و نیز مردم آشکار بوده است؛ از همین رو بود امام خمینی از 
مجلس به عنوان نهادی در راس امور نام برد؛ قوه مقننه ای که اگر 
اسیر جناح گرایی و دولت محوری نشود، چشم امید موکلانش برای 
بهتر زیستن است. وکلایش اما اگر در دام قدرت طلبی بیافتند نه 
تنها التیام بخش زخم های مردم نخواهند بود بلکه با تصمیم های 
نادرست امید مردم را ناامید می کنند. در زمینه اهمیت انتخابات 
مجلس دوره دهم سخن فراوان است و مجال اندک. در اهمیت آن 
همین بس که مردم بازهم مانند انتخابات خرداد 1392 با حضور 
خود می توانند عقلانیت را بر فضای کشور حاکم و از طریق صندوق 
رای تندروها را از میدان به در کنند تا اعتدال مجال بیشتری برای 

ساماندهی اوضاع کشور بیابد. 
احزاب، تشکل ها و جمعیت ها چه در طیف اصولگرا و چه در 
طیف اصلاح طلب و اعتدالی با درک اهمیت رای مردم برای مجلس 
دهم مدت ها است که آهسته اما پیوسته برای پیروزی و به دست 
آوردن حداکثر کرسی ها در تلاش اند و با نزدیک شدن به هفتم 
اسفند نیز این تلاش ها سرعت یافته است. در زیر نگاهی اجمالی به 
آرایش انتخاباتی جناح های مختلف در فاصله حدود 40 روز مانده 

به انتخابات داریم.

اصولگرایان 
تجربه نامطلوب افتراق و جدایی در انتخابات ریاست جمهوری 
یازدهم، اصولگرایان را در آزمون دشوار اتحاد برای انتخابات مجلس 
دهم قرار داد؛ آزمونی که اصولگرایان چندان در آن موفق نبودند 
اما تجربه خوبی برای این طیف بود تا به ائتلاف به جای اتحاد به 
عنوان گزینه بهینه خود بیاندیشند. زمزمه های ائتلاف که از اوایل 
سال جاری شنیده می شد در آذرماه پراکنش رسانه ای یافت و 
»محمدنبی حبیبی« دبیرکل »جمعیت موتلفه اسلامی« از تشکیل 
ائتلافی با تلاش گسترده »غلامعلی حدادعادل« خبر داد. جمعیت 
موتلفه از همان ابتدا بر حضور در این ائتلاف تاکید و عنوان داشته 
بود این تنها راه به دست گرفتن اکثریت مجلس است. به نظر می 
رسد تلاش های حدادعادل به عنوان سخنگوی ائتلاف تا به امروز 
نتیجه داده است و این ائتلاف در پنجمین نشست خود وارد مرحله 

تعیین فهرست های انتخاباتی شده است.
کنار هم قرار گرفتن شخصیت هایی چون »محمدرضا باهنر« 
و »علاالدین بروجردی« به عنوان نماینده »علی اکبر ولایتی« از 
یک سو و حضور چهره هایی چون »مرتضی آقاتهرانی« و »صادق 
محصولی« از سوی دیگر نشان می دهد که اصولگرایان برای حفظ 
ائتلاف و به سر انجام رساندن آن مصمم تر از سال 1392 هستند. 
گویا جدیت اصولگرایان »سعید جلیلی« را نیز برای حضور در 
ائتلاف ترغیب کرده و این نامزد انتخابات ریاست جمهوری یازدهم 
این بار ائتلاف را بر افتراق های شکست خورده ترجیح داده است. 

از چهره های سرشناس و خبرسازی که چندی پیش در جلسه 
اصولگرایان  ائتلاف حضورشان در جمع  چهارم نشست شورای 
قطعی شده، »حمیدرضا حاجی بابایی« وزیر آموزش و پرورش 
دولت احمدی نژاد است که به نمایندگی از »جبهه یکتا« در این 
ائتلاف حضور یافته است. هرچند اما و اگرهای بسیاری درباره 
قانونی بودن تشکیل جبهه یکتا )یاران نزدیک به رییس جمهوری 
پیشین( وجود دارد اما به هر حال احمدی نژادی ها نیز در کنار 
پایداری ها، ایثارگران، جبهه ایستادگی، حامیان انقلاب اسلامی و 
موتلفه اسلامی زیر چتر آیت الله »محمدعلی موحدی کرمانی« به 
عنوان دبیرکل »جامعه روحانیت مبارز« حضور دارند؛ حضوری که 
موحدی کرمانی در آخرین دیدار با اعضای جبهه ایستادگی از آن 
تجلیل و ابراز خوشحالی کرده است. این تحولات اما روی دیگری 

نیز دارد و آن افتراقی است که هنوز چندان علنی نشده است. 
اصرار بر حضور »علی لاریجانی« به عنوان وزنه غیرقابل انکار 

اصولگرایی در این ائتلاف و در برابر، بی میلی لاریجانی نشان می 
دهد که به رغم اعلام های قاطعانه در زمینه حضور تمام قد یا حتی 
معنوی لاریجانی در ائتلاف، وی به طور کامل در زمین اصولگرایان 
قرار نمی گیرد. از این رو به ظاهر حضور فراکسیون رهروان ولایت 
)نزدیک به لاریجانی( در ائتلاف به تصمیم اعضای این فراکسیون 
واگذاشته شده است. درباره این تصمیم می توان گفت در حقیقت 
این ائتلاف بود که به وزنه ای چون لاریجانی برای انتخابات نیازمند 
بود زیرا لاریجانی مطمئن است که آرای مردم قم او را بار دیگر 
راهی مجلس خواهد کرد. اگرچه لاریجانی حضور در راس قوه 
مقننه را دلیل حضور نیافتنش در ائتلاف بیان کرده است اما به نظر 
می رسد رییس مجلس دورنمای جالبی را برای ائتلافی تصور نمی 

کند که در آن هم لاریجانی و هم پایداری ها حاضر باشند. 
»محسن رضایی« دیگر چهره تاثیرگذار اصولگرایان هرچند در 
شهریور امسال به طور علنی اعلام کرد که از فعالیت های سیاسی 
کناره گرفته و به سپاه بازگشته است اما شورای مرکزی ائتلاف 
از »عبدالحسین روح الامینی« به عنوان نماینده رضایی در این 
شورا نام می برند. اما و اگرهای حضور شهردار تهران در ائتلاف نیز 
همچنان ادامه دارد شورای ائتلاف در این مورد هم از حضور نماینده 
قالیباف خبر داده است اما هنوز اخبار موثقی از بیعت شهردار با 

شورای ائتلاف در دست نیست. 

هرچند حجت الاسلام »حسین ابراهیمی« عضو ارشد جامعه 
روحانیت مبارز بر قطعی شدن وحدت اصولگرایان تاکید کرده و 
باهنر هم از قطعی شدن فهرست انتخاباتی تا پانزدهم بهمن خبر 
داده است اما باید منتظر ماند و دید که جناح پرنفوذ عرصه سیاسی 
کشور می تواند وحدت حداکثری خود را تا هفتم اسفند ادامه دهد 
یا به گفته »احمد توکلی« نماینده مجلس ممکن است نزدیک 
انتخابات پایداری ها لیست ائتلاف را کناری نهند و فهرست جدا 

ارایه کنند. 
درباره شعارها و برنامه های ائتلاف اصولگرایان، گمانه زنی ها 
مختلف است اما می توان گفت اصولگرایان با این تصور که معضل 
اکثریت جامعه ایران اکنون اقتصاد و معیشت است تلاش می کنند 
بیشتر شعارها و برنامه های خود را حول این محور ارایه دهند. از 
این رو اصولگرایان به احتمال فراوان از ارایه شعارها و برنامه های 
مربوط به سیاست داخلی و خارجی و شعار آزادی های مدنی دوری 

خواهند کرد.

اصلاح طلبان 
اصلاح طلبان در انتخابات اسفندماه اندوخته و تجربه خوبی از 
انتخابات ریاست جمهوری یازدهم را به همراه دارند و هفتم اسفند 
را در امتداد 24 خرداد ارزیابی می کنند. اصلاح طلبان چه از طیف 

»کارگزاران« باشند و چه از »اتحاد ملت« و »اعتماد ملی« همگی 
به این باور رسیده اند که اتحاد در شرایط کنونی و با وجود همه 

تنگناها راه نجات کشور و اصلاحات است. 
خلاف  بر  طلبان  اصلاح  برای  اتحاد  ناظران،  برخی  دید  از 
اصولگرایان چندان دشوار نیست. دلیل نخست این ادعا به پیشینه و 
نوع گفتمان و اندیشه اصلاح طلبی با مولفه هایی نظیر تکثرگرایی 
باز می گردد که مجال پرداختن به آن در این بحث نیست و دلیل 
دوم آن هم میوه شیرین ریاست جمهوری 2 سال پیش است که 
اصلاح طلبان چشیدن طعم آن را مدیون اتحاد بودند. اصلاح طلبان 
در همین راستا و برای جلوگیری از موازی کار بین کمیته انتخابات 
جبهه اصلاحات و شورای راهبردی، به تدبیر رییس دولت اصلاحات 
شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان به ریاست »محمدرضا عارف« 
را تشکیل دادند؛ شورایی که در آن نمایندگان حزب جدید »ندای 
ایرانیان« و وزنه های اصلاح طلبی در حزب »اتحاد ملت«، اعضای 
حزب »اعتماد ملی«، »مجمع ایثارگران انقلاب« در بردارنده 20 

تشکل و حزب حضور دارند. 
رد  زمینه  در  امیدها  و  بیم  وجود  با  سیاستگذاری  شورای 
صلاحیت نامزدهای اصلاح طلب همچنان درصدد است تا بهترین 
های اصلاحات را در فهرست خود قرار دهد و به مردم معرفی کند. 
در این پیوند، شورای سیاستگذاری مناطق رای را تقسیم بندی 
کرده اند و هر یک از وزنه های اصلاح طلبی بخشی از مناطق رای را 
مدیریت خواهد کرد. اقدام هایی چون امضای میثاق نامه نامزدهای 
اصلاح طلب برای کناره گیری در صورت لزوم، اعلام مرجع بودن 
شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان برای انتخابات، نزدیکی مواضع 
احزاب و تشکل ها در شورای سیاستگذاری، پذیرش محوریت 
معنوی »سید محمد خاتمی« و محوریت فیزیکی عارف نزد اصلاح 
طلبان همه نشانه هایی از انسجام این طیف سیاسی برای انتخابات 

پیش رو است. 
اصلاح طلبان با توجه به حمایت های خود از دولت روحانی 
مبنای برنامه ها و شعارهای انتخاباتی خود را موفقیت های دولت 
قرار داده اند و همانطور که از شعار »امید و آرامش، رونق اقتصادی« 
بر می آید این گروه همچنان بر نقش پررنگ امید برای بازیابی 
آرامش و بهبود وضعیت معیشت مردم تکیه و تاکید دارند. البته 
نگرانی های اصلاح طلبان از رد صلاحیت ها سبب شده شورای 
سیاستگذاری برای کمتر شدن سوءتفاهم ها با ستادهای مختلف 
فعال در انتخابات نشست های متعددی برگزار کند تا در چارچوب 
های قانونی از حق حضور نامزدهای خود در انتخابات اسفند ماه 
دفاع کنند. باید منتظر ماند و دید که شورای نگهبان با تایید یا رد 
چهره های اصلاحات تا چه اندازه بر بازی سیاسی آنان تاثیرگذار 

خواهد بود. 

اعتدالگرایان
البته برخی هم از جریان سومی با نام اعتدال گرایان سخن می 
گویند. تا قبل از روی کار آمدن روحانی به عنوان رییس جمهوری 
اعتدالگرای ایران، شاید کمتر کسی با پیشینه و ظرفیت سیاسی 
اعتدالی ها آشنا بود. هرچند اعتدال همواره در دکترین 2 جناح 
اصولگرا و اصلاح طلب مورد توجه بوده اما حضور حزبی اعتدال 
گرایان پس از خرداد 1392 در عرصه سیاسی کشور پررنگ شده 
است. در آستانه انتخابات، دولت بر بی طرفی خود تاکید کرده 
است اما گفتمان اعتدالی که در نظر مردم قبول افتاده و امتحان 
خود را پس داده، بسیاری از هر 2 گروه اصولگرا و اصلاح طلب را 
برای پیوستن به این گفتمان وسوسه و ترغیب کرده است. حزب 
»اعتدال و توسعه« به عنوان اصلی ترین نمود سیاسی و حزبی 
گفتمان اعتدال اکنون در تلاش است تا مستقل و به دور از حاشیه 
ها به متن انتخاب مردم راه یابد و مجلسی نه برای دولت بلکه کنار 

دولت بسازد.
گزارش از:  لیلا واحدی 

بازى غیراخلاقی رسانه های مدعی ارزش مداری با بزرگان حوزه! 

برنامه تندروها برای بازی با 
آبروی یادگار امام

مجلس خبرگان چهارم ازهمان ابتد ا که قطارش د رریل شروع به حرکت کرد  باحاشیه 
همراه بود . فارغ ازاین موضوع که ثبت نام های بسیارد راین د وره ازمجلس نوید  یک همراهی 
گسترد ه د ر انتخابات رامی د اد ،حضور بزرگانی ازمیان روحانیت نشان می د هد که مجلسی 
باوزن و اعتباربالا روبه رو خواهیم بود . د راین میان یک نام روزهای متوالی است که د رصد ر 
اخبار مربوط به مجلس خبرگان قرار د ارد ، آیت الله سید حسن خمینی،نوه بنیان گذار 
انقلاب ایران وفرزند یاد گار امام.ازهمان ابتد اکه این یاد گاراز بیت امام راهی وزارت کشور شد  
ود رزمان ثبت نام، ازبذل آبرو و اعتبارش د راین راه گفت مشخص بود  که وی می د اند  د رچه 
مسیرسختی گام برد اشته است.مسیری که د ر آن با عنوان د فاع از امام)س( به اعضای بیت 
وی حمله خواهد  شد .موضوع آزمون خبرگان یکی از موارد ی بود  که د ر این میان بیشترین 
حملات رابه صورت سازماند هی شد ه از سوی رسانه های افراطی وتند رو،روانه سید حسن 
خمینی کرد .بنا به گزارش رسانه های نزد یك با یاد گار امام، سید حسن خمینی بنابه شهاد ت 
ود ست نوشته جمعی ازعلماواستاد انش، مجتهد  است وحال همه چیزبستگی به تصمیم 

شورای نگهبان د ارد .
  واکنش  آیت الله یزد ی به اد عای رسانه ها

این ماجرا تا جایی پیش رفت که سرانجام آیت ا... محمد یزد ی واکنش نشان د اد . عضو 
فقهای شورای نگهبان گفت: اجازه های اجتهاد ی که توسط مراجع تقلید  صاد ر می شود  تنها 
د ر امور آخوند ی است. آیت الله  یزد ی د رجمع خبرنگاران اظهار د اشت:د رروزنامه ها،جراید  
وسایت ها اظهارنظرهای مختلفی د ید ه می شود  که صریحاً عرض می کنم که اعتبار قانونی 
ند ارد .وی تاکید  کرد :احرازصلاحیت نامزد های مجلس خبرگان رهبری تنها به فقهای شورای 
نگهبان اختصاص د ارد .رئیس مجلس خبرگان رهبری خاطرنشان کرد : شورای نگهبان 
برای احراز شرایط د اوطلبان مجلس خبرگان رهبری تحت هیچ فشاری قرار نمی گیرد  
و اجازه های اجتهاد ی که توسط مراجع تقلید  صاد ر می شود  تنها د ر امور آخوند ی است.

وی اد امه د اد :البته تشخیص شورای نگهبان این گونه نیست که د ر بن بست باشد ونسبت به 
برگزاری امتحان اقد ام شد  و بر اساس امتحان تکلیف افراد  معین می شود ووقتی که نتیجه 
امتحان د رجلسه شورای نگهبان بررسی وتأیید  شد  که فرد  حد اقل اجتهاد  را د اشته آن 
اجتهاد  از نظرقانونی اعتبار د ارد واظهارات متفرقه ارزشی ند ارد .وی افزود : یکی از راه های د یگر 
این است که فقهای شورای نگهبان شناخت نسبت به فرد ی د اشته باشند  و این شناخت 
د رنتیجه گفت وگو،مطالعه نوشتارها،شرکت د ر جلسات د رس وغیره حاصل می شود  و باز هم 
د رجلسه شورای نگهبان این مسئله بااستد لال مطرح می شود  و مورد بررسی قرار می گیرد .

احتمال صد ورحکم حکومتی اجتهاد 
عضو فقهای شورای نگهبان بابیان اینکه مصوبات شورای نگهبان با اکثریت رأی اعضا یعنی 
4 نفر تأیید  می شود ،گفت:راه د یگر این است که فرد  ازرهبری حکمی د اشته باشد  که مقتضای 
طبیعی حکم این است که فرد د رد رجه اجتهاد  قرارد ارد و حکم مقام معظم رهبری به مسئولیتی 

که آن مسئولیت مستلزم اجتهاد  بود ه تأیید کنند ه اجتهاد  است.
 لزوم پاسخگویی به افکارعمومی 

مسئله اصلی اکنون اما تنش های ایجاد  شد ه توسط بسیاری از اخبارهای متناقض و 
رایزنی های مختلف که توسط رسانه ها بازنشر شد ه است تنها بیشتربه سرگرد انی ها د امن 
می زند . هرچند  آیت ا... یزد ی از شخص خاصی د رسخنانش نام نمی برد اماآیاباتوجه به جو 
روزهای اخیرمی توان تصور کرد شخصی غیر از سید حسن خمینی مد نظر است!؟وقتی 
رسانه  های تند روتامرزد روغ پراکنی د رمورد  تماس بااعضای شورای نگهبان پیش می 
روند ، آیا شایسته نیست که از سوی شورای نگهبان واکنشی نشان ند هد  و باید یک بار 
برای همیشه د رمقابل د روغ پرد ازی ها ورایزنی های تند روها که به جای شورای نگهبان 
د ر رسانه های خود  فتوای رد  صلاحیت می د هند ،برخورد شود ؟فراموش نکنیم که برای 
حضورگسترد ه شهروند ان پای صند وق های رای احتیاج اول شفافیت د ررفتار نهاد های 
نظارتی است وازسوی د یگرطبق قانون هتک حرمت واعتبار هیچ کاند ید ایی د رانتخابات 
ایران مجاز نیست و آیت الله سید حسن خمینی نیزحق د ارد بخواهد حرمتش حفظ شود و 
احترام نام فامیلش ازیاد نرود .شاید  باید  برای وضعیت پیش آمد ه به فکر شرایط ویژه ای بود  
و قبل از آنکه افکار عمومی بیش از این د چار سرد رگمی شوند ، تکلیف وضعیت کاند ید ای 

خاص مجلس خبرگان را شفاف توضیح د اد .
میراقربانی فر

کنایه توییتری ظریف
 به تازه  به دوران رسیده ها 

محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان در صفحه توییتر خود جواب کنایه آمیزی 
را خطاب به تازه به دوران رسید ه های متکبر منتشر کرد. 

به گزارش ایسناظریف در این توئیت نوشت:  »دیپلماسی عرصه بلوغ و پختگی است و 
نه تازه به دوران رسیدگی متکبرانه «. 

صبح روز سه شنبه وزیر امور خارجه امارات متحده عربی با انتشار پیامی در صفحه 
توییتر خود به یادداشت وزیر امور خارجه کشورمان در روزنامه نیویورک تایمز واکنشی 
غیرمحترمانه و گستاخانه داشت. عبدالله بن زاید، وزیر امور خارجه امارات متحده عربی 
پیامی در صفحه شخصی خود در توییتر منتشر کرد و در آن نوشت: وقتی مقاله وزیر امور 
خارجه ایران در روزنامه نیویورک تایمز را خواندم، احساس کردم یادداشتی از یک وزیر امور 

خارجه کشورهای اسکاندیناوی است. 
کشورهای حوزه اسکاندیناوی )سوئد، نروژ، فنلاند و دانمارک و..( که وزیر خارجه امارات 
به کنایه ایران را در کنار آن ها قرار داده عموماً به دلیل سیاست ها و استانداردهای بالای 
حمایت از خانواده و سطح رفاه مطلوب، شهرت دارند. این کشورها در بین ثروتمند ترین 
کشورهای جهان هستند و در عین حال دولت، بخش قابل توجهی از منابع اقتصادی 
خود را به صورت هدفمند در میان کسانی که بیشترین نیاز اقتصادی را دارند، توزیع 
می کند. محمد جواد ظریف روز دوشنبه در مقاله خود در این روزنامه آمریکایی با اشاره به 
اقدامات اخیر سعودی ها علیه کشورمان و قطع روابط ریاض با تهران در آستانه اجرای توافق 
هسته ای ایران و گروه 1+5، نوشت: عربستان سعودی نگران است که با کنار رفتن پرده 
بهانه جویی های هسته ای، تهدید جهانی واقعی، یعنی نقش فعال این کشور در پشتیبانی از 
افراط گرایی خشن نمایان گردد. جلوه های توحش و بربریت آشکار است. در خانه، جلادان 
دولتی با شمشیر گردن می زنند - مشابه اعدام اخیر 47 زندانی در یک روز، شامل یک 
عالم محبوب مذهبی که عمر خود را وقف ترویج دفاع مسالمت آمیز از حقوق مدنی نموده 
بود. در خارج هم، مردان نقاب دار سرها را با چاقو از بدن جدا می کنند. ظریف در ادامه با 
بیان این که عاملان بسیاری از اقدامات تروریستی، از واقعه دهشتناک 11 سپتامبر گرفته تا 
تیراندازی در سن برناردینو و دیگر صحنه های توحش افراطی در این فاصله و تقریبا تمامی 
اعضای گروه های افراطی نظیر القاعده و جبهه النصره، یا از اتباع سعودی هستند، نوشت: 
راهبرد فعلی سعودی ها خارج کردن توافق هسته ای از مسیر خود و همینطور تداوم و حتی 
وخیم تر کردن تنش ها در منطقه با استفاده از سه مولفه است: فشار به غرب؛ دامن زدن به 
بی ثباتی منطقه ای با ادامه جنگ در یمن و حمایت از افراط گرایی؛ و تحریک مستقیم ایران. 
تجاوز نظامی ریاض در یمن و حمایت آن از افراطی گری اموری واضح و آشکار هستند. ولی 
اقدامات تحریک آمیز علیه ایران، هیچگاه به سرخط رسانه های بین المللی تبدیل نشده 
است، چرا که خویشتن داری صبورانه ما مانع از آن تبدیل آن به بحران شده است. وی 
افزود: دولت ایران در بالاترین سطوح قاطعانه تعرض دوازدهم دیماه به سفارت و کنسولگری 
سعودی را محکوم و امنیت دیپلمات های سعودی را تضمین نمود. ما اقدامات فوری برای 
کمک به بازگشت نظم به مجموعه دیپلماتیک سعودی را فراهم نموده و بر عزم جدی خود 
برای مجازات کلیه مهاجمین تاکید کرده ایم. ما همچنین اقدامات انضباطی در مورد کسانی 
که در انجام وظایف خود در حفاظت از این اماکن قصور داشته اند، اعمال کردیم و همچنین 
یک تحقیق و تفحص داخلی برای جلوگیری از تکرار چنین حوادثی در آینده را آغاز 
کرده ایم. در مقابل، دولت سعودی و عمال آن، در سه سال گذشته تاسیسات دیپلماتیک 
ایران در یمن، لبنان و پاکستان را بطور مستقیم مورد هدف قرار داده اند – که منجر به کشته 
شدن دیپلمات های ایرانی و افراد محلی شده است. موارد دیگری از اقدامات تحریک آمیز 
نیز وجود دارند. زائران ایرانی هدف آزارهای سازمان یافته بوده اند – در یک مورد، دو مامور 
پلیس عربستان به دو پسر جوان ایرانی در جده تعرض کردند که باعث برانگیخته شدن 
خشم عمومی گردید. همچنین، اهمال سعودی ها در فاجعه منا به کشته شدن 464 نفر 
زائر ایرانی در مراسم حج اخیر انجامید. علاوه بر این، مقامات سعودی، چندین روز از پاسخ 
به درخواست های مکرر خانواده های قربانیان و دولت ایران برای دسترسی و بازگرداندن 
پیکرهای قربانیان خودداری کردند. رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان تاکید کرد: با وجود 
این مسائل، ایران، با اطمینان از قدرت خود، اقدام تلافی جویانه ای علیه عربستان سعودی 
انجام نداده و از قطع – و یا حتی کاهش سطح – روابط دیپلماتیک خود با این کشور 
خودداری کرده بود. پاسخ ما تاکنون همراه با خویشتن داری بوده است. وی یادآور شد: ایران 
تمایلی به افزایش تنش در منطقه ندارد. ما باید برای مقابله با تهدید افراطیون متحد باشیم. 
رییس جمهور و اینجانب، از اولین روزهای پس از انتخاب ایشان، چه به صورت عمومی و 
چه خصوصی، آمادگی خود را برای گفت وگو، اشاعه آرامش و مبارزه با افراطی گری بی 
ثبات کننده اعلام کرده ایم. ولی این سخن در عربستان به گوش هایی ناشنوا برخورده است. 
سران سعودی می بایست یک انتخاب انجام دهند: آنها می توانند به حمایت از افراط گرایان 
و اشاعه نفرت فرقه ای ادامه دهند، یا می توانند گزینه ایفای یک نقش سازنده برای ثبات در 

منطقه را انتخاب کنند. ما امیدواریم عقلانیت حاکم شود. 
عادل الجبیر، وزیر خارجه تازه کار عربستانی که به بسیاری از تحلیلگران بین المللی 
به خامی و عدم پختگی وی به عرصه بین المللی معترف هستند، در طی روزهای اخیر 
اظهاراتی نادرست و گستاخانه علیه ایران انجام داده اند و ایران را متهم به ایجاد درگیری 
در منطقه کرده است. این در حالی است که مقامات این کشور پادشاهی در چند سال 
اخیر با توجه از دست دادن جایگاه قبلی شان در منطقه سیاست تنش آفرینی را در منطقه 
دنبال کردند و با اتخاذ برخی از سیاست ها تلاش کردند که رقابت نیروی بین دو کشور 
ایران و عربستان به خصومت تبدیل کنند و ایران را تخریب کنند. چنان که سخنگوی 
وزارت کشورمان در روز یک شنبه در پی ایجاد فضای روانی منفی از سوی رسانه های عربی 
وابسته به عربستان علیه ایران اعلام کرد که آن ها از مدت ها پیش منتظر نقطه صفر بودند. 

نکتـه

ویـژه

دولت  در  هسته ای  مذاکره کنده  تیم  ارشد  عضو   
اصلاحات تاکید کرد: نگران برخی تقابلات داخلی و برخی 
عربستان  سفارت  به  حمله  مثل  داخل  در  کج فهمی ها 
هستم که فضای بین المللی را علیه ایران و به نفع دشمن 
تغییر دهد. در عین حال باید این احتمال را داد صهیونیسم 
و کشورهای متحد عرب شان همانطور که برای نفوذ در 

امریکا هزینه می کنند در ایران هم هزینه کنند. 
صنعت هسته ای ایران این روزها، ایام پر تب و تابی را 
پشت سر می گذارند. شمارش معکوس برای اجرای برنامه 
جامع اقدام مشترک )برجام( به حرکت درآمده و ساعت 
شنی لغو و متوقف شدن تحریم ها رو به پایان است. اینک 
انجام تعهدات خود یکی پس  با سرعت ، درحال  ایران 
از دیگری  است. با پایان تعهدات ایران در سایه برنامه 
جامع اقدام مشترک، آژانس بین المللی انرژی اتمی باید 
راستی آزمایی خود را انجام و سپس گزارش خویش را در 

این باره منتشر سازد.
بلافاصله پس از آن، فدریکا موگرینی، مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپایی و محمدجواد ظریف، وزیر امور 
خارجه کشورمان با صدور بیانیه ای مشترک اجرای برجام 
را اعلام خواهند کرد و از آن پس ، تحریم های اعمال شده 

در موضوع هسته ای ایران برای همیشه لغو خواهند شد.
سید حسین موسویان، عضو ارشد تیم مذاکره کننده 
هسته ای ایران در دولت اصلاحات و معاون پیشین شورای 
عالی امنیت ملی در گفت وگو با ایلنا معتقد است که اجرای 
برجام فرصت های زیادی را در اختیار ایران قرار خواهد داد 
که امکان برشمردن همه آنها نیست. این دپیلمات ارشد 
دانشگاه  ارشد  پژوهشگر  سابق کشورمان که هم اینک 
پرینستون است، معتقد است که خطر اصلی توطئه های 
جناح بازهای امریکا، لابی صهیونیست جهانی و دلارهای 
سعودی و برخی دیگر از کشورهای عربی است که برای 
ممانعت از برجام به ویژه در امریکا هزینه می شود. سفیر 
اسبق ایران در آلمان در این گفت وگو به تشریح فرصت ها 
مشروح  می پردازد.  برجام  اجرای  با  ایران  تهدیدها  و 

گفت وگوی ایلنا با سیدحسین موسویان در ادامه می آید:

1۰ فرصت ایران با اجرای برجام 
مهمترین  هستیم.  برجام  اجرای  روز  آستانه  در 
فرصت هایی که با اجرای برجام نصیب ایران خواهد شد، 

چه مسائلی هستند؟ 
اجرای برجام فرصت های زیادی را در اختیار ایران قرار خواهد داد 
که امکان برشمردن همه آنها نیست. من صرفا 10 نمونه را ذکر می کنم:
1. ده ها میلیارد دلار سرمایه های بلوکه شده ایران آزاد خواهد شد؛

2. بانک مرکزی و بانک های بزرگ ایران بعد از سال ها از تحریم 
نجات یافته و تبادلات بین المللی را آغاز خواهند کرد که از جمله 
نتایج آن احیای فعالیت های بخش خصوصی ایران و کاهش قابل 

توجه هزینه های پروژه ها و بازرگانی خارجی است؛
3. فروش نفت ایران از تحریم خارج خواهد شد و امکان ورود 
شرکت های مهم جهانی به پروژه های نفت و گاز و پتروشیمی 

ایران فراهم خواهد شد؛
4. برای اولین بار بعد از انقلاب شرکت های هواپیمایی ایرباس و 
بویینگ قادر به فروش هواپیمای دست اول به ایران خواهند شد؛

5. درب های اعتبارات جهانی به سمت ایران باز خواهد شد؛
6. امکان سرمایه گذاری خارجی فراهم خواهد شد؛

7. سطح روابط سیاسی ایران با کشورهای مطرح جهان که با 
امضاء برجام ارتقا یافته، امکان رشد وسیع تر خواهد یافت؛

8. با امضا برجام قدرت های جهانی با ایران به عنوان قدرت 
منطقه وارد گفت وگو برای حل بحران سوریه شدند که برای 

تقویت چنین روندی ظرفیت بالایی بوجود خواهد آمد ؛
9. تهدید جنگ به خاطر بحران هسته ای کاملا منتفی شد؛

10. توجه جهان به قدرت دیپلماسی برای حل بحران های 

خاورمیانه جلب شده و بسیاری از ظرفیت های مثبت دیگر.  

مثلث شوم مخالف اجرای برجام 
فکر می کنید در این مقطع چه خطراتی اجرای برجام را 

مورد تهدید قرار می دهند؟ 
خطر اصلی توطئه های جناح بازهای امریکا، لابی صهیونیست 
جهانی و دلارهای سعودی و برخی دیگر از کشورهای عربی است که 
برای ممانعت از برجام به ویژه در امریکا هزینه می شود. درعین حال 
من نگران برخی تقابلات داخلی و برخی کج فهمی ها در داخل مثل 
حمله به سفارت عربستان هستم که فضای بین المللی را علیه ایران 
و به نفع دشمن  تغییر دهد. در عین حال باید این احتمال را داد 
صهیونیسم و کشورهای متحد عرب شان همانطور که برای نفوذ در 
امریکا هزینه می کنند در ایران هم هزینه کنند. اینکه فرمانده بسیج 
ایران اعلام کرد که پشت پرده حمله به سفارت عربستان در تهران 
نیز آمریکا است. هشدار ایشان بدان معنی است که برخی از افرادی 
که به شعارها و اقدامات به ظاهر تند انقلابی متوسل می شوند، 

ممکن است عناصر نفوذی دشمن باشند.

تلاش مثلث اتحاد شوم مخالف بر جام
 هم علیه ایران است و هم علیه اوباما 

جدید  تحریم های  اعمال  از  صحبت هایی  هم اینک 
در رابطه با مسائل موشکی ایران می شود. آیا اعمال این 

تحریم ها می تواند اجرای برجام را متوقف سازد؟ 
اتحاد مثلث شوم جناح بازهای امریکا، صهیونیسم بین الملل و 

اعراب متخاصم از تمام ظرفیت های ممکن برای اعمال تحریم های 
جدید تلاش خواهد کرد. اما در درجه اول آنها تلاش خواهند کرد 
که تحریم های جدیدی طراحی کنند که نقص برجام هم نباشد. 
ما در داخل کشور باید توجه داشته باشیم که تلاش مثلث اتحاد 
شوم مذکور هم علیه ایران است و هم علیه اوباما و جان کری و 

تیم اوباما.
نتانیاهو دشمن اول اوباماست. جمهوریخواهان تندرو آمریکا 
دشمن دوم و عربستان سومین دشمن بزرگ اوباما است. آنها 
معتقدند اوباما ساختار تحریم های بین المللی علیه ایران را ویران 
کرد و به برنامه هسته ای ایران مشروعیت بخشید و به متحدین 
سنتی امریکا پشت کرد و موازنه قدرت در خاورمیانه را به نفع 
ایران تغییر داد لذا میدان کارزار جدید وسیع تر از ایران است. نظام 
جمهوری اسلامی ایران باید برای روشنگری در افکارعمومی امریکا 
و سیستم های تصمیم گیری و تصمیم سازی امریکا برنامه ریزی 
کند و میدان را به نفع صهیونیست ها و اعراب متخاصم و ضد 

انقلاب برانداز خالی نگذارد.

چرا نمایندگان کنگره در این شرایط و روزهای حساس 
مسئله تحریم ها را مطرح کرده اند؟

نمایندگان حزب دمکرات آمریکا در جریان مذاکرات کنگره 
اکثریت  توسط  برجام  رد  مانع  و  شدند  متحد  برجام  مور  در 
جمهوریخواهان شدند. نمایندگان مذکور مورد خشم و غضب 
لابی صهیونیست ها و ایپک قرار گرفتند. بسیاری از آنها برای 
انتخابات بعدی نیازمند کمک های مالی و سیاسی لابی ایپک 

هستند لذا الان که کار برجام قطعی شده، تلاش می کنند با طرح 
لوایح تحریم های جدید که حتی الامکان ناقض برجام هم نباشد، 
روابط خود را با لابی صهیونیست ها بازسازی کنند. البته بعید هم 
ندانید که دلارهای نفتی برخی کشورهای عربی هم برای تحقق 
این هدف سرازیر شده و خواهد شد. چون من در جریان مذاکرات 
کنگره مطلع بودم که دلارهای صهیونیست ها و دلارهای عربی 
هماهنگ به سمت کنگره و رسانه ها و افکارعمومی سرازیر شد 
و هر روز سفرا و دیپلمات ها و بازرگانان مهم برخی از کشورهای 
عربی برای لابی به کنگره می رفتند تا برجام را در کنگره ذبح 

کنند.

استاد از دست دادن فرصت ها 
یا سوزاندن فرصت ها هستیم 

با اجرای برجام، فکر می کنید فضای بین المللی برای 
کنشگری ایران چه میزان مساعد خواهد شد؟ 

فضای گسترده ای برای کنشگری ایران در سطح منطقه و 
بین الملل به وجود خواهد. منتهی سه تهدید ممکن است وجود 

داشته باشد:
اول ؛ توطئه های در پیش روی دشمنان ایران که بدان اشاره 

کردم.
دوم ؛ مطمئن نیستم که ما ظرفیت و طراحی مناسب برای 

بهره برداری از فرصت را داشته باشیم.
از دست  استاد  که  داده ایم  نشان  ما  وقت ها  سوم؛ خیلی 
دادن فرصت ها یا سوزاندن فرصت ها هستیم. آخرین نمونه آن 
را هم در ماجرای قضیه عربستان دیدیم. با اعدام شیخ النمر، 
تبلیغی و سیاسی جهانی  عربستان می توانست مورد هجمه 
توسط  عربستان  سفارت  کشیدن  آتش  به  با  اما  گیرد  قرار 
عده ای نادان یا نفوذی، سریعا فرصت سوزی شد و عربستان را 

در موضع طلبکاری قرار داد.

از دیدگاه ریاض و تل آویو گناه اوباما 
به خاطر برجام بخشیدنی نیست

فکر می کنید اقدام عربستان سعودی در قطع روابط 
با ایران و افزایش تنش های منطقه ای به چه میزان تحت 

تاثیر اجرایی شدن برجام است؟ 
سعودی ها معتقدند که امریکا با ساقط کردن صدام و طالبان 
را  افغانستان  و  نظامی اش، عراق  نیروهای  بیرون کشیدن  با  و 
دودستی تقدیم ایران کرد. آنها معتقدند اوباما با عدم حمله به 
سوریه، موجب بقا حکومت اسد و افزایش نفوذ ایران و روسیه در 
سوریه شد. ریاض از آمریکایی ها خواست که حوثی های یمن را 
مورد حمله نظامی قرار داده و ساقط کند. واشینگتن هم صریحا 
به ریاض تفهیم کرد که آمریکا به نیابت از سعودی وارد جنگ 

نخواهد شد.
اینها زمینه ناامیدی متحدین عرب آمریکا نسبت به اوباما را 
فراهم کرد اما هیچ چیز بیش از برجام سعودی ها را عصبانی نکرده 
است. در دوران ریاست جمهوری آقای احمدی نژاد ، سعودی ها 
از تمام ظرفیت خود برای حمله آمریکا به تاسیسات هسته ای 
ایران استفاده کردند که آمریکا زیر بار نرفت اما برجام موجب شد 

سعودی ها کنترل خود را از دست بدهند. 
آنها معتقدند که برجام هم به برنامه هسته ای ایران رسمیت 
و مشروعیت بخشید، هم اجماع جهانی ایجاد شده در مورد فشار 
به ایران را شکست و هم با برداشتن تحریم های بین المللی جان 

تازه ای به سیاست و اقتصاد و اقتدار ایران بخشید. 
از دیدگاه ریاض و تل آویو گناه اوباما به خاطر برجام بخشیدنی 
لذا  بود  خواهد  قدرت  مسند  در  دیگر  یک سال  اوباما  نیست. 
سعودی ها با سیاست های تهاجمی منطقه ای می خواهند اوباما 
را در شرایطی قرار دهند که به نفع آنها و به ضرر ایران وارد 
عمل شود. تهران باید هوشمندانه عمل کند و با سیاست های 
هشیارانه ای نه تنها طراحی های ریاض را عقیم بلکه شرایط را به 

نفع ایران تغییر دهد.
گفت وگو از: محمدابراهیم ترقی نژاد 

اصولگرایان همچنان درگیر پروژه دشوار ائتلاف سازی

آخرین آرایش انتخاباتی جریان های سیاسی

اظهارات موسویان در تشریح 1۰ فرصت ایران با اجرای برجام؛ 

استاد سوزاندن فرصت ها هستیم 

اصلاح طلبان با توجه به حمایت های خود از دولت روحانی مبنای برنامه ها 
و شعارهای انتخاباتی خود را موفقیت های دولت قرار داده اند و همانطور 

که از شعار »امید و آرامش، رونق اقتصادی« بر می آید این گروه همچنان بر 
نقش پررنگ امید برای بازیابی آرامش و بهبود وضعیت معیشت مردم تکیه 
و تاکید دارند. البته نگرانی های اصلاح طلبان از رد صلاحیت ها سبب شده 
شورای سیاستگذاری برای کمتر شدن سوءتفاهم ها با ستادهای مختلف 
فعال در انتخابات نشست های متعددی برگزار کند تا در چارچوب های 
قانونی از حق حضور نامزدهای خود در انتخابات اسفند ماه دفاع کنند

از دیدگاه ریاض و تل آویو گناه اوباما به خاطر برجام 
بخشیدنی نیست. اوباما یک سال دیگر در مسند قدرت 

خواهد بود لذا سعودی ها با سیاست های تهاجمی منطقه ای 
می خواهند اوباما را در شرایطی قرار دهند که به نفع آنها و به 
ضرر ایران وارد عمل شود. تهران باید هوشمندانه عمل کند 
و با سیاست های هشیارانه ای نه تنها طراحی های ریاض را 

عقیم بلکه شرایط را به نفع ایران تغییر دهد
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خداوند، نماز شرابخوار را 
تا چهل روز نمى  پذیرد و اگر او در این 

چهل روز بمیرد، كافر مرده است.

پنجشنبه - بیست و چهارم دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3914 روزنامه

کمیته امداد در سومالی دفتر نمایندگی ندارد
 گفته می شود: روابط عمومی کمیته امداد امام خمینی )ره( در اطلاعیه ای با اشاره به انتشار اخباری 
مبنی بر حمله به دفتر کمیته امداد در کشور سومالی، آورده است: کمیته امداد در کشور سومالی دفتر 
نمایندگی ندارد. در این اطلاعیه آمده است، پیرو انتشار خبر حمله نمایندگی کمیته امداد در کشور سومالی 
به استحضار می رساند با توجه به بروز قحطی بی سابقه در این کشور، کمیته امداد امام راحل در سال 
90 با هدف توزیع کمک های جمع آوری شده مردم نیکوکار کشورمان دفتری را در سومالی راه اندازی 
کرده بود که بعد از پایان عملیات توزیع کمک های مردمی نسبت به تعطیلی آن در سال 91 اقدام کرد 
و در حال حاضر هیچ دفتر، نمایندگی و یا مامور رسمی و غیررسمی در کشور سومالی ندارد. برگزاری 
آناتولی اعلام کرده بود، افراد ناشناس روز سه شنبه به ساختمان کمیته امداد امام خمینی )ره( در شهرک 
هدن موگادیشو پایتخت این کشور حمله کردند و بدون اینکه نگهبانان آن مقاومتی از خود نشان دهند، 

محتویات آن را به سرقت بردند.

۱2 ایرانی زندانی آمریکا به اتهام نقض تحریم ها 
 گفته می شود:  خبرگزاری انگلیسی رویترز مدعی است اکنون 12 ایرانی در آمریکا به خاطر فروش 
تکنولوژی هایی که ممکن است برنامه هسته ای و نظامی تهران را توسعه بخشیده یا نقض تحریم ها باشند، 
زندانی یا در حال محاکمه هستند. به گزارش تسنیم، رویترز می گوید این آمار را از بررسی هزاران صفحه 
اسناد دادگاهی، مصاحبه با اعضای خانواده و وکلاء بدست آورده و منجر به افشای جزئیات جدیدی درباره 
این مردان شده که از تاجری در هیوستون گرفته تا کارگری در بروکلین و یک کارآفرین پیشگاه صنایع 
فضایی را شامل می شود. وکلای این افراد می گویند پس از توافق سال گذشته ]میلادی[ برای محدود 
کردن برنامه هسته ای ایران در قبال تسهیل تحریم های فلج کننده، برخی از این مردان امیدواری به آزادی 
زودرس هستند.»رویترز در ادامه مدعی می شود«: یک فرد آشنا با این پرونده ها که خواست هویتش فاش 
نشود گفت مقامات ایرانی اخیرا با برخی از زندانیانی که در آمریکا نگهداری می شوند ملاقات کرده اند که 

ببینند آیا آنها مایل به بازگشت به ایران در صورت تبادل خواهند بود یا نه.

سوشا مکانی: دوست و دشمنم را شناختم
 گفته می شود:  دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس گفت: زندان رفتن تجربه ای برای من بود و توانستم 
در این مدت دوست و دشمن خود را بشناسم. سوشا مکانی در مورد آخرین شرایط پرونده اش اظهار کرد: 
من شاکی خصوصی ندارم و کاری نکرده ام که شاکی خصوصی داشته باشم. متأسفانه یک سری از افراد 
هستند که به این شایعات دامن می زنند. وی ادامه داد: همه چیز در زندگی شخصی من رسمی بوده و 
این مسئله را خانوده نامزد من می توانند شهادت بدهند. این وسط کسی که تلگرام من را هک کرده کار 
اشتباهی انجام داده است. دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس افزود: اتفاقی که رخ داد آینده من را تحت تأثیر 
خود قرار داد. این موضوع باعث شد تا متوجه شوم در جایی که زندگی می کنم همه دوست من نیستند و 
دشمن هم دارم. وی در پاسخ به این سوال که آیا نگران آینده ورزشی  خود نیستی، گفت: بیشتر از اینکه 
نگران آینده ورزشی ام باشم نگران آبرویم بودم و هستم. البته با وجود اینکه بازپرس پرونده یک شخص 

ورزشی است و به مسائل ورزشی و قضایی احاطه دارد امیدوارم که حق به حقدار برسد.

احداث ۸۰ رستوران در 2 کیلومتر!
 گفته می شود:  نایب رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر تهران طی ارائه گزارشی از 
وضعیت رود دره دربند گفت: کوه خواری از دربند چیزی باقی نگذاشته است. محمد مهدی تندگویان با 
بیان اینکه موضوع اساسی رودخانه دربند است، گفت: مسیردربند تا روستای پس قلعه حدود دو کیلومتر 
است که در این مسیر 80 رستوران بدون هیچ نظارتی و به صورت قارچ گونه رشد کرده است. وی با بیان 
اینکه در اینجا موضوع کوه خواری کاملا مشخص است، گفت: علاوه بر این در این مکان از آنچه از کوه و 
رودخانه برداشت می کنند )مانند سنگ و خاك و شن و ماسه( به عنوان مصالح استفاده می کنند. نایب رئیس 
کمیسیون معماری و شهرسازی با بیان اینکه اصلا پدیده حریم رودخانه دیگر وجود ندارد، گفت: بر اساس 
مشاهدات رستوران ها در داخل رودخانه تخت گذاشته اند واز خود رودخانه استفاده می کنند و این منطقه 

که باید مسیر خوب کوهپیمایی می شد، در حال حاضر توسط رستوران ها اشغال شده است.

اتحاد اصولگرایان آرزوی محال است!
 گفته می شود:  محمدرضا خاتمی با اشاره به اینکه اصولگرایان فعالیتهایی برای حضور در انتخابات 
دارند تصریح کرد: ما خیلی دوست داریم که انها متحد شوند ولی این موضوع آرزوی محالی است که 
آنها متحد شوند. وی در حاشیه مراسم ختم همسر برادر محمد باقر نوبخت سخنگوی دولت در جمع 
خبرنگاران در مورد اینکه اگر صلاحیت برخی از کاندیداهای اصلاح طلب تایید نشود آیا از قانون تبعیت 
خواهند کرد بدون پاسخ روشن به این سوال تصریح کرد: اصلاح طلبان به این نتیجه رسیده اند که در 
شرایط فعلی کشور از کوچکترین امکانات استفاده کنند. وی خاطر نشان کرد: تا آنجایی که امکان داشته 
باشد در انتخابات پیش رو شرکت خواهیم کرد. وی درباره امکان اتلاف میان اصلاح طلبان و اعتدالیون در 
انتخابات مجلس گفت: تمامی جریانات حامی دولت اصلاح طلبان هستند و آنها نیز باهم متحد هستند و 

انشالله لیست واحد نیز خواهند داد.

پادشاه عربستان تکلم خود را از دست داد
 گفته می شود:  روزنامه فلسطینی المنار به نقل از منابع آگاه از وخامت حال شاه سعودی خبر داد و 
نوشت سلمان بن عبدالعزیز اکنون قادر به تکلم نیست. به گزارش میزان، روزنامه فلسطینی المنار به نقل 
از منابع آگاه آورده است؛ حال عمومی شاه سعودی رو به وخامت گراییده و او اکنون تحت مراقبت های 
پزشکی قرار داشته و هوشیاری خود را از دست داده است واکنون توانایی تکلم ندارد. ملک سلمان اکنون 
قدرت خود را از دست داده و قادر به درک حوادثی که در پیرامونش می گذرد، نیست. این منبع آگاه 
ادامه داد: پیش بینی می شود که درگیری میان شاهزادگان سعودی برای کسب قدرت همزمان با تشدید 
بیماری ملک سلمان افزایش یابد. وی افزود: پزشکان به فرزندان ملک سلمان توصیه کردند که استقبال از 

میهمانان شاه سعودی را به دلیل نگرانی از مشخص شدن حالش متوقف کنند.

واژه پیشنهادی قوه قضاییه جایگزین ازدواج سفید 
 گفته می شود: معاون فرهنگی قوه قضاییه شانزدهمین جلسه کارگروه حقوق شهروندی ستاد 
صیانت از حریم امنیت عمومی و حقوق شهروندی کشور در پاسخ به صحبت های یکی از حضار در 
خصوص نقد ازدواج های به اصطلاح سفید، تاکید کرد: با صحبت های شما موافقم؛ اما لطفا به هیچ وجه 
برای این امر نامبارک از واژه ازوداج سفید استفاده ننمایید؛ چرا که این عمل نه ازدواج محسوب می شود و 
نه سفید است و پیشنهاد می کنم عبارت همباشی سیاه »را جایگزین آن کنید. این پیشنهاد حجت الاسلام 
والمسلمین صادقی با استقبال و موافقت حضار مواجه گردید و مقرر شد تا از این به بعد از واژه« همباشی 

سیاه استفاده کرده و رسانه های کشور نیز این مساله را رعایت کنند.

اعاده پرونده »سعید مرتضوی« به دادسرا 
 گفته می شود:  وکیل مدافع چند تن از کارگران یک شرکت تولیدی در چابهار از اعاده پرونده 
مدیرعامل سابق سازمان تامین اجتماعی به شعبه 15 بازپرسی دادسرای کارکنان دولت خبر داد. مصطفی 
ترک همدانی در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: در حین رسیدگی به این پرونده توسط قاضی حیدری 
رییس شعبه 1057 دادگاه کارکنان دولت، مشخص شد که نواقصی در پرونده وجود دارد. وی افزود: 
پرونده مدیرعامل سابق سازمان تامین اجتماعی برای تکمیل تحقیقات به شعبه 15 بازپرسی دادسرای 
ویژه رسیدگی به جرایم کارکنان دولت اعاده شد. بر اساس این گزارش، تاکنون سه جلسه برای رسیدگی 
به پرونده مدیرعامل سابق سازمان تامین اجتماعی در شعبه 1057 ویژه رسیدگی به جرایم کارکنان دولت 

به ریاست قاضی حیدری و به صورت غیرعلنی برگزار شده است.

دلارهای نفتی داعش در آتش سوخت!
گفته می شود: مقامات دفاعی آمریکایی اعلام کردند: در حملات روز یکشنبه واشنگتن به ساختمانی 
در موصل، میلیون ها دلار پول نقد گروه تروریستی تکفیری داعش که از آنها برای پرداخت دستمزد 
مزدورانش استفاده می کرد، نابود شده است. روزنامه آمریکایی واشنگتن تایمز در گزارشی در این زمینه 
نوشت: مقامات آمریکایی نمی توانند میزان دقیق مبالغ نابود شده را در این حمله را تایید کنند اما یکی از 
مقامات )که نامش فاش نشده( به شبکه خبری سی.ان.ان گفت: »میلیون ها« دلار نابود شده است. مقامات 
دفاعی آمریکایی گفته اند ساختمان مورد نظر با استفاده از دو بمب هزار کیلویی تخریب شد. آمریکا به 

دنبال هدف قرار دادن منابع مالی بیشتر داعش با هدف فلج کردن عملکرد این گروه است.

احضار رئیس یکی از فدراسیون های ورزشی 
 گفته می شود:  رئیس یکی از فدراسیون های ورزشی با حضور در دادسرای فرهنگ و رسانه تفهیم 
اتهام شد. به گزارش  میزان؛ پس از احضار رئیس یکی از فدراسیون های ورزشی، وی امروز با حضور در 
شعبه ویژه جرائم ورزشی دادسرای فرهنگ و رسانه تفهیم اتهام شد. بنابراین گزارش؛ وی پس از تفهیم 
اتهام با ارائه توضیخاتی دادسرای فرهنگ و رسانه را ترک کرد. در همین مورد یک منبع آگاه قضایی 
ضمن تکذیب اخبار برخی رسانه ها مبنی بر بازداشت رئیس یک فدراسیون ورزشی به خبرنگار ورزشی 
خبرگزاری میزان گفت: اخبار منتشر شده در مورد بازداشت رئیس یک فدراسیون ورزشی صحت ندارد 

و بازداشتی در کار نبوده است.

دبیرکل فیفا اخراج شد 
 گفته می شود:  فدراسیون جهانی فوتبال با انتشار اطلاعیه ای والکه را از سمت دبیر کلی این نهاد 
جهانی برکنار کرد. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، فیفا با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد ژروم والکه دبیر 
کل این نهاد را از سمت خود برکنار کرده که این حکم بلافاصله اجرایی می شود. پرونده والکه به اتهام 
تقلب در فروش بلیط جام جهانی در کمیته اخلاق فیفا مفتوح است. در بیانیه فیفا آمده است: کمیته 
اضطراری فیفا تصمیم گرفت، در تاریخ 9 ژانویه سال 2016، ژروم والکه را ازپست دبیر کلی فیفا برکنار 
کند که فورا اجرایی می شود. ژروم والکه دیگر دبیر کل فیفا نیست. رابطه استخدامی بین فیفا و والکه نیز 

به پایان رسیده است.

تشکر کری از ایران
 گفته می شود:  وزیر امور خارجه آمریکا عصر دیروز ساعتی پس از آزادی تفنگداران آمریکایی 
با صدور بیانیه ای از مسوولان ایرانی برای این اقدام تشکر کرد. واشنگتن پست با انتشار این بیانیه 
نوشت: جان کری عصر روز چهارشنبه در این بیانیه از حل و فصل این موضوع از طریق مسالمت آمیز 
و کارآمد قدردانی کرد. پیشتر نیز وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( اعلام کرد تفنگداران آمریکایی که ایران 
در خلیج فارس بازداشت کرده بود، سالم رها شده اند. خبرگزاری فرانسه این مطلب را به نقل از توئیتی 

از پنتاگون اعلام کرد.

حسن قشقاوی عزادار شد  
 گفته می شود: پدر حسن قشقاوی، معاون کنسولی و پارلمانی وزیر خارجه کشورمان درگذشت. 
به گزارش ایسنا، سه شنبه شب گذشته پدر حسن قشقاوی معاون کنسولی و پارلمانی وزیر خارجه 
کشورمان در بیمارستان به علت بیماری فوت کرد. قرار است به زودی زمان تشییع و برگزاری مراسم 

ختم وی اعلام شود.

تصویب شکایت از صداوسیما در فدراسیون فوتبال
گفته می شود:  مجمع عمومی فدراسیون فوتبال شکایت از سازمان صداوسیما را کلید زد. به 
گزارش ایسنا، مجمع عمومی سالانه فدراسیون فوتبال با توجه به عدم اجرای قرارداد سال گذشته سازمان 
صداوسیما با فدراسیون فوتبال مبنی بر حق پخش تلویزیونی 22.5 میلیاردی فدراسیون فوتبال تصمیم به 
شکایت از سازمان صداوسیما گرفت. این پیشنهاد که توسط کفاشیان در مجمع مطرح شد، توسط اعضای 

مجمع مورد موافقت قرار گرفت و تصویب شد.

نامحـرمانه

آیت الله مکارم شیرازی گفت: دنیایی که 
تمام مسائل انسانی آن محکوم دلارهای نفتی 
باشد، از عقب مانده ترین دوران های تاریخ بشر 

از نظر اخلاقی، انسانی و حقوق بشر است.
این مرجع تقلید صبح دیروز در درس خارج 
فقه در مسجد اعظم قم با اشاره به وضعیت 
امروز دنیا، اظهار داشت: دنیای امروز از نظر 
پیشرفته است و حرف های  بسیار  صنعت 
زیادی برای گفتن دارد؛ اما در مقابل، از نظر 
اخلاقی و حقوق بشر در بدترین دوران تاریخ 

به سر می برد.
وی ابراز داشت: امروز عربستان کشوری 
سال  ای 500  قبیله  حکومت  با  که  است 
گذشته در حال گذران بوده و شاهزاده ها تمام 

مناصب را با زور دست به دست می کنند.
این مرجع تقلید ادامه داد: در این کشور انتخاباتی انجام 
نشده و منابع اقتصادی هم در دست آل سعود بوده و با آن، 
ثروت های کلانی را در خارج از کشور خود ذخیره کرده اند.

آیت الله مکارم شیرازی خاطرنشان ساخت: آزادی در این 
کشور صفر است؛ چراکه در یک روز 47 نفر؛ از جمله عالمی 
بی گناه را با شمشیر سر بریده و بدن بی جان او را به دار 

می آویزند.
این مفسر قرآن کریم یادآور شد: این کشور از سوی دیگر 
به یمن حمله کرده و 10 ماه در حال ویران کردن این کشور 

است.
این استاد درس خارج حوزه تصریح کردند: آیا شما متولی 
کشورها و ولی مردم یمن هستید؟ آیا مردم یمن به شما 

حمله کرده اند؟ به چه دلیل این کارها را انجام می دهید؟
وی با بیان این مطلب که عربستان در کشورهای دیگر 
نیز در حال اختلاف افکنی است، اظهار داشت: به قول غربی 
ها یکی از صادرات کشور عربستان تروریسم است و ما امروز 

با این نوع حکومت ها مواجه شده ایم.
وی ابراز داشت: امروز در این دنیا کسی با عربستان با این 
همه جنایت کاری ندارد؛ اما وقتی افراد خودسر قسمتی از 
سفارت خانه این کشور در ایران را ویران کردند، چه بلوایی به 

پا کرده و چه واکنش هایی نشان داده اند.
این مرجع تقلید خاطرنشان ساخت: امروز آمریکا و اروپا با 
دلارهای نفتی عربستان سکوت کرده و هیچ واکنشی به این 

رفتارها نشان نمی دهند.
آیت الله مکارم شیرازی تصریح کند: دنیایی که تمام 

مسائل انسانی آن محکوم دلارهای نفتی باشد، 
از عقب مانده ترین دوران های تاریخ بشر از 

نظر اخلاقی، انسانی و حقوق بشر است.
این مفسر قرآن کریم بیان داشت: در چنین 
دوران، راهی جز قوی بودن و اتحاد وجود ندارد؛ 
چراکه کسی به حقوق شما اهمیت نمی دهد.

این استاد درس خارج حوزه تأکید کرد: 
امروز نباید فریب مجامع، مراکز و قانون های 

روی کاغذ موجود در دنیا را بخوریم.
به  خود  از سخنان  دیگر  بخش  در  وی 
روایتی از امام حسن عسکری )ع( اشاره کردند 
و گفت: حضرت در این حدیث فرمودند: »من 
کان الورع سجیّته و الکرم طبیعته و الحلم 
خُلّته، کثر صدیقه/ کسی که پارسایی خوی او 
و بخشندگی طبیعت او  و بردباری خصلت او 

باشد، دوستانش بسیار شوند«.
به گزارش مرکز خبر حوزه، وی اظهار داشت: یکی از 
مسائل مهم در زندگی انسان داشتن دوست است؛ چراکه به 

تنهایی نمی تواند در برابر مشکلات مقاومت کند.
این مرجع تقلید ابراز داشت: امروز کتاب هایی تحت 
عنوان آیین دوست یابی نوشته شده است؛  امام حسن 
عسکری )علیه السلام( در یک جمله آیین دوست یابی را 

بیان کرده است.
آیت الله مکارم شیرازی خاطرنشان ساختند: مسائل 
اخلاقی اسلامی بسیار مهم است و باید برای خود و مردم 
بیان کنیم تا بدانند 1400 سال قبل چه تعلیماتی به ما داده 

شده تا امروز حرف اول را بزنیم.

آیت الله مکارم شیرازی:

تروریسم یکی از صادرات عربستان است

شهردار قم از ایجاد شهرك زائر با مشارکت 
عتبه حسینی در زمینی به مساحت 7.5 

هکتار در شهر مقدس قم خبر داد. 
سالانه  کرد:  بیان  سقاییان نژاد  دکتر 
نزدیك به 20 میلیون زائر به شهر قم سفر 
می کنند که متاسفانه تسهیلات لازم برای 

این عزیزان فراهم نشده است
وی با اشاره به اینکه در شهر مشهد به 
دلیل وجود تسهیلات و امکانات شهری ، 
ماندگاری زائران بسیار زیاد است گفت: ما 
نیز باید با فراهم کردن زیرساخت های مورد 
نیاز زائران زمینه اسکان و افزایش مدت 

زمان ماندگاری را دنبال کنیم.
شهردار قم در خصوص احداث شهرك 
شهرك هایی  کرد:  بیان  قم  شهر  در  زائر 

را با عنوان شهرك زائر در اطراف کربلا ایجاد کرده اند و 
خوشبختانه امروز 4 شهرك به بهره برداری رسیده است.

وی بیان کرد: تولیت حرم امام حسین)ع( پیگیری 

داشته اند که یکی از این شهرك ها را در شهر قم را ه اندازی 
نمایند و ما نیز در سفری که به کشور عراق داشتیم از این 
شهرك ها بازدید کرده و مقرر گردید بر حسب توانایی هایی 

که دارند زمین در اختیار ایشان بگذاریم.

کارهای  کرد:  اظهار  سقاییان نژاد 
گسترده ای در این شهرك ها انجام شده و 
در حد یك هتل پنج ستاره آذین بنده شده 
است و اسکان های متعدد برای رده های 
مختلف، سالن های پذیرایی، شهربازی و... 

در این شهرك ها ایجاد شده است.
وی با بیان اینکه قرار بر این است که 
7.5 هکتار زمین در اختیار عتبه حسینی 
قرار دهیم گفت: در مدت 3.5 تا 4 سال 
شهرك احداث شده و پذیرایی از زائران به 
صورت رایگان از طرف عتبه حسین بن 

علی در این شهرك انجام می شود.
شهردار قم بیان کرد: اگر این شهرك با 
موفقیت احداث شود در همکاری با دیگر 
عتبه ها از جمله عتبه عباسی و کاظمین نیز 
می توانیم چنین طرح هایی را دنبال کرده و شرایط شهری 
که در خور شان پایتخت جهان شیعه است را برای زائران 

فراهم کنیم.

 رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر 
قم گفت: به این دلیل که مردم در آدرس دادن راحت تر 
باشند و قم شهری زائرپذیر است، بنا بر این شده که به 

سمت حذف نام های تکراری در شهر برویم. 
عباس ذاکریان ، با اشاره به لایحه نام گذاری، تغییر نام 
و حذف نام های تکراری در شوارع و خیابان های شهر قم 
اظهارداشت: تغییر نام های تکراری از مباحثی است که در 
شورای شهر قم به بررسی آن پرداخته ایم. رئیس کمیسیون 
خدمات شهری شورای شهر قم افزود: به این دلیل که مردم 
در آدرس دادن راحت تر باشند و شهر قم هم زائر پذیر است 
بنابر این شده که به سمت حذف نام های تکراری برویم. 
وی با اشاره به اینکه در گام اول چند مورد نام شهید مفتح 

را درخیابان ها داشتیم که تغییر نام داد گفت: خیابان اصلی 
و قدیمی تر را به این نام نگاه داشتیم و مابقی را تغییر دادیم. 
ذاکریان با بیان اینکه باید به این سمت برویم که نام های 
تکراری در قم به حداقل برسد تصریح کرد: در لایحه ای 
که اخرین با این موضوع در شورا مطرح شد و 32 فقره 
نامگذاری داشت، چندین مورد مربوط به حذف نام های 
تکراری بود که در کمیسیون بررسی شده و به صحن آمد 
که با توجه به مباحثی که مطرح شد به کمیسیون عودت 
داده شد تا پس از بررسی دقیق برای تصمیم نهایی به 
صحن بیاید. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر 
قم با بیان اینکه یکی از مباحث اصلی در خصوص تغییر 
نام بخشی از خیابان آذر بود، افزود: خیابان آذر از گذشته به 

این نام بوده که پس از مدتی با تغییر نام به خیابان شهید 
طالقانی تغییر نام داده است، این خیابان تا روبروی پمپ 
بنزین به نام خیابان شهید آیت الله طالقانی است و از آن به 
بعد به بلوار شهید دل آذر نامیده می شود. وی با بیان اینکه 
پیشنهاد این بود که در قم خیابان دیگری به نام شهید 
طالقانی داریم که با این نام برای همه قابل شناسایی است 
گفت: پیشنهاد شد آن خیابان با همین نام باقی بماند و 
خیابان موسوم به آذر که بیشتر در آدرس دادن ها به نام 
شهید دل آذر شناخته می شود و در امتداد خیابان شهید 
دل آذر هم قرار دارد به این نام ثبت شود البته در این مورد 
به جمع بندی نرسیدیم که مقرر شد در کمیسیون تصویب 

و سپس اعضای شورا در مورد آن نظر قطعی بدهند.

شهردار قم  خبرداد:

ایجاد شهرك زائر با مشارکت عتبه حسینی در قم 

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم: 

نام های تکراری از خیابان های قم حذف می شوند 

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با بیان 
این که امروز هنر به عنوان ضرورت جامعه 
در  هنر  فقه  گفت:  است،  مطرح  بشری 
تقسیم فقهی جزو اقسام فقه اجتماعی است 
و نکته مهمی که یک فقیه باید به آن توجه 
کند، به کارگیری ملاک های فقه در فقه 

اجتماعی است.
به گزارش خبر حوزه، آیت الله محمد 
جواد فاضل لنکرانی پیش از ظهر امروز در 
همایش ملی» فقه و هنر« که در سالن 
اجلاس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم برگزار شد، با بیان این که امروز هنر به 

عنوان ضرورت جامعه بشری مطرح است، 
اظهار داشت: فقه هنر در تقسیم فقهی جزو 
اقسام فقه اجتماعی است و نکته مهمی که 
یک فقیه باید به آن توجه کند، به کارگیری 
ملاک های فقه در فقه اجتماعی است.وی 
با بیان این مطلب که باید به وسیله کرسی 
های فقهی و جلسات آن، ملاک های فقه 
اجتماعی را برای جامعه تبیین کنیم، ابراز 
داشت: شارع مقاصد شریعت را به عنوان 
موجبه جزئیه شریعت قبول دارد؛ ولی اینکه 
بگوییم او یکسری از مقاصد را در اختیار فقیه 
قرار داده و ما مطابق با آن حکمی ارائه دهیم، 

وجود خارجی ندارد.
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با بیان 
این مطلب که عناوین باید در فقه به مادون 
و مافوق تقسیم شود، خاطرنشان ساخت: 
غنا در عناوین به عنوان مادون یاد شده و از 
آن تعبیر به مسائل گوناگونی شده است که 
یکی از آن عناوین در روایات »لهو الحدیث« 

می باشد.
این استاد حوزه با اشاره به بیانات رهبر 
معظم انقلاب که فرمودند: فقیه نباید تحت 
تاثیر جو قرار گیرد، تصریح کرد: شارع وقتی 
مشاهده می کند که دایره فساد بیش از حد 

است و عناوین کلی مورد نظر می باشد، باید 
به عناوین مادون توجه کنند.آیت الله فاضل 
لنکرانی اظهار داشت: اراده و قصد در موضوع 
فقه هنر بسیار مهم است و یکی از مباحثی 
که امروز با آن مواجه هستیم، نقش بازی زن 
و مرد به جای یکدیگر است؛ در حالی که 
فقهای ما این مسئله را در صورت تنافی اراده 
و قصد با مفاهیم اسلامی رد کرده اند.رئیس 
ابراز  پایان  در  اطهار)ع(  ائمه  فقهی  مرکز 
داشت: با مراجعه به این موضوع، می یابیم 
که فقها از این مسئله به عنوان »تشبیه« یاد 

کرده اند.

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان قم، 
گفت: نان سنگک در قم رتبه اول کشور در 

کیفیت را کسب کرده است. 
پژوهشکده  داشت:  اظهار  زارعی  فرهاد 
است  مجهزی  سیستم  دارای  کشور  غله 
و  شده  تولید  آرد  و  گندم  نمونه های  که 
همچنین نان پخته شده در سطح استان ها 
را جمع آوری و از نظر کیفیت مورد بررسی 

قرار می دهد.
وی ادامه داد: استان قم در کیفیت نان 
سنگک دارای رتبه اول کشوری و در کیفیت 
نان های لواش و تافتون رتبه های دوم و سوم را 

کسب کرده است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم 
در خصوص کارخانه های فعال آردسازی در قم، 

افزود: پنج کارخانه فعال آردسازی و همچنین 700 نانوایی 
فعال در استان قم وجود دارد.

وی بیان کرد: بازرسی روزانه بوسیله اکیپی متشکل از 

و  معدن  صنعت،  سازمان  بازرسی،  سازمان 
تجارت، تعزیرات حکومتی و مرکز بهداشت به 
صورت دوره ای از نانوایی ها به منظور بررسی 
کیفی، کمی و بهداشتی انجام می گیرد و با 
جدی  برخورد  بلافاصله  متخلف  واحدهای 

می شود.
زارعی با اشاره به اهمیت وجود سبوس در 
نان  افزود: وجود سبوس در نان  مورد توجه ویژه 
قرار دراد زیرا سبوس دارای اسید آمینه و آهن 
است که نقش مهمی در سلامتی انسان ایفا 

می کند.
نان   کیفیت  در خصوص  همچنین  وی 
افزود: 30 درصد از کیفیت نان مربوط به نوع 
گندم، 30 درصد مربوط به آسیاب، 30 درصد 
 PH مربوط به تخمیر و 10 درصد مربوط به

آبی است که در نان استفاده می شود.

آیت الله فاضل لنکرانی؛

هنر از ضروریات جامعه بشری است

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبر داد:

نان سنگک قم رتبه نخست کیفیت در کشور را کسب کرد

مدیرکل استاندارد استان قم گفت: این 
تولیدی  واحد  هزار  دو  به  نزدیک  استان 
آن  واحد  دارد که حدود 300  و صنعتی 
مشمول مقررات استاندارد اجباری هستند. 

به گزارش ایرنا، منصور فرزانه عصر سه 
شنبه در حاشیه بازدید یک هیات پاکستانی 
از کارخانه های شرکت لینا نیک در شهرک 
صنعتی شکوهیه قم به خبرنگار ایرنا اظهار 
آزمایشگاه  قم، حدود 20  استان  در  کرد: 
فنی استاندارد داریم که سه آزمایشگاه در 
زمینه مواد غذایی فعال هستند. وی اعلام 
کرد که این اداره کل درچارچوب مقررات 
سازمان ملی استاندار ایران واحدهای تولیدی 
و صنعتی استان را تحت نظارت کیفی خود 

دارد و در طول سال چهار بار از کارخانه ها 
بازرسی به عمل می آورد و بر اساس قوانین 
به محصول های شرکت ها  این سازمان 

علامت استاندارد اعطا می کند. 
وی گفت: مدیران کیفیت کارخانه ها 
نماینده این اداره کل هستند که به صورت 
مستمر آموزش می بینند و صلاحیت آنها 
نیز توسط این اداره کل تایید می شود و 
باید بالای سر خط  به صورت تمام وقت 
تولید حضور داشتنه باشند و مدیریت تولید 

کیفیت را اداره کنند.
فرزانه، در بخش دیگر سخنان خود با 
اشاره به سفر هیات پاکستانی به استان قم 
گفت: این دعوت به منظور عقد یک تفاهم 

نامه بین ایران و پاکستان توسط سازمان 
ملی استاندارد ایران انجام شد و با توجه 
به درخواست این هیات برای زیارت حرم 
از  بازدید  و  معصومه)س(  مطهر حضرت 
نیز  استان  این  به  قم  واحدهای صنعتی 

سفر کردند. 
وی گفت: پیشنهاد ما این بود که به 
جهت حمایت از تولیدات استان و بازکردن 
بازارهای خارجی برای تولیدکنندگان قم 
واحدهای صنعتی  از  بازدیدی  هیات  این 
و تولیدی در این استان داشته باشد و با 
ظرفیت ها و توانمندی های استان قم آشنا 

شوند.
وی افزود: به هرحال حضور هر هیات 

خارجی به ویژه این هیات که از سازمان 
با  که  هنگامی  است،  پاکستان  استاندارد 
توانمندی ها و کیفیت کالاهای ایرانی آشنا 
صادرات  امکان  پیام  نوعی  به  شوند،  می 
تولیدات داخلی را به کشور خود می برند 
و این برای رشد و توسعه صنعت و اقتصاد 

استان بسیار سودمند است.
اداره  بازدیدها  این  در  گفت:  وی 
های  رویه  و  فرایندها  قم  استاندارد  کل 
بر  کیفی  های  نظارت  و  استانداردسازی 
استاندارد  مشمول  خدمات  و  محصولات 
اجباری را در استان برای این هیات تشریح 
کرد و هیات پاکستانی نیز نقطه نظراتی 

داشت که از آن استفاده کردیم. 

مدیرکل استاندارد  استان قم اعلام کرد::

مقررات استاندارد اجباری برای یک ششم واحدهای تولیدی قم 

اخبار
مدیرکل آموزش  فنی وحرفه ای استان قم مطرح کرد:

جای خالی آموزش های مهارتی 
در مدارس و خانواده ها 

مدیرکل آموزش  فنی و حرفه ای استان قم گفت: خانواده ها در رویای 
مشاغل سطح بالا برای فرزندانشان نباشند بلکه با سوق دادن آنها به سمت 
مهارت آموزی، این نکته را فرهنگ سازی کنند که فرد در هر جایگاهی باید 

برای خود و جامعه مفید باشد.

احمد عطارنیا  اظهارداشت : در گذشته پدران در تابستان ها و ایام تعطیل 
فرزندانشان را همراه خود به محل کار می بردند تا ضمن پر کردن اوقات فراغت، 
آموزه های اولیه مدیریت اقتصادی را نیز به آنها بیاموزند اما امروز که جای خالی 
آموزش های مهارتی در مدارس و خانواده ها به شدت احساس می شود، سازمان 

آموزش فنی و حرفه ای کشور می تواند این خلأ را پر کند.
وی افزود: در جامعه، کار و حرفه تنها پشت میز نشستن تعبیر می شود که 
برای پیشگیری از این ذهنیت نادرست و هدایت جامعه به سوی کار و فعالیت 

باید ابتدا این نگرش در خانواده ها تغییر کند.
مدیرکل اداره آموزش  فنی و حرفه ای قم تاکید کرد: خانواده ها در رویای 
دکتر یا مهندس شدن فرزندانشان نباشند بلکه آنها را به سمت مهارت و 
حرفه آموزی سوق دهند. عطارنیا اظهار کرد: امروزه در این زمینه یک نگاه 
غیرمنطقی بر خانواده ها حاکم شده است چنان که گویی لفظ مهندس و دکتر 
در شناسنامه فرزندشان قید شده در حالی که شغل هایی همانند خیاطی، 
آشپزی، رانندگی و... جایگاه کمتری از این شغل ها ندارند بنابراین لازم است 
این مسئله فرهنگ سازی شود که فرد در هر جایگاهی که هست باید برای 
جامعه، خود و خانواده مفید باشد نه اینکه همه به دنبال چند جایگاه خاص 

باشند و سایر موقعیت ها را سطح پایین حساب کنند.
وی با اشاره به جایگاه سازمان آموزش فنی و حرفه ای در زمینه اشتغال زایی 
گفت: صاحبان حرفه و هنر در هر جای دنیا که باشند می توانند گلیم  خود را از 
آب بیرون بکشند بنابراین سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور در این زمینه 
جایگاه موثری دارد زیرا با فراهم کردن زمینه فراگیری مهارت، آینده شغلی 

متقاضیان را تضمین می کند.
مدیرکل آموزش  فنی و حرفه ای قم گفت: سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
متولی ایجاد و ارتقای مهارت است بنا بر این رسالت این سازمان ارائه آموزش و 

ارتقاء مهارت برای افرادی است که شاغل و یا خواهان اشتغال هستند.
وی با بیان اینکه سازمان آموزش فنی و حرفه ای در چهار خوشه کشاورزی، 
صنعت، خدمات و فرهنگ و هنر فعالیت می کند گفت: اداره کل آموزش فنی 
و حرفه ای می تواند در شاخه فرهنگ و هنر با کانون های فرهنگی و هنری 

مساجد همکاری کند.
عطارنیا با تاکید بر اهمیت یادگیری مهارت توسط نوجوانان ابراز کرد: دانش 
آموزان به ویژه در مقطع راهنمایی و دبیرستان در اوقات فراغت به جای اتلاف 
وقت باید یک مهارت را فرا بگیرند تا هم با الفبای کار آشنا شوند و هم شغلشان 

را در آینده آگاهانه انتخاب کنند تا دچار مشکل تغییر پیاپی شغل نشوند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم عنوان کرد :

آموزش استانداردهای نشان حلال 
به تولیدکنندگان سوهان 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم لازمه حضور تولیدات 
غذایی ایرانی در بازار کشورهای اسلامی را تلاش واحدهای صنعتی برای 
رعایت استانداردهای لازم و کسب نشان حلال عنوان کرد و گفت: در این 

خصوص نسبت به برگزاری یک دوره آموزشی اقدام شد.
با اشاره به ضرورت توجه به استانداردها و نشان های  امیر طیبی نژاد 
بین المللی در تولیدات مواد غذایی اظهار کرد: داشتن علامت استاندارد برای 
واحدهای خوشه سوهان، امری تشویقی است، ولی حرکت واحدهای خوشه به 
سمت اخذ نشان های ملی و بین المللی موجب بهبود کیفیت سوهان می شود.

وی تاکید کرد: داشتن نشان حلال، از جمله ضرورت های ورود مواد غذایی 
به بازار کشورهای اسلامی است که واحدهای سوهانی باید در راستای اخذ این 

نشان و توسعه صادرات خود به سایر کشورها، فعالیت بیشتری داشته باشند.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم گفت: در همین راستا این 
شرکت براساس نیاز تولید کنندگان به برگزاری دوره آموزشی آشنایی با 
استانداردهای سوهان و نشان حلال با همکاری اداره کل استاندارد استان با 

حضور 40 نفر از واحدهای فعال خوشه اقدام کرد.
وی افزود: در این دوره یک روزه آموزشی متخصصین فعال در زمینه تدوین 
استانداردهای ملی و بین المللی سوهان الزامات و فاکتورهای لازم و ضروری در 
بحث نشان حلال و استانداردهای بین المللی را مورد بحث و بررسی قرار دادند.

طیبی نژاد یادآور شد: اهمیت برگزاری دوره های آموزشی نظیر این دوره، 
علاوه بر افزایش سطح سرمایه اجتماعی و تعامل بیشتر واحدها، در دراز مدت 

سبب ارتقای سطح کیفی و کمی تولیدات خوشه می شود.

شهردار منطقه دو قم :

زیرگذر میدان شهید امینی بیات
 احداث می شود 

شهردار منطقه دو قم از احداث زیرگذر میدان شهید امینی بیات به منظور 
کاهش ترافیك شهری در منطقه نیروگاه خبر داد. 

محمد صادقی با اشاره به موضوع زیرسازی و آسفالت حریم راه آهن گفت: 
این پروژه در دستور کار قرار گرفته و آسفالت مسیر نیز انجام شده که با راه 

اندازی آن بخشی از مشکلات ترافیکی کاهش یافت.
وی گفت: همچنین شهرداری قم در نظر دارد با اتصال این مسیر به پل 
زیرگذر یادگار امام ، ترافیك منطقه ای از هسته مرکزی شهر را کاهش داده و 

فضایی را برای تردد همشهریان ایجاد نماید.
شهردار منطقه دو قم با اشاره به پروژه های در دست اقدام گفت: یکی از 
پروژه ها تملك زیرگذر امینی بیات است که بر اساس آن پل امینی بیات احداث 

خواهد شد و به عنوان یك زیرگذر بار ترافیکی را کاهش می دهد.
صادقی گفت: این زیرگذر از خیابان شهید مطهری آغاز و پس از عبور از 

قسمت پائین میدان شهید امینی بیات به بلوار شاهد متصل می شود.
وی گفت: از نظر عمرانی، شمع های این زیرگذر احداث گردیده و تنها 
تملك های این پروژه باقی مانده که نیازمند 20 میلیارد ریال اعتبار می باشیم تا 

بتوانیم پروژه را عملیاتی نمائیم.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم :

شهروندان قمی از فضای سبز 
حفاظت و حمایت کنند 

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم خواستار حفظ و 
نگهداری فضای سبز توسط شهروندان شد. 

پیام جوادیان با اشاره به اهمیت حفظ فضای سبز گفت: از شهروندان تقاضا 
داریم از فضای سبز نگهداری کنند و باید در این زمینه حداقل آسیب را داشته 
باشیم. مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم باغچه های کناری 
خیابان ها را در معرض آسیب دانست و خاطرنشان کرد: یکی از قسمت هایی 
که در معرض آسیب قرار دارد باغچه های کناری خیابان ها است که روبروی 

درب مغازه ها، منازل و ورودی ها قرار می گیرند.
وی افزود: متاسفانه برخی از شهروندان از این باغچه ها نگهداری نمی کنند و 
روزانه شاهد قطع درختان و هرس آنها و تعرض به این فضاها هستیم در حالی 
که مردم باید خود را در نگهداری از فضای سبز با شهرداری سهیم بدانند و از 

این فضا ها که با هزینه بیت المال ساخته شده محافظت کنند.
جوادیان خواستار حفظ و نگهداری پارك ها و بوستان ها نیز شد و تصریح 
کرد: در بوستان ها هم باید این مراقبت انجام شود و شهروندان از درختان و گلها 
حفاظت و حمایت کنند تا بتوانیم ضمن حفظ فضای سبز موجود در توسعه 

آن نیز اقداماتی را انجام دهیم.


